
معاون وزیر راه و شهرسازی خبر داد

زلزله ای مانند زلزله بم ۱۰۵ شهر را تهدید می کند
خریدار  مدیرعامل شــرکت بازآفرینی شهری 
ایران از برگــزاری رویداد آموزه هــای زلزله بم با 
حضور سفیران بازآفرینی شهری در ۱۰۵ شهر در 

روزهای سوم تا پنجم دیماه سال جاری خبر داد.
محمد آئینــی معاون وزیــر راه و شهرســازی و 
مدیرعامل شرکت بازآفرینی شهری ایران گفت: 
در نظر داریم تا در آستانه پنجم دیماه »روز ایمنی 
در برابر زلزلــه و کاهش اثــرات بلایای طبیعی« 
رویدادی به منظور پاسداشــت ایــن روز و لزوم 
بهره گیری از آموزه هــای زلزله بم وبا هدف ترویج 
فرهنگ نوسازی، بهسازی و مقاوم سازی مردمی 
در شــهرها و محلات هدف در روزهای ســوم تا 

پنجم دی برگزار کنیم.
معاون وزیر راه و شهرسازی ادامه داد: این رویداد 
با حضور ســفیرانی تحت عنوان سفیران شهر بم و 
شرکت بازآفرینی در سه شهر منتخب هر استان 
در ایام مذکور با محوریت اداره کل راه وشهرسازی 
و از طریق شهرداری ها برگزار می شود.مدیرعامل 
شرکت بازآفرینی شهری ایران در جلسه ای که به 
منظور هماهنگی با شــهرداران و مدیران کل راه 
و شهرسازی شــهرهای منتخب به شکل مجازی 
برگزار شــد؛ با اشــاره به اینکه بر اساس بند یک 
مصوبه ستاد ملی بازآفرینی شهری پایدار که تیر 
ماه برگزار شد، استان ها باید برنامه اقدام مشترک 
خود را بروز رسانی کنند، گفت: در سال ۹۷ یک بار 
این کار انجام شــد اما با توجه به تغییر سیاست ها 
و نیازمندی هــای محــلات، این برنامــه باید در 
ستادهای بازآفرینی شهرســتانی مورد بازنگری 

قرار گرفته و به ستادهای استانی ارسال شود.
وی اهدافی که باید در برنامه جدید اقدام مشترک 
مورد توجه قرار گیرد برشــمرد و توضیح داد: باید 
سرانه اســتاندارد مســکن در محلات بازآفرینی 
شهری به متوسط اســتاندارد مسکن همان شهر 
برسد، کاهش بناهای ناپایدار و نیز افزایش سرانه 
خدماتی هفتگانه نیز باید به متوســط همان شهر 

برسد.
آئینــی تاکید کرد: ضروری اســت، ســتادهای 
شهرســتانی این موضوع را در اولویت کاری خود 
قرار دهند تا پایان بهمن ماه برنامه اقدام مشترک 

آماده شود.
معاون وزیر راه و شهرســازی با اشــاره به اینکه 
تاکنــون هیچکــدام از محلات هــدف از برنامه 
خارج نشــده اند، تصریح کرد: واقعیت این است 
که طی سال های گذشته برخی محلات هدف به 
دلیل ارائه خدمات، کم کم از شــکل سکونت گاه 
غیررسمی و بافت فرســوده خارج شده و به لحاظ 
سرانه به متوسط سرانه های شــهر رسیده اند اما 
کماکان در لیســت بافت های ناکارآمد قرار دارند 
که این امــر منجر به توزیع ناعادلانــه اعتبارات و 
تســهیلات می شــود، بنابراین لازم است در هر 

استان این محلات با انجام کارهای باقی مانده در 
برنامه خروج از بافت های ناکارآمد قرار گیرند.

مدیرعامل شرکت بازآفرینی شهری ایران با تاکید 
بر اینکه شتاب بخشی به نوسازی بناهای ناپایدار 
بایــد در اولویت برنامه ســتادهای شهرســتانی 
و اســتانی قرار گیرد، عنوان کرد: در این راســتا 
بسته های تشویقی مناسبی در حوزه های مختلف 
تدوین شــده اســت که باید این بســته ها برای 
مخاطبان اصلی آنها ارائه شــود و آن ها را توجیه 
کنیــم. در این راه هــر چند رســانه های جمعی 
می توانند تأثیرگذار باشند اما گفت و گوی چهره 

به چهره بیشترین تأثیر را دارد.
آئینی با اشاره به برنامه شرکت بازآفرینی شهری 
ایران به مناسبت پنجم دی ماه سالروز حادثه غم 
انگیز زلزله بم گفت: بایــد از ظرفیت های عاطفی 
و انســانی حادثه بم حداکثر اســتفاده را ببریم تا 
دیگر شاهد بروز حوادثی این چنین تلخ در کشور 
نباشیم.دبیر ستاد بازآفرینی شهری پایدار افزود: 
در این ســه روز، ۱۰۰ شهر که بیشــترین تعداد 
بنای ناپایدار را داشــتند برای میزبانی این رویداد 
انتخاب شــده اند، مخاطبان اصلی ایــن رویداد 
مردم هستند که باید آگاه شــوند چه حمایت ها 
و تســهیلاتی به آنها تعلق می گیرد و چطور باید 
کار را شروع کنند. همچنین جلسات جداگانه ای 
با سازندگان و مدیران شهری برگزار خواهد شد. 
هدف این است در پایان روز ســوم اطلاع رسانی 
و آگاهی رســانی قابل توجهــی در این خصوص 

صورت گیرد.

معرفی ۳۳ هزار واحد برای دریافت 
تسهیلات نوسازی به بانک مسکن

آئینی با اشــاره به اینکه در ســال جاری ۳۳ هزار 
واحد جهت دریافت تســهیلات نوسازی به بانک 
مسکن معرفی شــده اســت، از انعقاد ۱۲ هزار و 

۵۰۰ قرارداد خبــر داد و گفت: این رویداد فرصت 
مناسبی است تا شــهروندان محلات هدف را به 
اســتفاده حداکثری از تســهیلات نهضت ملی 
مســکن برای نوســازی و مقاوم ســازی بناهای 
ناپایدار تشــویق کنید، بســیاری از مردم در این 
محلات زیرســقف های لرزان زندگی می کنند و 
خود از آن آگاه نیستند یا نسبت به آن بی توجه اند 
که باید آن ها را برای مقاوم ســازی واحدهایشان 

توجیه کنیم.
در این جلســه سیدمســلم سیدالحسینی عضو 
هیأت مدیــره و راهبــر فنی و نظارت شــرکت 
بازآفرینی شــهری ایــران نیــز توضیحاتی در 
خصوص این رویداد ارائه کرد و گفت: کشــور ما 
به واســطه ویژگی های اقلیمی و زمین شناسی و 
نوع توسعه اجتماعی و فضایی که داشته است، از 
جمله آسیب پذیرترین کشــورهای دنیا به شمار 
می رود. همچنین به دلیل اسکان یابی نامناسب، 
موقعیــت اســتقرار ســکونتگاه های شــهری و 
روستایی و عدم انطباق سکونتگاه ها با فرم محیط 
طبیعی و نیز سطح توسعه اجتماعی، اقتصادی و 
نهادی شرایط آســیب پذیر و شکننده را به وجود 
آورد.عضو هیأت مدیره شرکت بازآفرینی شهری 
ایران با اشاره به اینکه بر اســاس آمار سالانه هزار 
زلزلــه کوچک و بــزرگ در کشــور رخ می دهد، 
عنوان کرد: از این تعداد حــدود ۲۴۰ زلزله بیش 
از ۴ ریشــتر اســت و هر چند ســال یک بار نیز 
زلزله های با بزرگــی ۶ داریم که از قدرت تخریبی 
بالایــی برخوردارند.سیدالحســینی ادامه داد: 
آمارها نشــان از این دارد که ۷۷ درصد شهرهای 
کشور بر روی گســل و پهنه بندی زلزله قرار دارند 
و حدود ۳۰ درصد جمعیت شهرها به لحاظ عدم 
توسعه متوازن از شــرایط بحرانی برخوردارند که 
بافت های ناکارآمد را تشــکیل داده انــد و نیاز به 

توجه ویژه دارند.

مدیر اکتشاف شرکت ملی نفت خبر داد

کشف مخازن جدید نفتی در جنوب غرب ایران
چهار شنبه      16آذر 1401     سال هفتم     شماره 1212      8 صفحه     ۳000 تومان

وزیر امور اقتصادی و دارایی در صحن مجلس:

وش اموال مازاد بانک ها  مدیرانی که پای فر
نایستند، برکنار می شوند
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خانه  هنر   میرا

در نشست الزامات و آثار مالیات بر سود سپرده های بانکی مطرح شد
مالیات بر سود سپرده های بانکی باید 

به صورت تدریجی اعمال شود

در جلسه فوق العاده دولت برای بررسی لایحه بودجه ۱۴۰۲

آیت الله رئیسی: حقوق کارکنان 
دولت براساس میزان بهره وری 

پرداخت شود

در گفت وگو با فعالان بازار خودروهای خارجی اعلام شد

وهای وارداتی در مسیر گمرک خودر

 عرضه خودرو در بورس کالا شتاب می گیرد
و در حذف  دولت سیزدهم پیشر

قیمت گذاری دستوری
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مسکن

یک کارشناس بازار مســکن گفت: مهمترین 
راهکارهــای تثبیت بــازار مســکن، کنترل 
تورم عمومی و افزایش ســاخت و ســاز است.

مهدی روانشــادنیا اظهار کرد: مــردم معمولا 
تحولات بازار ارز را نماگــری از تورم آتی تلقی 
می کنند و در چنین مواقعی به خرید کالاهایی 
می پردازند که قابلیت محافظت از ســرمایه ی 

آنها در برابر تورم را دارد. 
بر این اساس نوســانات قیمت ارز که از مهرماه 
آغاز شد تغییراتی در انتظارات تورمی به وجود 
آورد که به سوق یافتن سرمایه ها به سمت بازار 

مسکن انجامید و در آبان ماه بروز پیدا کرد.

وی با اشــاره به افزایــش ۶.۸ درصدی قیمت 
مسکن شــهر تهران در یک ماه گذشته افزود: 
بدیهی اســت که تا وقتی روند نــرخ ارز و تورم 
افزایشی باشد رشد قیمت در بازارهای موازی 
مثل طلا و مســکن نیز ادامــه می یابد.موضوع 
دیگــر، افزایش لجام گســیخته قیمت مصالح 

ساختمانی است. 
هزینه ی تمام شده ی ساخت مسکن در کشور 
به قــدری بالا رفته کــه هم اکنــون در برخی 
مناطق کشــور، نرخ ساخت ســهم بیشتری 
نســبت به قیمت زمیــن به خــود اختصاص 
می دهــد. در حالــی کــه قبلا قیمــت زمین 

تعیین کننده بهای تمام شده بود.
روانشــادنیا گفت: افزایش قیمــت نهاده های 
ساختمانی باعث شــده تا با یک رکود عجیب 
در ساخت وساز مواجه شویم. ما سالیانه به ۸۰۰ 
هزار تا یک میلیون واحد مســکونی در کشور 
نیاز داریــم؛ در حالی که تولیــد فعلی کمتر از 

نصف این تعداد  است.
البته پروانه هایی در سال جاری صادر شده که 
عمدتا مربوط به طرح نهضت ملی مسکن است 
اما این پروژه نیز در بخش هایی متوقف شــده 
است. در واقع پروانه صادر می شود اما پایان کار 

کم است.

تورم را دریابیم، قیمت مسکن کنترل می شود
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و“امور تاسيساتي”
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12 ماه

مدت اعتبار تضمين شركت در مناقصه : 3 ماه پس از تاريخ  بازگشايي پاكات 
محل تامين اعتبارمناقصه: از محل منابع داخلی 

محل دریافت و تحویل اسناد:از طريق سامانه تدارکات الکترونيکی دولت )ستاد(
فروش اسناد: تا روز دو شنبه مورخ  1401/09/21 در مقابل واريزوجه به مبلغ 1.000.000 ريال  به حساب  شماره 

)4001107304019551 ( بنام )شركت شهركهاي صنعتي استان  بوشهر ( در سامانه ستاد ميباشد . 
آخرین مهلت تحویل اسناد :  تا پايان ساعت اداری روز دو شنبه مورخ  1401/10/05 ضمنا به پيشنهادهاي خارج از 

موعد مقرر ترتيب اثر داده نخواهد شد .
گشایش پــاكــات : روز شنبه مورخ  1401/10/10  ساعت 9 صبح

آدرس شرکت شهرکهای صنعتی استان بوشهر: کوچه 3 بلوار سپهبد قره نی -  ورودی شهرک صنعتی بوشهر1 -  شرکت 
شهرکهای صنعتی استان بوشهر

ضمنا آگهی مناقصه در سایتهای ذیل درج گردیده :
1-کليه مراحل برگزاری مناقصه از دريافت اســناد تا ارائه پيشنهاد مناقصه گران و بازگشايی پاکات فقط از طريق درگاه 

سامانه تدارکات الکترونيکی دولت به آدرس  setadiran.ir  انجام خواهد شد.
iets.mporg.ir:2- آدرس پايگاه ملی اطلاع رسانی مناقصات کشور

توجه : هزينه درج آگهی روزنامه قبلی و فعلی به عهده برنده مناقصه می باشد.
تاریخ انتشار نوبت اول:1401/9/15 تاریخ انتشار نوبت دوم:1401/9/16

 نوبت دوم

شناسه آگهی : 1422226 شرکت شهرکهای صنعتی استان بوشهر



معاون رییس جمهور در مراسم روز دانشجو :

نباید دانشگاه تعطیل شود

مراسم روز دانشجو در دانشگاه تربیت مدرس

وز آمریکا از جنس دهه ۳۰ است قالیباف: رفتارهای امر

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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در جلسه فوق العاده دولت برای بررسی لایحه بودجه ۱۴۰۲
آیت الله رئیسی: حقوق کارکنان دولت براساس 

میزان بهره وری پرداخت شود
 رئیــس جمهور تعــدادی از اعضای دولــت را مامور کــرد راهکارهای 
پرداخت حقوق بر اســاس میزان بهره وری و کیفیت کار و ارائه خدمت 
را تهیه کنند تا در بودجه ســال آینده لحاظ شود.هیات دولت در جلسه 
فوق العاده که به ریاســت رئیس جمهور برگزار شــد، ادامه رسیدگی به 
لایحه بودجه سال آینده کل کشور را در دستور کار قرار داد و تبصره های 
دیگری از این لایحه را بررســی کرد.آیت الله سید ابراهیم رئیسی در این 
جلســه با تاکید بر لزوم توجه به عدالت در پرداخت ها به کارکنان دولت 
در لایحه بودجه ســال ۱۴۰۲ کل کشــور، گفت: تامین معیشت و رفاه 
کارکنان دولت در بودجه ســال آینده باید بر مبنــای ایجاد توازن و اصل 
بهره وری صورت گیرد.رئیس جمهور تعــدادی از اعضای دولت را مامور 
کرد به سرعت راهکار پرداخت حقوق براساس میزان بهره وری و کیفیت 

کار و ارائه خدمت را تهیه کنند تا در بودجه سال آینده لحاظ شود.

توان تسهیلاتی بانک ها چقدر است؟
علی نظافتیان یکــی از مهمترین فعالیــت بانک هــا، پرداخت انواع 
تسهیلات مبادله ای یا مشارکتی یا وام قرض الحسنه به مردم است . اما این 
روزها جسته وگریخته گلایه هایی از شــبکه بانکی در مورد کاهش میزان 
تسهیلات دهی مطرح می شود.برخورداری از تعهدات و تسهیلات بانکی 

از جمله حقوق اساسی مردم است. 
اما پرداخت تســهیلات قواعد خاص خــود را دارد. منابع شــبکه بانکی 
نامحدود نیست تا بتواند پاسخگوی همه درخواست ها باشد. بلکه برعکس 
پرداخت انواع تســهیلات یا وام قرض الحســنه نیازمند ایجاد توازن بین 
میزان تقاضا و توان تسهیلات دهی بانک هاســت. افزایش توان تسهیلات 
دهی نیز بســتگی به مدیریت مطلوب هر بانک در جذب ســپرده از مردم 
دارد. در این مهم تفاوتی بیــن بانک های دولتی یــا بانک های خصوصی 
نیست. پرداخت تســهیلات نیازمند منابع مالی کافی است. با دست خالی 
نمی توان به مردم تســهیلات پرداخت کر . منابع داخلــی بانک ها هم به 
تنهایی برای پرداخت حجم عظیم تسهیلات مورد نیاز بخش های تولیدی 

و صنعتی و سایر اقشار مردم کافی نیست.
بانک ها ناچارند برای افزایش توان تســهیلات دهی خود از مردم ســپرده 
جذب کنند. ســپرده پذیری نیز بــرای بانک ها متضمن بار مالی اســت و 
مجانی تمام نمی شود. در اینجاســت که موضوع مدیریت منابع و مصارف 
تســهیلات بانکی مطرح خواهد بود. هر بانک بایســتی منابع و مصارف و 
پرداخت تســهیلات را به نحوی مدیریت کند که پرداخت تسهیلات بیش 
از توان تســهیلاتی بانک و مازاد بر منابع موجود نباشــد وگرنه بانک ها با 
کسری منابع و مازاد مصرف مواجه خواهند شد. در نتیجه قاعده بانکی در 
این زمینه آن است که مدیریت منابع و مصارف بر عهده خود بانک ها باشد. 
نظارت بر عملکرد بانک ها نیز برعهده بانک مرکزی است. این یکی از قواعد 

اصلی در صنعت بانکداری ست.
اما واقعیت آن اســت که افزایش مدام تســهیلات تکلیفی بدون توجه به 
میزان توان تســهیلات دهی بانک ها تا حدود زیادی اصول و قواعد سنتی 
مدیریت منابع و مصارف شبکه بانکی کشــور را برهم زده است. در نتیجه 
این وضعیت به طور طبیعی موجب می شــود که بین توان تسهیلات دهی 
بانک ها و حجم تسهیلات تکلیفی در کنار تقاضای سایر مشتریان بانک ها 
برای برخورداری از تســهیلات توازن نباشــد. لذا این وضعیت نامطلوب 
موجب ایجــاد عدم توان بین منابــع و مصارف تســهیلات در نظام بانکی 
کشور شده اســت. نگاهی به تســهیلات تکلیفی در قانون بودجه ۱۴۰۱ 
و ســایر قوانین مطلب را روشــن خواهد ســاخت:- تبصــره ۱۶ بودجه 
ســال ۱۴۰۱ پرداخت انواع و اقسام وام قرض الحسنه تشــکیل خانواده، 
اشتغالزایی، حمایتی و ... از محل سپرده های قرض الحسنه و جاری مردم 
را برعهده شبکه بانکی کشور گذاشته است. حجم تسهیلات تکلیفی مورد 

بحث رقمی بالغ بر ۳۴۳۰۰۰۰ میلیارد ریال می شود.
- مجلس همچنین قانــون جهش تولید مســکن حداقــل ۴۰ درصد از 
تغییرات مانده تسهیلات پرداختی در هر ســال مالی را با نرخ سود مصوب 

شورای پول و اعتبار به بخش مسکن اختصاص دهند.
- در بند"ز" تبصره ۴ قانون بودجه نظام بانکی کشــور مکلف شــده: ... در 
راستای تسهیل استفاده از ظرفیت ماده )۵۶( قانون الحاق موادی به قانون 
تنظیم بخشــی از مقررات مالی دولت )۱( مصــوب ۱۵ /۸ /۱۳۸۴ جهت 
تسریع در تکمیل طرح های تملک دارایی های سرمایه ای، سازمان برنامه 
و بودجه کشــور، وزارت امور اقتصادی و دارایــی و بانک مرکزی جمهوری 
اســلامی ایران مکلفند حداکثر تا یک ماه پس از تصویب این قانون تا ســقف 
پانصد هزار میلیــارد )۰۰۰ /۰۰۰ /۰۰۰ /۰۰۰ /۵۰۰( ریال ســهم هر یک از 
بانک ها و وزارتخانه هــا را تعیین و تضمین بازپرداخت اصل و ســود این 
تســهیلات را صادر و به بانک های عامل و وزارتخانه هــای ذی.نفع ابلاغ 
کنند...- براســاس مصوبه ستاد کرونا بانک ها مکلف شــده اند تسهیلات 

حتی کمتر از نرخ مصوب شورای پول و اعتبار به مشمولین پرداخت کنند.
اینها گوشه هایی از تسهیلات تکلیفی است که شبکه بانکی کشور بایستی 
به مشــمولین پرداخت کند. نتیجه عدم توازن بین منابع و مصارف ایجاد 
تکلیف مالایطاق بر شــبکه بانکی اســت و در چنین وضعیتــی منابعی 
اضافه بر تســهیلات تکلیفی بــرای بانک ها باقی نخواهد ماند تا به ســایر 
مشتریان پرداخت شــود. تا آنجایی که نویســنده اطلاع دارد این موضوع 
طی یک کار پژوهشی توســط کانون بانک ها به بانک مرکزی گزارش شده 
اســت. درهرحال فقدان توازن بین منابع و مصارف موجب تضعیف توان 
تسیلات دهی بانک هاســت و در مواردی موجب افزایش برداشت آنان از 
منابع بانک مرکزی یا خلق پول توســط نظام بانکی کشور خواهد شد که 

آثار منفی تورمی آن بر کسی پوشیده نیست.
به نظرم بازگشت به اصول و قواعد شناخته شده بانکی و پذیرش مرجعیت 
بانک مرکزی برای سیاســت گذاری و نظارت بر شبکه بانکی کشور راه حل 
اساســی در این زمینه است تا بانک ها بتوانند پاســخگوی نیازهای بانکی 
مردم و پیشــران های اقتصادی در چارچوب ضوابط بانک مرکزی باشند. 
در عین حال راهکارهای زیر مــی تواند تا حدی در رفع نابســامانی های 
موجود در زمینه توان تســهیلات دهی بانک ها و بهبــود وضعیت آن موثر 
واقع شود تا مردم و پیشــران های اقتصادی به شــکل بهتری از خدمات 
بانکی بهــره مند ســازد:اول - پذیرش مرجعیت عام بانــک مرکزی برای 
سیاســت گذاری و نظارت بر شبکه بانکی کشــور اعم از بانک های دولتی، 
بانک های خصولتی و بانک ها و موسســات اعتباری خصوصی ممنوعیت 

دستگاه های اجرایی در سیاست گذاری بر بانک ها
دوم - پرهیز از ایجاد تکلیف مالایطاق برای نظام بانکی و مشــروط شدن 
تعیین هرنوع تســهیلات تکلیفی به پذیرش نظریات کارشناســی بانک 
مرکزی، شورای هماهنگی بانک های دولتی و کانون بانک های خصوصی 

در مورد توان تسهیلات.دهی بانک ها
سوم - مشروط شدن تعیین هر نوع تســهیلات تکلیفی با نرخ سود پایین 
تر از سود مصوب شــورای پول اعتبار به تامین اعتبار لازم توسط مجلس 
شورای اسلامی چهارم - تضمین باز پرداخت تســهیلات تکلیفی توسط 
دولت ) از طریق تضمین سازمان مدیریت یا تهاتر تسهیلات معوق شده با 

بدهی مالیاتی یا بدهی بانک ها و موسسات اعتباری به بانک مرکزی(
پنجم: واگــذاری تعیین نوع تضمین یا وثایق تســهیلات تکلیفی به بانک 
مرکزی و سیستم بانکی کشور در هر صورت درصنعت بانکداری پرداخت 
تسهیلات منوط به اطمینان بانک تسهیلات دهنده به برگشت اصل و سود 
تسهیلات پرداخت شده به چرخه منابع تسهیلاتی بانک است. زیرا بانک ها 
علاوه بر مسئولیت پرداخت تسهیلات به مردم در برابر سپرده گذاران نیز 
مســئولیت مالی برای پرداخت سود علی الحساب و ســود قطعی به آنان 
دارد. برای طراحی تسهیلات تکلیفی طراحی نحوه وصول آن نیز ضروری 
است. زیرا اگر تسهیلات پرداخت شود ولی اصل و سود آن به بانک برنگردد 
قطعا بانکها نمی توانند پاسخگوی درخواســت مردم برای برخورداری از 

تسهیلات بانکی باشند.

تریبون

یادداشت

ســخنگوی دولت با یــادآوری اینکه برخــی منتظر 
می مانند تا آینده برایشان چگونه رقم بخوردگفت: اما 
جنس جوان ایرانی اینگونه بوده است که آینده برایش 

مهم بوده و خودش می خواسته آن را بسازد.
علــی بهــادری جهرمــی طــی ســخنانی در جمع 
دانشــجویان دانشــگاه علم و صنعت به مناسبت روز 
دانشــجو اظهار کــرد: دانشــگاه علــم و صنعت جزو 
نگین های افتخارآفرین جامعه دانشگاهی کشور است 
و یکــی از مهمترین نکات و ســوال ها در ذهن جوانان 
ایرانی است این اســت که آینده یا فردای جوان ایرانی 

چگونه است؟
وی یادآور شد: برخی منتظر می مانند تا آینده برایشان 
چگونه رقم بخورد، اما جنس جوان ایرانی اینگونه بوده 
است که آینده برایش مهم بوده و خودش می خواسته 

آن را بسازد. این جنس ایرانیان و تمدن آنان است.
بهادری جهرمی ادامه داد: این جنــس جوانان ایرانی 
سال ۵۷ آینده ای برای خودشان رقم زدند که متفاوت 
با نظم جهانی آن روز بود که بعــد از جنگ جهانی دوم 

با ساختار حقوقی ســازمان ملل و متکی بر 
قدرت دلار شکل گرفته بود.

ســخنگوی دولت با تاکید بر اینکه پشتوانه 
دلار نه طــلا که بمب اتمی بــود، اظهار کرد: 
با معاهــدات مختلفی که بســته شــد و با 
طراحی هایی که برای نقــاط مختلف جهان 
صورت گرفت، جهان اول و دوم و سوم شکل 

گرفت و گفتند یک کشور در علم و فناوری حرکت کند 
و یک کشور پاسبان و ژاندارم باشد.

وی افزود: کشــور ما آن زمان تأمین کننده انرژی خام 
و ژاندارم منطقه منطبق با اصولــی بود که آمریکا آن را 
شــکل داده بود و در آن، همین ژاندارم ارزشش از سگ 
آمریکایی کمتر بود. اما مردم مــا این قیام کردند و این 

قیام هندسه نظم و قدرت جهانی را تغییر داد.
بهادری جهرمی با تاکید بر اینکه وقتی ما از آن هندسه 
نظم جهانی خارج شدیم کشورهایی که آن را طراحی 
کرده بودند این امر را برنتافتند، گفت: جنگ تحمیلی 
هشت ساله از آشکارترین هجمه ها به ایران بود و بیش 

از ۴۵ کشــور از رژیم بعثی صــدام حمایت 
کردند. وقتی عربستان سعودی ۳۵ میلیارد 
دلار حمایت مالی از جنــگ عراق علیه ایران 
می کرد می دانســت از یک دیکتاتور حمایت 

می کند.
سخنگوی دولت یادآور شد: هم فعال بودن و 
پیشــرو بودن هزینه دارد و هم منفعل بودن. 
رژیم ســعودی وقتی از صدام حمایــت می کرد هزینه 
توافقش با آمریکا را می پرداخت و عاشق چشم و ابروی 
صدام نبود. قریب ۴۵ کشور این روند را طی کردند تا با 
حمایت از صدام، پیشــانی جوان ایرانی را زمین بزنند، 
اما برخلاف همه این فشارها و هزینه پیروز این میدان 

ایران قدرتمند بود.
وی افزود: تا زمانی که تــلاش می کنیم آینده خودمان 
را خودمان بســازیم و آن هم آینــده ای مطابق جایگاه 
خودمان نه مطابق جایگاهی پایین تر از سگ آمریکایی، 
هزینه اش را هم می پردازیم. امروز هم اســتمرار همان 
روز اســت. جنگ نظامی جواب نداد و جنگ رسانه ای 

و اقتصــادی را رقــم زدند و بــه آن اســم تحریم های 
فلج کننده دادند.ســخنگوی دولت با بیان اینکه از نظر 
دشــمنان تلخی باید در کام ایرانیان باشد و لحظه ای 
شــیرینی به کامشــان نیاید، اظهار کــرد: در عوض 
همیشــه تصویری که از آمریکا در رســانه ها منتشــر 
می شود باید عکس اش شبیه بهشــت باشد. این کاری 

است که دشمنان در جنگ رسانه ای دنبال می کنند.
بهادری جهرمی با بیان اینکه بایــد تجربه تاریخی ده 
سال گذشته و حرکت بر مسیر طلب کردن پیشرفت از 
خارج کشور را بررسی کرد و راه خطا را ادامه نداد، اظهار 
کرد: دولت ســیزدهم نگاهش به داخل کشور و شرق و 
غرب ایران است، نه شــرق و غرب جهان، این دولت بر 
مسیر درمان کردن دردهای گذشته قرار گرفته است، 
این دولت بــر جوانان و ظرفیت داخلــی تکیه دارد، نه 

خارجی.
وی ادامه داد: این نگاه اعتماد به تــوان داخلی کرده و 
نگاهش بــه تعامل با جهان متوازن و به همه کشــورها 

بوده، نه یک کشور و یک منطقه. 

دولت

خریدار  معاون پارلمانی رییس جمهور با 
تاکید بر اینکه هیئت تخلفات باید به تخلف 
دانشجو و استاد ورود کند، یادآورشد: نباید 
دانشگاه تعطیل شود. سید محمد حسینی 
که به مناســبت روز دانشــجو در دانشگاه 
علامه طباطبایی ســخنرانی می کــرد ، با 
اشاره به توطئه دشمنان علیه کشورمان در 
ماه های اخیر ، اظهار کرد: با وجود همه این 
توطئه ها، دولت خود را به حاشــیه سرگرم 
نمی کند. وزارت کشــور و وزارت اطلاعات 
امنیت کشور را تامین می کنند و دولت هم 
برنامه های عمرانی خــود را دنبال می کند، 
کارهای بزرگ در کشــور از جمله آبرسانی 
به ســنندج انجام شــد.وی تاکید کرد :ما 
می خواهیم مسائل کشور حل شود و مسائل 
به تاخیر نیفتد. در یکسال اخیر دیدید نظام 
رتبه بنــدی معلمان نهایی شــد. با فروش 
نفت، صادرات محصــولات و جلوگیری از 
فرار مالیاتی، درآمد کشور بیشتر می شود و 

دولت هم به اقشار مختلف توجه دارد.
معــاون رییــس جمهور بــا بیــان اینکه 
اندیشــکده ها و دســتگاه هــای اطلاعاتی 
غرب برای ایجاد مشــکلات در کشور خط 
فکری داده و عربســتان پول آن را پرداخت 
می کند، اظهارکرد: در مقابل دانشــگاه ها و 
اندیشــکده های علوم انسانی ما باید فعال تر 
شده و مشکلات غرب را به جهانیان معرفی 
کنند. غرب پیشینه ســیاهی در دنیا دارد، 
اما الان مدعی حقوق بشــر هستند . ببینید 

در  افغانستان، یمن و فلسطین چه کرده اند.
وی در پاسخ به این انتقاد که چرا دولت هنوز 
بعد از۴۳ ســال از اول انقلاب به آبرســانی 
افتخار می کند و چرا این مشــکلات زودتر 
حل نشــده اســت؟ گفت: در این ده سال 

گذشــته خشکســالی زیادی وجود داشته 
است و دولت با تمام توان کار می کند تا این 
مشــکلات را حل کند. دولت باید مشکلات 
روز مــردم را حل کنــد. از اول انقلاب برای 
حل مشکلات روســتاها کار شــد، اما الان 
همه استان ها درگیر مشکلات آبی هستند. 
اول انقلاب شــرایط کشــور مخصوصا در 
روســتاها نامناســب بود و امکاناتی وجود 
نداشــت که از همان دوره تلاش برای حل 
این مشکلات شروع شــد. در همین سال ها 
هم کشــور در زمینه های مختلف از جمله 
پزشــکی، نانو و حوزه دفاعی و نظامی رشد 
علمی بزرگی داشته است ما این دستاوردها 
را اول انقلاب نداشتیم. با وجود تحریم ها، در 
زمینه پیشــرفت علمی کشور تلاش زیادی 
شده است. البته منتقد هســتیم به برخی 
مدیران لیبــرال منش که در گذشــته کار 
نکرده اند. به هر حال مــردم در انتخابات به 
برخی افراد رای می دهند و رویکرد رهبری 
هم این نیست که به همه مسائل ورود کنند.

حسینی در پاسخ به این پرسش که نظر شما 
درباره ورود نظامیان به دانشــگاه چیست؟ 
تصریح کرد: اظهار تأسف می کنم که برخی 
دانشــجویان فحش های رکیک دادند. این 
اتفاقات مایه شــرمندگی بــود. اعتراض و 
بحث و تجمع مشــکلی نــدارد، اما هیئت 
تخلفات باید به تخلف دانشجو و استاد ورود 

کند، زیرا نباید دانشگاه تعطیل شود.
وی با بیان اینکه در همین یکسال تجمعاتی 
از اقشار مختلف برگزار شده که کسی با آنها 
کاری نداشــته اســت، ولی کسی که سلاح 
دســت می گیرد اهل گفت و گو نیســت، 
تاکید کرد: ما اشکالات را می پذیریم و اساسا 
برای حرکت به سمت عدالت آمده ایم، اما در 

برخی موارد حرف های بی اساس می زنند. 
در دانشــگاه تربیت مدرس گفتند در کنار 
نیروی انتظامی، حشد الشعبی حضور دارد 
که من گفتم برویم تهــران را بگردیم که آیا 

این حرف درست است یا خیر.
معاون پارلمانی رییس جمهور در پاســخ به 
انتقاد از معرفی بذرپاش بــرای وزارت راه و 
شهرسازی با عنوان جوان گرایی بیان کرد: 
به جوان گرایی افراطی اعتقادی ندارم. باید 
میدان بــرای جوانان فراهم شــود، ولی در 
دولت قبل به جوانان بها داده نشــد، اما الان 
رویکرد دولت اســتفاده از جوانــان و افراد 
پرتجربه در کنار هم اســت. فردی که شما 
اشاره کردید، آسانســوری بالا نیامده است. 
او در دولت نهــم رییس ســازمان جوانان 
بود. مــدرک دکتــرای مدیریــت دارد. او 
هم در دولت بوده و هــم در مجلس حضور 
داشته است. در ســتاد اجرایی فرمان امام و 
صداســیما خدمت کرده و خود مجلس او را 
به عنوان رییس دیوان محاســبات انتخاب 
کرد و عملکردش به گونــه ای بود که برای 
اولین بار رهبری عملکرد دیوان محاسبات 
را تحسین کردند. در این زمینه هیچ افراطی 
نشــده اســت. مجلس هم نظارت خود را با 
ابزارهای قانونی خود دارد و اینطور نیســت 
که نظارت نباشــد. البته به جای تنش ، قوا 

دنبال هم افزایی هستند.
وی با اشــاره به رویکرد دولت به استفاده از 
مدیران کارآمــد و پاکدســت، اظهار کرد: 
رییســی پرچم مبارزه با مفسدین را در قوه 
قضاییه برداشــت و برادر رییــس جمهور 
و معــاون اول بازداشــت شــدند، الان هم 
در دولت از افراد ساده زیســت و پاکدست 
استفاده می شــود.البته اگر تخلف مدیری 

محرز شود، آن مدیر برکنار می شود.
حسینی در پاســخ به این پرســش که آیا 
دولت از مشــکلات مردم اطلاع دارد، گفت: 
مشــکلات و کمبودها در همه جــای دنیا 
وجود دارد و فکر نکنیــم بقیه دنیا گرفتاری 
ندارنــد. در خــود نیویورک فقر و فســاد و 
گرفتاری وجــود دارد. ما هم از مشــکلات 
بی خبر نیســتم. حداقل به۱۵۰ شهرستان 
در ۱۵ مــاه اخیر رفتــه ام. بــا نمایندگان و 
دانشــگاهیان در ارتباط هســتم و اینطور 
نیست که از کمبودها بی خبر باشیم. رییس 

جمهور به روستاها هم می رود.
حســینی درباره وعده شــفافیت مجلس 
یازدهم بیان کرد: شفافیت وعده نمایندگان 
مجلس اســت و باید پاســخ دهند. من در 
دولت هســتم. رییس مجلــس اخیرا گفته 
است که طرح شفافیت را خودم جزو اولین 
نفرهایی هســتم که امضاء کردم. این طرح 
تصویب شده است و الان در رفت و آمد بین 
مجلس و شورای نگهبان اســت. شفافیت 

بسیار خوب است و ما طرفدار آن هستیم.
وی دربــاره امــکان برگــزاری تجمعات 
مســالمت آمیز خاطر نشان کرد: اعتراضات 
مسالمت آمیز میسر اســت. همه می توانند 

حرف خــود را بزننــد. خــود نمایندگان 
از تریبــون مجلــس از کمبودهــا صحبت 
می کنند و اعتراضات بیان می شود. قرار شد 
مکان هایی در شــهرها برای بیان اعتراض 

مسالمت آمیز تعیین شود.
حسینی درباره دســتاورد سفرهای استانی 
دولت بیان کرد: مصوبات سفرهای استانی 
در حال پیگیری توســط معــاون اجرایی 
اســت.برخی این طرح ها در حــال افتتاح 
اســت اما برخی طرح ها ســه ســاله است. 
شــایدپنج درصد مصوبات هنــوز اجرایی 
نشده است. وعده های دولت یا کوتاه مدت 
یا میان مدت یا چهار ســاله. در مورد وعده 
ساخت مســکن، ما گفته ایم در پایان چهار 

سال وعده دولت محقق می شود.
معاون رییس جمهور درباره حل مشــکل 
افراد بدون شناســنامه اظهــار کرد: دولت 
معتقد اســت که باید ســازمان توانمندی 
برای تعیین تکلیف افراد بدون شناســنامه 
ایرانی و اتباع خارجی وجود داشــته باشد. 
در کمیسیون شــوراها این طرح در دست 
بررسی است. دولت هم نظرات خود را داده 
است . از سویی در دیوان سالاری کشور باید 

اصلاح انجام گیرد تا مشکلات حل شود.

سخنگوی دولت: جایگاه پایین تر از سگ آمریکایی نبودن هزینه دارد

خریدار   رئیس مجلس شورای اسلامی با 
بیان اینکه باید به مطالبات اساسی و جدی 
مردم توجه شــود، تاکید کــرد: رفتارهای 
امــروز آمریکا علیــه ملت ایــران از جنس 
رفتارهای این کشــور در دهه ۳۰ است که 
با روش ها، تکنولوژی و ابزارهای دهه ســوم 

قرن ۲۱ اجرا می شود.
 محمدباقر قالیباف روز سه شــنبه در جمع 
دانشــجویان دانشــگاه تربیت مــدرس با 
یادآوری فلسفه نامگذاری ۱۶ آذر به نام روز 
دانشجو و شهادت ســه دانشجوی دانشگاه 
تهــران آن هم چند مــاه پــس از کودتای 
آمریکایی ۲۸ مرداد، اظهار داشت: از اینکه 
انقلاب اسلامی این فرصت را به ما داده تا روز 
دانشجو را گرامی بداریم، باید درس بگیریم 
و از فلسفه و مناسبت این روز فاصله نگیریم.

وی ادامه داد: روز دانشــجو نشــان می دهد 
که ایران برای ما عزیز است و مفاهمی چون 
عزت، استقلال، هویت و ســرزمین و خاک 
برای ما اهمیت دارد.قالیبــاف با بیان اینکه 
ایران امروز در سایه انقلاب اسلامی کشوری 
قوی، مستقل و قدرتمند است،اظهار داشت: 
با وجود توطئه های مختلف داخلی و خارجی 
که با محوریت آمریکا و رژیم صهیونیستی و 
ایادی آنها برای براندازی و حتی تغییر رفتار 
نظام صورت می گیرد، مــا در برابر فرهنگ 

غرب و استکبار ایستاده ایم.
رئیس مجلــس حــوادث اوایــل دهه ۶۰ 
خورشــیدی را برای دانشجویان یادآور شد 
و اظهار داشــت: در آن زمان در کمتر از دو 
ماه رئیس جمهور، نخست وزیر، رئیس قوه 
قضائیــه و نمایندگان مجلــس و چند هزار 
نفر از مــردم در کف خیابان ها ترور شــدند 
و به شهادت رســیدند اما این کشور و مردم 
مقابل ایــن توطئه ها ایســتادگی کردند و 
عقب ننشستند.قالیباف با بیان اینکه امروز 

در یک تحریم دائمی با تغییر شــکل تحریم 
از ابتدای انقلاب تا امــروز قرار داریم، افزود: 
امام خمینی )ره( فرمودند کســانی تا انتها 
پای انقــلاب خواهند ماند کــه طعم فقر را 
چشیده باشــند.وی در ادامه پیشرفت های 
کشــور در عرصه هــای علم و دانــش و در 
حوزه های نانو، بایو، هوافضا، مهندســی را 
با وجود محدودیت هــا و تحریم ها متذکر 
شد و اظهار داشــت: امروز رفتارهای آمریکا 
از همان جنس دهه ۳۰ است که با روش ها، 
تکنولــوژی و ابزارهای دهه ســوم قرن ۲۱ 

اجرا می شود.
رئیس مجلس با یــادآوری اینکه رفتارهای 
آمریــکا در مواجهه بــا ملت ایــران از یک 
مدیریــت مکانیکــی و دینامیکــی به یک 
مدیریت ســایبری تغییر پیدا کرده و علیه 

انقلاب اســلامی و ایــران اقــدام می کند، 
اظهار داشــت: اینها هم با ایران، هم با اسلام 
و انقلاب اســلامی و همچنین بــا خوانش 
ما از اســلام و اندیشه ما از اســلام و اندیشه 
سیاســی امام و همچنین با ایران و ایرانی و 

این سرزمین و فرهنگ آن مخالف هستند.
وی این رفتار دشــمنان را ناشــی از اقدام 
شجاعانه و قدرتمندانه ملت ایران در مقابل 
توطئه ها دانست و افزود: این ملت در دوران 
دفاع مقــدس مظلومانه جنگیــد و در اوج 
محرومیت با وجود مشــکلات اقتصادی و 

محاصره های علمی را تحمل کرد.
قالیباف در ادامه به فضاسازی دشمنان علیه 
برنامه هســته ای ایران اشــاره کرد و گفت: 
البته قدرت جمهوری اســلامی سبب شده 
که امروز از مســیر قانونی و از مسیر آژانس 

هســته ای با افتخار خودش را در باشــگاه 
هسته ای دنیا قرار دهد.

دشمن از ضعف های کهنه مدیریتی 
استفاده می کند

رئیس مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه 
دشــمن از زخم های کهنه ناشــی از ضعف 
های مدیریتــی و ندانم کاری هــای امثال 
بنده اســتفاده می کند، اظهار داشت:  باید با 
استفاده از جوانان با انگیزه خود را برای یک 
تحول و حل مســائل اقتصادی، اجتماعی و 

فرهنگی آماده کنیم.
قالیباف حوادث اخیر در کشور را یک جنگ 
شــناختی دانســت و با تاکید بر اینکه علت 
اصلی این نارضایتی ها به مسائل اقتصادی 
و ناکارآمدی بــاز می گردد، افــزود: بعد از 

اتفاقی که برای خانم مهســا امینی رخ داد، 
مجلس به آن ورود کرد و گزارشــی ارائه داد 
که در آن آمده اســت باید نسبت به گشت 

ارشاد تجدیدنظر شود.

باید به مطالبات اساسی مردم
توجه شود

وی در ادامــه بــا تأکید بــر اینکــه باید به 
مطالبات اساسی و جدی مردم توجه شود، 
عنوان کرد: باید تحول اساســی را دنبال و 
نوسازی حکمرانی را اجرا کنیم زیرا نیازمند 
حکمرانــی مبتنی بر دو اصــل خداباوری و 
مردم بــاوری و همچنین مبتنــی بر مکتب 
امــام )ره(، عدالــت، معنویــت و عقلانیت 

هستیم.
وی کارآمدی نظام حکمرانی را حق الناس 
دانســت و اظهار داشــت:  اگر حکمرانی در 
زمان و جغرافیای خود اتفــاق نیفتد، فایده 
ندارد؛ زمانی که جوانی امید نداشــته باشد، 
نتوانــد ازدواج کند و حتــی نتواند آرزوی 
خرید مســکن و خرید خودرو داشته باشد، 
برآورده کردن این خواسته ها در ۴۰ سالگی 

نیز برای او ارزشی ندارد.
قالیباف با یادآوری اینکــه در کنار اختلاف 
سلیقه ها حتما فصل مشــترک و تفاهم هم 
وجود دارد، اظهار داشت: اگر تنها ۲۰ درصد 
تفاهم در زمینه ای وجود داشــته باشــد، 
همین میزان هم زمینه آغاز همکاری است 

تا بقیه اختلاف سلیقه ها نیز برطرف شود.
رئیس مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه 
افــراد نقطه نظرات مختلــف در حوزه های 
سیاسی دارند، افزود:  برای مثال ممکن است 
روی میزان ورود شورای نگهبان به موضوع 
انتخابات اختلاف نظر داشــته باشــیم اما 
همگی اتفاق نظر داریم که باید همه گروه ها 

و همه سلیقه ها در انتخابات حاضر باشند.
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ساماندهی انبارهای تملیکی
۲۰ هزار میلیاردتومان کالا تعیین تکلیف شد

معاون وزیر اقتصاد با اشاره به ســاماندهی انبارهای کالاهای تملیکی 
دولت از ســوی وزارتخانه، گفت: طی ســال گذشــته موفق به تعیین 

تکلیف ۲۰ هزار میلیارد تومان کالاهای این انبارها شدیم.
ســید عبدالمجید اجتهادی با اشــاره به اینکه دولت عزم جدی برای 
ســاماندهی انبارها به خصوص انبارهای کالاهای تملیکی دارد، تاکید 
کرد: در این راستا بازدیدهایی مشــترک با حضور مسئولان قوه قضائیه 
از انبارهای کالاهای تملیکی در سراسر کشور صورت می گیرد که امروز 

مهمان انبار تملیکی سمنان هستیم.

وی با بیــان اینکه در برخــی انبارهای ســازمان مانند انبار ســمنان 
مشــکلاتی وجود دارد که در صدد رفع آنها هســتیم، تاکیــد کرد: به 
دلیل مشکلاتی که در تملیک انبار و اســتیجاری بودن آن است امکان 

ساماندهی کالا وجود ندارد و این موضوع باید پیگیری شود.
رئیس ســازمان اموال تملیکی کشــور با بیان اینکــه انبارهایی که در 
تملک ما نبوده و بعضاً حتی اجاره ای هســتند مشــکل چینش و قفسه 
بندی و همچنین مرتــب کردن کالاهای تملیکی دارند که ســبب برو 
مشکلات و فرســودگی می شــود، تاکید کرد: به دنبال تملیک یا اخذ 

مجوزها برای ساماندهی این انبارها هستیم.
اجتهادی با بیان اینکه چیدمان صحیــح و کد گذاری کالا دو موضوعی 
است که در انبار کالاهای تملیکی بســیار به آن تاکید داریم، گفت: به 
زودی شاهد خواهیم بود که مشکلات انبار تملیکی سمنان نیز برطرف 

خواهد شد.
وی همچنین با بیان اینکه مشــکلات اخذ مجوزها از دیگر موضوعاتی 
است که پیگیری آن را در دســتور کار قرار داده ایم، تاکید داشت: طی 
ســال گذشــته ۲۰ هزار میلیارد تومان کالا در داخــل انبارهای اموال 

تملیکی سراسر کشور تعیین تکلیف شده است.
معاون وزیر اقتصاد بیان کرد: تاکید وزارتخانــه تعیین تکلیف فوری و 

ورود کالاها به چرخه اقتصادی و نه انبار کردن آن ها است.

 فرصت دوباره به جاماندگان دریافت سود 
سهام عدالت

 شرکت ســپرده گذاری مرکزی اوراق بهادار و تسویه وجوه )سمات( از 
فرصت دوباره به جاماندگان دریافت سود سهام عدالت خبر داد.

 روابط عمومی شــرکت ســپرده گذاری مرکزی اوراق بهادار و تسویه 
وجوه اعلام کرد: نزدیک به یک میلیون و ۸۰۰ هزار نفر از ســهامداران 
سهام عدالت همچنان با مشکل شــبای بانکی معتبر روبه رو هستند که 
این افراد می توانند با ثبت نام و احراز هویت در ســامانه جامع اطلاعات 
sa� یا درج شماره شــبای معتبر خود در سایت )sejam.ir )مشتریان 

hamedalat.ir در فرآیند دریافت سود سهام خود قرار گیرند.

بر اساس این اطلاعیه، شماره شــبای نامعتبر، حساب بانکی مسدود، 
راکد، مشــترک )دو امضا(، ارزی و بلندمدت مهم ترین دلایلی اســت 
که تاکنون سود به حساب این گروه از ســهامداران سهام عدالت واریز 
نشده است.از اسفندماه سال گذشــته تاکنون سه مرحله سود سنواتی 
سال های ۱۳۹۸ و ۱۳۹۹ به حســاب ۶۸۴ هزار سهامداری که مشکل 
شماره شــبای بانکی خود را برطرف کرده اند، توســط شرکت سپرده 

گذاری مرکزی پرداخت شده است.

 افزایش ۹ درصدی مبلغ تراکنش های شاپرک 
در هشتمین ماه سال

 بر اساس آمار تراکنش های بانکی، در آبان امســال، بیش از ۹۲ درصد 
از کل تراکنش های شاپرک از طریق کارتخوان های فروشگاهی بوده و 
مبلغ تراکنش ها در این ماه نسبت به مهرماه ۹.۳۱  درصد افزایش یافته 
است.در آبان ۱۴۰۱، طبق اعلام شرکت شاپرک، بیش از سه میلیارد و 
۷۳۲ میلیون تراکنش انجام شده که نسبت به مهر ۱۴۰۱، ۰.۵۹ درصد 
رشد داشته اســت. این در حالی است که این رقم نســبت به آبان سال 

گذشته، بیش از ۱۳ درصد بیشتر شده است.
در این میان، تغییــرات مبلغی تراکنش ها نیز بیان گــر افزایش ۹.۳۱ 
درصدی نســبت به ماه قبل و رســیدن به رقم ۷۷۰ هزار میلیارد ریال 
است. این در شــرایطی است که رقم مذکور نســبت به ماه مشابه سال 

۱۴۰۰ )آبان ماه(، بیش از ۱۵ درصد رشد داشته است.
از ســوی دیگر در آبان امســال، بیش از ۹۲ درصد از کل تراکنش ها از 
طریق کارتخوان های فروشــگاهی بوده اســت؛ به گونه ای که بررسی 
جدیدترین گزارش شــاپرک از ســهم ابزارهــای پذیــرش از تعداد 
تراکنش ها در آبــان ۱۴۰۱ نشــان می دهد، کارتخوان فروشــگاهی 
با ۹۲.۴۶ درصد بیشــترین ســهم را داشــته و پس از آن ابزار پذیرش 
اینترنتی بــا ۴.۸۰ درصد و در نهایــت ابزار پذیــرش موبایلی با ۲.۷۴ 

درصد، در رتبه های بعدی قرار دارند.
همچنین مقایســه تعداد هر یک از ابزارهای پذیرش فعال سیســتمی 
در آبان ماه ۱۴۰۱ نســبت به ماه گذشته، نشان می دهد تعداد ابزارهای 
فعال سیســتمی پذیرش اینترنتی، موبایلی و کارتخوان فروشــگاهی 
با رشــد ۳.۶۶ درصدی همراه بوده؛ به گونه ای که تعــداد ابزار پذیرش 
اینترنتی در آبان امســال با رشد ۸.۰۳ درصدی نســبت به مهر امسال 
به رقم ۶۰۳,۴۰۲ رســیده اســت؛ بنابراین مجموع تعداد این ابزارها 
)اینترنتــی، موبایلــی و فروشــگاهی( در دومیــن ماه پاییــز به رقم 
۹.۸۸۷.۸۹۶ رسیده که نسبت به ماه قبل، بیش از ۳ درصد بیشتر شده 
است.از سوی دیگر مقایسه ســهم تعداد هریک از این ابزارهای پذیرش 
فعال سیستمی از کل ابزارهای بازار در آبان ۱۴۰۱، نشان می دهد سهم 
کارتخوان های فروشــگاهی از بازار ۹۲.۶۳ درصد بوده اســت که این 
میزان در مهر امسال، ۹۲.۸۳ درصد تعیین شده بود و سهم ابزار پذیرش 
موبایلی از بازار در هشتمین ماه سال ۱۴۰۱، به ۱.۲۷ درصد رسیده که 
نسبت به مهرماه، کاهش یافته است. اما در این میان، سهم ابزار پذیرش 
اینترنتی همچون ماه قبل، با افزایش نســبت بــه مهرماه، به رقم ۶.۱۰ 

درصد رسیده است. این رقم در شروع پاییز، ۵.۸۶ درصد بود.

بازار

 خزانه دار کل کشــور گفت: خزانــه داری به دنبال این 
اســت که ترازنامه دولت را تهیه و ارایه کند تا وضعیت 

دولت ها هنگام دریافت و تحویل کشور مشخص باشد.
 ســید رحمت الله اکرمی در برنامه روز ملی حسابداری 
اظهار داشــت: عدالــت اقتصادی به معنــای مراعات 
عادلانه و اقتصادی مردم اســت و هر زمان که هر کدام 
از افراد جامعه به حق خود از ثــروت و در درآمد جامعه 
دست پیدا کنند می توان گفت عدالت برقرار شده است. 
با توجه به این تعریف ســوال این اســت که این حقوق 

برای افراد و سازمان ها چه کسی تعیین می کند.
وی افزود: به نظر من یکــی از مهم ترین حرفه هایی که 
می تواند این ماموریت را انجام دهد حســابداری است 
و این حرفه به دنبــال ارائه تصویر روشــن از عملکرد 
سازمان های مختلف اســت. یکی از کارکردهای حرفه 
حسابداری محاســبه دقیق حقوق ذی نفعان است که 
می تواند زمینه لازم برای دستیابی به عدالت اقتصادی 
را فراهم کنــد و این امر در بخــش عمومی و خصوصی 

متفاوت است.خزانه دار کل کشور بیان کرد: 
حســابداری در بخش عمومی گزارش مالی 
وضعیت مالی دولت ها را مشــخص می کند 
که اگر درســت منعکس شــود هر ذی نفع 
می تواند ببیند که آیا حق خود را به درســتی 

دریافت کرده است یا خیر.
وی با اشاره به مشــکلات خزانه داری کشور 

گفت: در طی ســال ها تلاش کردیم ترازنامه دولت را 
تهیه و ارائه کنیم تا افــراد جامعه با مطالعه این ترازنامه 
متوجه شــوند که دولت ها کشــور را در چه وضعیتی 
تحویــل گرفتــه و چگونه تحویــل داده انــد و ایرانی 

می تواند از سهم خود از دارایی های کشور آگاه شوند.
اکرمی تاکید کــرد: چنانچــه حرفه حســابداری به 
درســتی کار کند می تواند اطلاعات لازم را در اختیار 
تصمیم گیران کشور قرار دهد. اگر گزارش ها در بخش 
عمومــی در صحت کامل انجام شــده باشــد ذی نفع 
اعتماد خواهد کرد.وی با اشــاره بــه اقدامات وزارت 

اقتصاد و خزانه داری کشــور طی سال های 
گذشــته گفت: اصلاح نظام بخش عمومی، 
به کارگیری حســابداری تعهــدی به جای 
حســابداری، ارتقا پاســخگویی بر اساس و 
شــفافیت مالی مهم ترین اقداماتی است که 
انجام شده اســت.خزانه دار کشور ادامه داد: 
مدیریت نقدینگی از دیگر اقدامات اســت و 
به طور مثال بودجه امســال کشور ۱۳۹۴ هزار میلیارد 
تومان است و در صورتی که به درستی مدیریت شود بر 

شاخص های کلان اقتصاد تاثیر خواهد گذاشت.
وی دربــاره دیگر اقدامــات انجام شــده توضیح داد: 
مدیریت بدهی و مطالبات عمومی اســت و اقدام دیگر 
مدیریت دارایی ها و بدهی های دولت است و احصاء این 

ارقام و استفاده بهینه از این اعداد شروع شده است.
اکرمی اظهار داشــت: اعتقــاد راســخ دارم که تحقق 
حداکثــری اهــداف حرفه حســابداری بــه صورت 
فراگیــر نیازمند همکاری و همفکــری بخش عمومی 

و غیرعمومــی اســت.اکرمی در حاشــیه روز ملــی 
حسابداری گفت: اکثریت شــرکت های دولتی طبق 
قانون حســاب های خود را به بانک مرکزی ارائه کردند 
به جز برخی شــرکت ها که معتقدند که ساختارهای 
قانونی خود تکلیفی برای ارائــه صورت های مالی خود 
نیســتند.وی ادامــه داد: در مجموع می تــوان گفت: 
بیش از ۹۷ درصد شــرکت های دولتی حســاب های 
خود را به بانک مرکزی اعلام کردند.خزانه دار کشــور 
اظهارداشت: در بحث حساب های دانشگاه ها موضوعی 
مطرح اســت که با مصوبــه اخیر معــاون اول رییس 
جمهوری حل شده است.وی اضافه کرد: دانشگاه های 
علوم پزشکی و دانشــگاه های غیرپزشکی معتقدند که 
به استناد ماده یک قانون دائمی مستثنی هستند اما با 
توجه به مصوبه اخیر معــاون اول رییس جمهوری باید 
حساب های خود را به بانک مرکزی ارائه کنند و در غیر 
این صورت با متخلفان برخورد می شــود و حساب آنها 

مسدود می شود.

تســهیلات پرداختی بانک هــا طی هفت ماهه امســال 
۲۳۳۱۲ هزار میلیارد ریال اســت که در مقایسه با مدت 
مشابه پارســال ۴۷.۲ درصد افزایش داشته است. طبق 
آنچه بانک مرکزی اعلام کرده اســت؛ از کل تســهیلات 
پرداختی ۷۴۶۸ هــزار میلیارد ریال معــادل ۳۲ درصد 
به اشخاص حـــقیقی و مبلغ ۱۵۸۴۴ هزار میلیارد ریال 

معادل ۶۸ درصد به اشــخاص حقوقی تعلق گرفته است.
همچنین تســهیلات پرداختی بانک ها طی هفت ماهه 
ســال ۱۴۰۰ مبلغ ۱۵۸۳۵ هزار میلیــارد ریال بوده که 
از این مبلغ تســــهیلات پرداختی به اشخاص حقیقی 
۴۸۱۶ هزار میلیــارد ریــال معــادل ۳۰.۴ درصد و به 
اشخاص حقوقی مبلغ ۱۱۰۱۹ هزار میلیارد ریال معادل 

۶۹.۶ درصد اســت. تســهیلات پرداختی به اشــخاص 
حقیقی در هفت ماهه سال ۱۴۰۱ نسبت به مدت مشابه 
ســال گذشــته معادل ۲۶۵۲ هزار میلیارد ریال معادل 
۵۵ درصد افزایش داشــته اســت.همچنین تسهیلات 
پرداختی خرد شبکه بانکی به اشخاص حقیقی در هفت 
ماهه ســال ۱۴۰۱ مبلغ ۵۷۲۲ هزار میلیــارد ریال بوده 

که نسبت به مدت مشــابه ســال قبل مبلغ ۱۸۴۰ هزار 
میلیارد ریال )معادل ۴۷.۴ درصد( افزایش داشته است.
تســهیلات پرداخت شــده کمتر از ۲۰۰ میلیون تومان 
)خرد( به اشــخاص حقیقی طی هفت ماهه سال ۱۴۰۱ 
مبلغ ۵۷۲۲ هــزار میلیارد ریال و بیــش از ۲۰۰ میلیون 

تومان مبلغ ۱۷۴۶ هزار میلیارد ریال است. 

خزانه

تسهیلات

خریدار  وزیر امور اقتصادی و دارایی گفت: 
وزارت اقتصاد موضوع فروش اموال مازاد را 
با اختیار ویژه دنبــال خواهد کرد و مدیرانی 
که پای فروش اموال مازاد بانک ها نایستند، 

برکنار می شوند.
در جلسه علنی مجلس شــورای اسلامی، 
ســوال روح الله ایزدخواه و تعداد دیگری از 
نمایندگان از وزیر امــور اقتصادی و دارایی 
درباره وضعیت اجــرای حکم قانون مالیات 
مضاعف به بنگاه داری بانک ها در دستورکار 

قرار گرفت.
سید احســان خاندوزی در پاسخ به سوال 
مذکور، گفــت: بنده از زمانی کــه در مرکز 
پژوهش های مجلس بودم، مســئله فروش 
اموال مازاد بانک هــا را پیگیری کردم و الان 
هــم در وزارت اقتصاد مجری آن هســتم. 

اجرای این موضوع سه تأثیر مهم دارد.
وی بیان کــرد: کنترل رشــد نقدینگی در 
کشور، افزایش توان تسهیلات دهی بانک ها 
و رفع کسری ها و ناترازی های شبکه بانکی 

از جمله مزیت های اجرای این حکم است.
وزیر امور اقتصادی و دارایــی تاکید کرد: از 
سال ۱۳۹۵ تا سال ۱۴۰۰ کوتاهی هایی در 
این زمینه انجام شــد و میزان عملکرد این 
حکم تنها ۱۳ درصد بود. از زمان آغاز دولت 
ســیزدهم، این رقم به ۱۸ درصــد افزایش 
یافته است. با مجموعه اقداماتی که در سال 
۱۴۰۱ انجام می شــود، برگ زرینی بر فراز 
تمام سال های گذشــته پیرامون عملکرد 
فروش امــوال مــازاد شــبکه بانک ها رقم 
خواهد خورد.خاندوزی متذکر شد: از سال 
۱۳۹۴ تا قبــل از ۱۴۰۱، فروش اموال مازاد 
بانک ها حدود ۶۷ هزار میلیارد تومان بوده، 
یعنی ۳۳ همت سهام غیربانکی و ۳۳ همت 
املاک مازاد فروش رفته اســت. از این عدد، 

عملکرد بانک صادرات حدود ۱۴.۵ همت، 
بانک ملی حدود ۱۴.۳ همت، بانک تجارت 
۱۱ همت، بانک ملت ۹.۶ همت، بانک رفاه ۵ 
همت، بانک سپه ۵ همت و بانک کشاورزی 
۴ همت بوده اســت.وزیر امــور اقتصادی 
و دارایــی تصریح کــرد: ۹۰ درصــد از کل 
۷.۵ همت اموال مازاد فروش رفته در ســال 
گذشــته مربوط به نیمه دوم سال یعنی بعد 
از استقرار دولت ســیزدهم است که این امر 
اراده عملی دولت ســیزدهم در این موضوع 

را نشان می دهد.

اگر بانک مزایده برگزار نکند، مشمول 
مالیات می شود

خاندوزی تصریح کرد: بخشی دیگر از اموال 

مازاد بانک ها به مزایده گذاشــته شده، اما 
چون مشــتری نداشــتند، به فروش نرفته 
است. اگر بانک مزایده برگزار نکند، مشمول 
مالیات می شــود. همچنین طبــق قانون، 
مرجع تشــخیص اموال مازاد بانک ها، بانک 
مرکزی و شــورای پول و اعتبار است. بانک 
مرکزی باید به وزارت اقتصاد اعلام کند که 
هر بانکی چه میزان در فــروش اموال مازاد 
خود تخلف داشــته اســت و ما نیز از طریق 
ســازمان امور مالیاتی جریمه لازم را لحاظ 

می کنیم.
وی ادامه داد: فقط در سال ۱۳۹۶ اطلاعات 
ناقصی از ســوی بانک مرکزی در خصوص 
تخلف بانک ها بــه وزارت اقتصــاد آمد که 
اطلاعات بعــد از آن نیز کامل نبوده اســت. 

اخیراً فهرســت جدیــدی از بانک مرکزی 
دریافت کردیم که تخلف بانک ها در ســال 
۱۳۹۷ و ۱۳۹۸ را نشان می دهد. از مجموع 
تخلف هایی که از سوی بانک مرکزی اعلام 
شده، تاکنون ۲,۷۰۰ میلیارد تومان مالیات 
اخذ شده اســت. البته موانع حقوقی و موانع 
اقتصادی در این مسیر برای جریمه بانک ها 

وجود دارد.
وزیر امور اقتصادی و دارایــی تصریح کرد: 
در خصوص برخی از امــوال بانک ها فرآیند 
قضائی ایجاد شــده که صاحبان این املاک 
بــه دادگاه شــکایت کردند و فعــلًا بانک 
نمی تواند آن را واگذار کنــد. اما در برخی از 
موارد اقدامات رسیدگی در دادگاه به پایان 
رســیده، اما چون اعداد و ارقام بزرگ است، 

خریدار بزرگی وجود ندارد که به یکباره این 
مبلغ را پرداخت کند. سهام برخی از بانک ها 
به بیش از ۳۰ هزار میلیارد تومان نقدینگی 
نیاز دارد که پیدا کردن مشــتری برای آن 

آسان نیست.
وی افزود: دولــت، وزارت اقتصاد و مجلس 
شورای اسلامی در مســیر واگذاری اموال 
مازاد بانک ها جدی هستند و بدون اغماض 
با مدیران کاهلــی که در واگــذاری اموال 
مازاد مقابله می کنند، برخورد خواهند کرد. 
بنده همه مدیران عامل بانک های دولتی را 
جمع کردم و دســتورالعمل واگذاری اموال 
مازاد بانک هــا را تا پایان ســال ابلاغ کردم. 
این مصوبــه لازم الاجراســت و اگر جریمه 
مالیاتی پاسخگو نباشــد، از اهرم مدیریتی 
اســتفاده خواهیم کــرد و مدیرانی که پای 
فروش اموال مازاد بانک ها در ســال ۱۴۰۱ 
نایستند، در ســال آینده در سمت مدیریت 

بانک نخواهند بود.
خاندوزی اظهار داشت: ما بر سهام بزرگ و 
اموال گران قیمت بانک هــا تمرکز کردیم. 
بانک ملی موظف شده امسال از محل سهام 
مازاد خود قریب به ۳۰ هزار میلیارد تومان 
به فروش برســاند. بانک ســپه نیز موظف 
شده که یکی از هلدینگ های خود را واگذار 

کند. 
بنده متعهد می شوم در سال ۱۴۰۱ معادل 
کل عملکــرد دولت قبل، واگــذاری اموال 
مازاد بانک ها صورت گیــرد. طی مکاتبات 
صورت گرفته، اختیــار ویژه ای برای فروش 
اموال مازاد بانک ها با مصوبه سران قوا و ابلاغ 
آن از ســوی رهبر انقلاب به وزارت اقتصاد 
داده شــده و وزارت اقتصاد موضوع فروش 
اموال مازاد را با اختیار ویــژه دنبال خواهد 

کرد.

خزانه دار کل کشور از تدوین ترازنامه دولت خبر داد

افزایش ۴۷ درصدی  تسهیلات پرداختی بانک ها

 عرضه خودرو در بورس کالا شتاب می گیرد

و در حذف قیمت گذاری دستوری دولت سیزدهم پیشر
خریدار   بررســی کارنامه دولت سیزدهم 
با وجود شــرایط ســخت اقتصادی کشور 
نشــان می دهد که عزم دولتمــردان برای 
ایجاد شفافیت اقتصادی و خشکاندن ریشه 
رانت در فعالیت های مختلف جدی اســت 
که عرضه گســترده خــودرو در بورس کالا 
می توانــد مهر تاییدی بر تلاش مســوولان 
بــرای حذف قیمت گــذاری دســتوری از 

اقتصاد کشور است.
 حذف قیمت گذاری دستوری و اعلام تبعات 
این روش در اقتصاد کشور همواره در برنامه 
دولت های قبل وجود داشت، اما نگاهی گذرا 
به عملکــرد دولت ها در این حیطه نشــان 
می دهد کــه کیلومترها فاصلــه از حرف تا 
عمل مسوولان شکل گرفته بود؛ نمونه بارز 
احیای قیمت گذاری دستوری و تیر خلاص 
به تولید و ســرمایه گذاری در کشور نیز به 
اعلام دلار ۴۲۰۰ تومانی از سوی دولت قبل 

بر می گردد.
۲۰ فروردین ســال ۱۳۹۷ به عنوان روزی 
تلخ و ســیاه در تقویم اقتصادی کشور ثبت 
شــده اســت؛ روزی که معاون اول رییس 
جمهور در پایان جلســه فوق العاده ســتاد 
اقتصادی دولــت اعلام کرد: »نــرخ دلار از 

فردا برای تمام فعالان اقتصادی و برای رفع 
همه نیازهای قانونی و اداری آنان، نیازهای 
خدماتی مسافران، دانشجویان، محققان و 
دانشــمندانی که برای کارهای تحقیقاتی 
خود به ارز نیــاز دارند، ۴۲۰۰ تومان خواهد 
بود.« ایــن نقطه آغاز رواج واســطه گری و 
دلالی در ســطوح مختلف اقتصادی کشور 
بود که به واســطه اختــلاف فاحش قیمت 

دلار دستوری و نرخ واقعی آن رقم خورد.
بررســی کارنامه دولت ســیزدهم با وجود 
شــرایط ســخت اقتصادی کشــور نشان 
می دهد که عــزم دولتمردان بــرای ایجاد 
شفافیت اقتصادی و خشکاندن ریشه رانت 
در فعالیت های مختلف جدی اســت، آغاز 
فرآیند اصلاحات اقتصادی بــا حذف دلار 
۴۲۰۰ تومانی نیز دلیل بر این ادعاســت تا 
دیگر فعالیت های واسطه گری به بخش های 

تولیدی ترجیح داده نشود.
در ادامه راه دولت به منظور کم رنگ شــدن 
سیاســت قیمت گذاری دســتوری، حذف 
رانت و حاکمیت منطــق اقتصادی به جای 
دســتور به بازار، خــودرو در ادامه جریان 
واقعی سازی قیمت زنجیره فولاد، سیمان، 
شیشه و ســایر محصولات وارد بورس کالا 

شد تا سازوکار عرضه و تقاضا در این بازارها 
حاکم شده و سودآوری واقعی شرکت ها نیز 
محقق شود و جانی دوباره به بازار سهام نیز 

تزریق شود.

خودروهای پرتیراژ هم بورسی شد
در همین زمینه پــس از موفقیت معاملات 
خودروهای کم تیــراژ در بورس کالا، عرضه 
خودروهای پرتیــراژ از جملــه ۲۰۷ و تارا 
در بورس آغاز شــده تا اقدامی که تا همین 
چند ماه قبل نشــدنی عنوان می شد، رنگ 

واقعیت به خود بگیرد.
»حمیدرضا رحمنی«، رئیس اداره ناظران 

و امــور تالارهــای بــورس کالای ایران در 
گفت وگــو با خبرنــگار اقتصــادی ایرنا در 
خصوص آخرین آمار معامــلات خودرو در 
بورس کالا اظهار داشــت: از مجموع هفت 
هزار و ۴۵۰ دســتگاه خودروی ســواری و 
سنگین عرضه شــده در بورس کالا، ۶ هزار 
و ۲۳۸ دستگاه معامله شده است که طبیعتاً 
مزیت بزرگ بــورس کالا یعنی شــفافیت 
کامل اطلاعات و داده ها در معاملات خودرو 

نیز وجود دارد.
وی افــزود: عرضه خودرو در بــورس کالا با 
محصولات با تیراژ تولید پایین آغاز شد و به 
مرور با مشاهده نتایج مطلوب واقعی سازی 
قیمت ها در بســتر بورس کالا، عرضه ها رو 
به افزایش اســت. آمارها نیــز بیانگر بهبود 
شرایط بازار و امکان خرید مصرف کنندگان 
واقعی از بورس کالا اســت؛ چراکه با رونق 
معاملات خودرو در بورس کالا شاهد ایجاد 
یک زنجیره ای از اطلاعات شــفاف در روند 
عرضه، قیمت عرضه، کشــف قیمت نهایی، 

خرید و نحوه تحویل خودروها هستیم.
رحمنــی گفــت: در کنــار ســایر مزایای 
معاملات خــودرو در بــورس کالا از جمله 
شفافیت و عدالت، حصول رضایت هم زمان 

تولیدکننــده و مصرف کننده با اســتمرار 
عرضه ها خواهد بود؛ چراکه به دلیل کاهش 
فاصله قیمت کارخانه با بازار آزاد و رسیدن 
ســود حاصل از تولید بــه تولیدکننده در 
کنار خرید مصرف کننــدگان با قیمت های 
منطقی و پایین تر از بــازار آزاد، هر دو طرف 
معامله شــرایط بهتری را تجربه می کنند و 
تنها واســطه گران از این اوضــاع ناراضی 
خواهند بود.رئیــس اداره ناظــران و امور 
تالارهای بــورس کالای ایــران در ادامه به 
نحوه اخذ کد معاملات بــورس کالا و خرید 
خودرو اشــاره کرد و گفت: طبق اعلام قبلی 
و اطلاع رســانی های انجام شده، متقاضیان 
برای خریــد خودروها در بــورس کالا ابتدا 
باید نســبت به اخذ کد معاملات بورس کالا 

اقدام کنند.
وی ادامه داد: نحوه اخــذ کد بورس کالا نیز 
به این شکل اســت که متقاضیان با مراجعه 
به سامانه صدور کد آنلاین معاملات بورس 
کالای شــرکت های کارگــزاری، فرم های 
مورد نظــر را تکمیل کــرده و کد معاملات 
را دریافت می کنند؛ البتــه پیش تر باید در 
سامانه ســجام ثبت نام کرده و احراز هویت 

شده باشند.



حمید حسینی: برنامه این بود امسال از دانش بنیان ها حمایت شود

محدودیت اینترنت چگونه به تجارت خارجی ایران آسیب زد؟

در گفت وگو با فعالان بازار خودروهای خارجی اعلام شد

وهای وارداتی در مسیر گمرک خودر
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رئیس سازمان توسعه تجارت تشریح کرد
جزئیاتی از نحوه اجرای توافقنامه تجارت 

ترجیحی با پاکستان
رئیس ســازمان توســعه تجارت توضیحات جدیــدی از نحوه اجرای 

توافقنامه تجارت ترجیحی با پاکستان ارائه کرد.
 ســازمان توســعه تجارت چند روز قبل اعلام کرد که پس از چند سال 
توقف، سرانجام تجارت ترجیحی ایران و پاکســتان که توافق برای آن 
اوایل دهه ۸۰ نهایی شده بود به مرحله اجرا خواهد رسید. در چارچوب 
این توافق، دو طــرف برای صادرات و واردات برخــی کالاها، تخفیفات 
گمرکی نهایی کرده و مقدمات لازم برای افزایش تجارت مشــترک را 
فراهم خواهند کرد. موضوعی که طبق اعلام رئیس ســازمان توســعه 
تجارت می تواند به افزایش ۱۰۰ درصدی صادرات ایران به این کشــور 
منجر شــود.علی رضا پیمان پاک ا اشــاره به وجود موافقتنامه تجارت 
ترجیحی با پاکســتان افزود: این موافقنامه از گذشته برای حدود ۴۰۰ 
قلم کالا وجود داشته تا دو کشور با ارائه تخفیف گمرکی موجب افزایش 
تجارت و دادوستد میان تجار شوند.پیمان پاک دلیل اجرایی نشدن این 
موافقتنامه در سال های گذشــته را اعمال ممنوعیت ها از جمله برخی 
ممنوعیت های ایران روی کالاها عنوان کرد و اجرای موافقتانه تجارت 

ترجیحی را یکی از ابزارهای اصلی توسعه تجارت دانست.
وی با بیان اینکه قبــل از امضا و اجرای موافقتنامه هــای تجارت آزاد و 
تعرفه ترجیحی، مجموعه هایی مانند موسســه مطالعــات بازرگانی، 
اتحادیه ها و انجمن هــا آنها را مطالعه و بررســی می کنند، تاکید کرد: 
مجموع نظرات کارشناســی مشــخص می کند که موافقتنامه مذکور 
به نفع کشــور اســت و موجب صادرات می شــود یا به ضرر کشــور و 
موجب واردات.رئیس ســازمان توســعه تجارت ادامــه داد: به عنوان 
مثال مطالعات نشــان می دهد با اجرای موافقتانــه تجارت ترجیحی با 

پاکستان ما یک افزایش چند ۱۰۰ درصدی صادرات خواهیم داشت.
وی یکی از عوامل رونق نیافتن تجارت با پاکســتان را اجرا نشــدن این 
موافقنامه عنــوان کرد و افزود: بــه طور مثــال در موضوع محصولات 
کشــاورزی ما به علت ممنوع کــردن واردات ۳۰ هزار تــن نارنگی از 
پاکستان خود را از صادرات ۷۰۰ هزار تن ســیب به این کشور محروم 
کردیم. در تجارت هر دو کشور می خواهند محصولی را صادر و محصول 

دیگر را وارد و بر اساس منافع خود حرکت کنند.
پیمان پاک خاطر نشــان کرد: این موافقتنامه تنها در حوزه کشاورزی 
افزایش چند ۱۰۰ درصدی صادرات را موجب می شــود، رشــدی که 

بخاطر چند واردات کوچک جلوی آن گرفته شده بود.
وی با تاکید بر اینکه منافع کشــور در موافقتنامه هــای تجارت آزاد و 
تعرفه ترجیحی رعایت می شــود تا تبدیل به وارد کننده صرف نشویم 
گفت: در دولت جدید بحث بازنگری روی موافقتنامه تجارت ترجیحی 
با ترکیه را داریم و معتقدیم این موافقتنامه ما را تبدیل به واردکننده می 
کند و باید اصلاح شود.رئیس سازمان توسعه تجارت موافقتنامه های با 
کشور چین را نیز مشمول بازنگری دانست و گفت: در حوزه اوراسیا این 
موافقتنامه تجارت آزاد و ترجیحی موجب می شــود تا چندین میلیارد 
دلار صادرات داشته باشــیم چرا که این کشــورها تولید خاصی روی 

کالاهای مدنظر در توافقنامه ندارند.

وی تاکید کرد: در خصوص پاکستان نیز واقعیت این است که در بخش 
صنعتی و تولیــدی نقطه قوتی ندارنــد که بگوییم می آینــد بازار ما را 
می گیرند. اما در حوزه لوازم خانگی، خودرو و لوازم صنعتی یک جریان 

کالا به پاکستان که یک بازار خوب است، داریم.
بر اساس اعلام سازمان توسعه تجارت، پیمان پاک مشخصا در خصوص 
خبر آزاد شدن واردات کیف، کفش و منسوجات از پاکستان و تاثیر آن 
بر تولید داخل گفت: نکته مهم این است که همین امروز ۸ میلیارد دلار 
نیاز کیف، کفش و منسوجات حوزه اوراسیا است که تاکید دارند از ایران 
وارد کنند. بنابراین نه تنها بازار داخــل خودمان این گنجایش رقابت را 
دارد بلکه بازار کشورهای اطراف )اوراسیا( نیز خواهان محصول هستند. 
ما باید فضایی تعریف کنیــم تا بازار اطراف را بگیریــم و کالایی که می 

خواهند تهیه کنیم.

 صادرات حدود ۸۰۰ میلیون دلاری بخش تعاون 
در نیم سال اول سال ۱۴۰۱

 معاون امور تعاون وزارت تعــاون، کار و رفاه اجتماعی از صادرات حدود 
۸۰۰ میلیون دلاری بخش تعاون در نیم سال اول سال ۱۴۰۱ خبر داد.

به گزارش وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، »مهدی مسکنی« با بیان 
اینکه ارتقای صادرات تعاونی ها مســتلزم همت و تلاش مدیران بخش 
مردمی تعاون اســت، اظهار کرد: در دولت مردمی ســیزدهم از ۳۱۰ 
تعاونی برای شــرکت در نمایشــگاه های بین المللی داخلی و خارجی 

باهدف توسعه بازار تعاونی ها حمایت شده است.
وی توســعه صادرات و گســترش بازارهای جهانی تعاونی ها را رویکرد 
اصلی دولت ســیزدهم عنوان کرد و گفت: ۵ کشور اول هدف صادراتی 
بخش تعاون در نیمه اول ســال ۱۴۰۱ با محوریت کشــورهای عراق، 
افغانستان، پاکستان، ترکیه و روسیه بر اساس آمار به ثبت رسیده است.

مسکنی تصریح کرد: بیشترین سهم گروه های شغلی صادراتی متعلق 
به بخش های کشاورزی، صنایع غذایی، صنایع دستی، فرش دستباف، 

مواد معدنی و صنایع معدنی بوده است.
وی با بیان اینکه در کشــور بالغ بــر یک صد هزار تعاونی فعال اســت، 
افزود: توســعه صادرات محصولات تولیدی بخش تعاون ایران به طور 
ویــژه دنبال می شــود.معاون امور تعاون از اســتان های خوزســتان، 
فارس، خراسان رضوی، البرز و گلســتان به عنوان فعال ترین استان ها 
در حوزه صادرات بخش تعاون در کشــور نام بــرد.وی مهم ترین عامل 
توســعه صادرات بخش تعاون را همت و تــلاش مدیران بخش مردمی 
تعاون دانســت و تأکید کرد: وجود اتحادیه های متنوع و وسیع تعاونی 

در سراسر کشور بستری مناسب برای تکمیل زنجیره صادراتی است.

تولید

وزیر جهاد کشاورزی گفت: در برنامه هفتم توسعه نگاه 
ویژه ای به بخــش خاک و آبخیزداری خواهد شــد و با 
مردمی سازی در این بخش تلاش می شود در مدت ۱۰ 
سال به ســمت پایداری در حوضه های آبخیز حرکت 

کنیم.
 بــه نقــل از وزارت جهــاد کشــاورزی، ســیدجواد 
ساداتی نژاد، وزیر جهاد کشاورزی گفت: قوانین خوبی 
در کشور در حوزه خاک وجود دارد و حفاظت و صیانت 
از خاک وظیفه تمام نهادها و مردم است بنابراین در ۱۰ 
سال گذشته فائو به این نتیجه رسیده که ظرفیت های 
مردمی باارزش ترین بخش هــا برای صیانت و حفاظت 

از خاک هستند.

وی با بیان این که بر اســاس قانون خاک 
باید مأموریت هــا را در بخش های مختلف 
انجام دهیــم، عنوان کــرد: معاونت آب و 
خاک در بحث خاک حاصلخیز کشاورزی 
مأموریت بزرگی را بر عهده دارد که شامل 
کشــاورزی حفاظتی، صیانــت از خاک، 
حاصلخیزی خاک و جلوگیری از شــوری 

آن می شود.
وی ادامه داد: ســازمان منابع طبیعــی و آبخیزداری 
کشــور هم وظیفه حفاظت و جلوگیری از فرســایش 
خــاک را برعهــده دارد و در برنامه هفتم توســعه هم 
فصل مهمی را به حفاظت و صیانت از خاک اختصاص 

خواهیم داد.
وزیــر جهاد کشــاورزی ابــراز امیدواری 
کرد: بتوانیم با کمک مــردم و با هم برای 
صیانــت خاک کشــور تلاش کنیــم تا به 
امنیت پایدار غذایــی، حکمرانی و اقتدار 

غذایی برسیم.
وی افــزود: مأموریتــی در رابطه بــا قانون 
حفاظــت از خاک به معاونــت آب و خــاک و معاونت 
برنامه ریــزی وزارت جهاد کشــاورزی داده شــده تا 
آئین نامه هــای باقی مانده خاک با ســرعت در دولت 
تصویب شــود؛ در برنامه هفتم نگاه ویــژه ای به بخش 
خاک و آبخیزداری خواهد شــد و تمــام تلاش ما این 

اســت که در برنامه هفتم با مردمی ســازی در بخش 
آبخیــزداری، بتوانیم در مدت ۱۰ ســال به ســمت 

پایداری در حوضه های آبخیز برویم.
ســاداتی نژاد عنوان کرد: لایحه آبخیزداری با دستور 
رئیس جمهــور در زمینه پایــداری حوضه های آبخیز 
تهیه شده اســت که در کمیســیون مربوطه دولت در 
حال بررسی اســت و به زودی به مجلس ارسال خواهد 
شد، این لایحه فصل جدیدی در صیانت از آب و خاک 

خواهد بود.
وی تاکید کرد: حفاظت از خاک یــک وظیفه عمومی 
اســت و لازم اســت ارزش خاک و صیانت و حفظ این 

میراث بین نسلی را به نسل های آینده آموزش دهیم.

ســخنگوی وزارت صمــت با اشــاره به توافــق تعرفه 
ترجیحی سال ۱۳۸۲ با پاکستان، گفت: از سال ۱۳۹۷ 
واردات بیــش از ۲۰۰۰ قلم کالا ممنوع شــد و خیلی از 
کالاهای موجود در توافق نامــه تعرفه ترجیحی ایران و 
پاکستان نیز در این لیست قرار گرفتند، اما حالا واردات 
تمام کالاهای مرتبط با نظام تعرفه ترجیحی با پاکستان 
که در ســال ۱۳۹۷ ممنوع شــده بود، رفع ممنوعیت 
شــد و کارکرد اصلی تجارت ترجیحی با پاکستان احیا 
شــد.امید قالیباف، با بیان اینکه در سال ۱۳۸۲ ایران و 

پاکســتان یک موافقت نامــه تعرفــه ترجیحی منعقد 
کردند، اظهار کرد: در این نظام تعرفــه ترجیحی مقرر 
شد ۳۰۹ قلم کالای پاکستانی و ۳۳۸ قلم کالا از ایران به 

پاکستان با تعرفه پایین تر صادر شود.
همچنین بــه گفته وی بر اســاس ایــن موافقت نامه 
میانگین تعرفه دو کشــور ۱۹.۵ درصــد کاهش پیدا 
کرده اســت. بر این اســاس میانگین تعرفه وضع شده 
برای کالاهــای ایرانــی ۲۶ درصد و بــرای کالاهای 
پاکســتانی ۱۲.۷ درصد وضع شده اســت. این دو رقم 

نســبت به تعرفه ای که قبل از توافق نامه وجود داشت 
۱۹.۵ درصد کاهش یافته است.

ســخنگوی وزارت صنعت، معدن و تجارت در ادامه با 
اشاره به مشکلات ارزی و در پی آن محدودیت واردات 
در ســال ۱۳۹۷، تصریح کرد: از ســال ۱۳۹۷ واردات 
بیش از ۲۰۰۰ قلم کالا ممنوع شد و خیلی از کالاهای 
موجود در توافق نامه تعرفه ترجیحی ایران و پاکستان 
نیز در این لیســت قرار گرفت و کارکــرد اصلی تعرفه 
ترجیحی مختل شد.البته به گفته وی بر اساس کتاب 

تعرفه ۲۰۲۲، تعــداد ۳۰۹ قلم )کالای پاکســتانی( 
و ۳۳۸ قلــم )کالا ی ایرانی( تبدیل بــه بیش از ۵۷۰ و 
۷۵۰ کالا شــده اســت. به طور کلی باید گفت با ابلاغ 
این توافق نامــه واردات تمام کالاهــای مرتبط با نظام 
تعرفه ترجیحی با پاکســتان که در سال ۱۳۹۷ ممنوع 
شده بود، رفع ممنوعیت شــد و کارکرد اصلی تجارت 
ترجیحی با پاکستان احیا شــد.در هفت ماهه امسال 
صادرات ایران به پاکستان ۷۰۴ میلیون دلار و واردات 

از این کشور ۵۶۳ میلیون دلار بوده است. 

وزیر

تجارت

خریدار  با ســرعت گرفتن فرآیند واردات 
خودرو به کشــور، فعالان بازار اتومبیل های 
خارجی معتقدند کــه در صورت تحقق این 
مهم، به طور قطع شاهد تاثیرگذاری مثبت 
آن بر کاهش قیمت ها و تنظیم بازار خوهیم 
بــود. دو روز پیش بود که »امیــد قالیباف« 
ســخنگوی وزارت صنعت، معدن و تجارت 
در حساب شــخصی خود در توییتر با تاکید 
بر ســرعت گرفتن فرآیند واردات خودرو، 
اعلام کرد:  در برخی مدل هــا، خودروها به 
پشت مرز رسیده و فرآیند تبلیغات محیطی 
آن هــا همان گونه که دیده می شــود، آغاز 

شده است.
مشــاهدات میدانی ایرنا نیــز حاکی از آغاز 
تبلیغــات محیطــی برخی شــرکت های 
واردکننده خودرو در ســطح شــهر تهران 
اســت، البته ۲۳ شــرکت واردکننده وارد 
فرایند ارزیابی خدمات پس از فروش و سایر 

الزامات لازم برای واردات شده اند.
اکنــون همــه زیرســاخت های مرتبط با 
اجرای آیین نامــه واردات خودرو توســط 
وزارت صنعت، معدن و تجارت مهیا شده و 
شرکت های واردکننده نیز عملیات اجرایی 

واردات را آغاز کرده اند.

واردات بر قیمت ها و تنظیم بازار 
خودرو تاثیرگذار است

در ایــن زمینــه، »کــورش طواحــن« 
نمایشــگاه دار و فعــال بــازار خودروهای 
خارجی گفت: واردات خودرو به کشــور در 
صورت تحقق می تواند حتی بر بازار و قیمت 
خودروهای گران قیمت نیز تاثیرگذار باشد، 
اما نخســت باید دید ایــن خودروها با چه 

قیمتی عرضه می شوند؟
وی بیــان داشــت: اکنون شــاهدیم یک 
خودروی چینی با قیمــت جهانی ۱۵ هزار 
دلاری، بیش از ۱.۵ میلیارد تومان در کشور 

آب می خورد و در صورتی که مشابه این رویه 
در خودروهــای وارداتی نیز اتفــاق بیفتد، 
آن گاه تاثیــر خاصی بر قیمت هــا و کنترل 

بازار شاهد نخواهیم بود.

کرولا 2022 در راه ایران
طواحن به برخی خودروهای وارداتی اشاره 
کرد که با نرخ حداکثر ۲۰ هزار دلاری امکان 
ورودشان به کشور وجود دارد و گفت: به طور 
مثــال واردات هیوندایــی آی۱۰، آی۲۰ و 
آی ۳۰ و همچنین النتــرا، تویوتا کرولا کم 
آپشن )که قیمت جهانی آن ۱۹ هزار و ۷۰۰ 
دلار اســت( از ســوی برخی واردکنندگان 
در دستور کار اســت و حتی واردات تویوتا 

کمری مدل ۲۰۲۲ نیز احتمال می رود.
یک فعال دیگر در بــازار خودروهای خارجی 
در گفت وگو با ایرنا با اشاره به تداوم تحریم ها 

علیه کشــور به ویژه در حــوزه مالی و بانکی، 
بیان  داشت: بر این اســاس خرید مستقیم از 
خودروسازان بزرگ جهانی نمی تواند اتفاق 
بیفتد و واردکنندگان به ناچــار از بازارهای 
منطقه از جمله دبی اقدام به خرید و واردات 
خودرو خواهند کــرد.وی به طــور مثال از 
خودروهای تیگوان و پاسات شرکت فولکس 
واگن یاد کرد که در ســال ۲۰۱۸ با دور زدن 
تحریم ها وارد کشــور شــده بودند و معتقد 
است: در شرایط تحریمی فعلی چاره ای جز 

واردات با دور زدن تحریم ها نیست.

افزایش قیمت  بی ضابطه خودرو در بازار
برپایه این گــزارش، با وجــود مطالب یاد 
شده، اما مطرح شــدن رسیدن خودروها به 
پشــت مرزهای کشــور، تاکنون نه تنها در 
بازار اتومبیل های خارجی تاثیرگذار نشده 

است، بلکه شاهد رشــد بی حساب و کتاب 
قیمت ها در بازار هستیم.

به گفته فعالان بازار، در حدود ۲۰ روز تا یک 
ماه گذشــته رشــد زیادی در قیمت برخی 
خودروهای خارجی شــاهد بودیم؛ به طور 
مثال هر دستگاه پورشه ماکان مدل ۲۰۱۷ 
صفر کیلومتر که تا یک ماه قبل ۱۱ میلیارد 
تومان قیمت داشــت، امــروز ۱۳ میلیارد 
تومان قیمت خورده اســت و فروشندگان 
برای هر دســتگاه بی ام. و ایکــس ۴ صفر 
کیلومتر مدل ۲۰۱۷ نیز ۷.۴ میلیارد تومان 
مطالبه می کنند، در حالی که تا یک ماه قبل 

قیمت آن ۶.۲ میلیارد تومان بوده است.
همچنین هر دســتگاه سانتافه مدل ۲۰۱۸ 
صفــر کیلومتــر در حالــی ۳.۸ میلیــارد 
تومان قیمــت دارد که تــا ۲۰ روز پیش به 
۳.۳ میلیــارد تومــان فروخته می شــد، یا 

هر دســتگاه تیگوان مشــکی مدل ۲۰۱۸ 
صفر کیلومتر از ۴.۸ میلیــارد تومان به ۵.۵ 

میلیارد تومان افزایش قیمت داشته است.
حتــی خودروهــای کهنه مــدل ۲۰۰۸ و 
۲۰۰۹ کــه در بازار جهانی ســه تــا چهار 
هزار دلار بیشــتر ارزش ندارند، قیمت های 
میلیــاردی پیدا کرده اند؛ به طــور مثال بنز 
کلاس E مــدل ۲۰۰۸ حــدود ۲ میلیارد 

تومان در بازار قیمت گذاری می شود.
با وجود این قیمت ها و اینکــه فعالان بازار 
معتقدند »خــودرو به قیمت نیســت«، اما 
خریــد و فروش ها در حداقل خود اســت و 

همچنان رکود حاکم است.
پیش تر معاون صنایع حمــل و نقل وزارت 
صنعــت، معدن و تجــارت با اعــلام اینکه 
پیش بینی می شــود تا پایان سال ۹۰ هزار 
دســتگاه خودرو وارد کشور شــود، گفت: 
مطابق آیین نامــه اولویت بــا خودروهای 
کمتر از ۱۰ هزار یورو خواهد بود و پس از آن 
خودروهای در بازه قیمتــی ۱۰ تا ۲۰ هزار 

یورویی وارد خواهد شد.
»منوچهــر منطقــی« بیان داشــت: ارائه 
خدمــات پــس از فــروش و همچنیــن 
پــاس کــردن اســتانداردهای ۸۵گانه از 
جمله مــدارک اصلی درخواســت شــده 
از شــرکت های یاد شــده اســت. واردات 
خودروهــا صرفــاً از خودروســازان چینی 
نخواهد بود و خودروهای کره ای و ژاپنی نیز 

وارد بازار خواهند شد.
وی ادامــه داد: قیمت گــذاری خودروهای 
وارداتــی در بــورس و بر مبنــای عرضه و 
تقاضا انجام خواهد شــد که فرآیند کنترلی 
بهتری روی قیمت آن خواهــد بود. اگرچه 
در موضوع واردات بر خودروهای اقتصادی 
تاکید شــده، اما قیمت این خودروها لزوماً 
اقتصادی نخواهد بود، زیرا در بورس عرضه 

می شوند.

محدودیت های  حیــدری  مهرنــوش 
اینترنتی حالا تاثیرات بیرونی خود را حتی 
در تجــارت ایران بــا مهمتریــن بازارهای 
صادراتی نشان می دهد به طوری که حمید 
حســینی از قطع روابط تاجــران داخلی و 
خارجی در عراق و افغانســتان و سوریه خبر 

داده است.
 بر اســاس گزارش ســازمان نظام صنفی 
رایانه ای اســتان تهران؛ در ۱۰ روز نخست 
قطعی اینترنت در کشور، حدود ۸۹ درصد 
ارتباطات شــرکت های ایرانی با مشتریان 
خارجی آنها قطع شــده اســت و این روند 

متاسفانه همچنان ادامه دارد.
بر اســاس آنچه که »نت بلاکس« به عنوان 
ســازمان غیردولتی ناظر بر اینترنت برآورد 
کرده این خســارت ســاعتی حــدود ۱.۵ 
میلیون دلار معــادل حــدود ۵۲ میلیارد 
تومان و چیزی نزدیک بــه ۱۲۶۰ میلیارد 

تومان در روز است.
این مســاله موجب از دســت رفتن بخشی 
از بازارهــای صادراتی و کاهش محســوس 
اعتمــاد تجار خارجی نســبت بــه بخش 

خصوصی تجارت ایران است.

برای نمونــه محدودیت اینترنتی ســبب 
شده تا روابط تجاری ایران و عراق به عنوان 
یکی از بازارهای مهم صادراتی دســتخوش 
مشــکلات فراوانــی شــود. جهانبخــش 
ســنجابی، دبیرکل اتاق مشــترک ایران و 
عراق نیز رسما اعلام کرده است: در ۷ ماهه 
ســال جاری در زمینه صادرات کالا به عراق 
به لحاظ وزنی به میزان قابل توجهی با افت 

مواجه بودیم.
سید حمید حسینی، فعال بخش خصوصی 
دربــاره تاثیرات و تبعــات محدودیت های 
اینترنتی ایران بــر روابط تجاری با ســایر 
کشورها گفت: بســیاری از ارتباطات بخش 
خصوصی کشــور از طریق اینترنت و فضای 
مجازی صورت می گیرد برای نمونه حداقل 
همه امور زندگی شهروندان عراق از طریق 
فیس بوک یا واتس اپ انجام می شود و اصلا 
تلفن ثابت ندارند؛ بنابراین همه ارتباطات و 
روابط، رد و بدل کردن مدارک، اسناد و ... از 

طریق اقتصاد دیجیتال انجام می شود.
وی تصریح کرد: در ســالی که قرار بود از 
دانش بنیان هــا و افزایــش تولید حمایت 
شــود؛ اقتصاد دیجیتال را مختل کرده اند 

و به اصطلاح دلخوشیم که اینترنت داریم 
در حالی کــه باید توجه داشــت عراقی ها 
اصلا اهل اســتفاده از ای میل در مراودات 
خــود نیســتند و بدین صــورت تجارت 
خارجی با عــراق دچار مشــکلات جدی 

شده است.

بازارهای اطراف ایران چگونه
 مراوده دارند؟

عضو هیات مدیــره اتحادیه صادرکنندگان 
فرآورده های نفتی گفت: البته شاید برخی 
کشــورهای دیگر در مــراودات تجاری از 
ای میــل اســتفاده می کنند امــا در مورد 
عراق، سوریه، افغانستان و ... چنین امکانی 
وجود ندارد و کمتر اهل اســتفاده از ای میل 

هستند.
وی تاکید کرد: لذا در مراوده با این کشورها 
به شــبکه های اجتماعی متکــی بودیم و 
محدودیت هــا و قطع شــدن شــبکه های 
اجتماعی باعث شــده ارتباطات مــا با این 
کشورها به شدت لطمه بخورد و بازار بعضی 
از اقلام صادراتی را در عراق، سوریه و برخی 

کشورهای همسایه از دست بدهیم.

اعتماد از دست رفته مردم را ترمیم کنید
حســینی درباره حرکت ایران به ســمت 
جزیره شــدن در بحث ارتباطات جهانی و 
تجارت خارجی و آســیب های ناشی از این 
مســاله؛ خطاب به دولتمردان و مسوولان 
توصیه کرد: دولت بایــد بتواند به مردم امید 
دهد و بتواند افق گشــایی کند؛ دولت باید 
اعتماد کاهش یافته در میان مردم را ترمیم 
کند و چشم اندازی نشــان دهد تا جامعه با 

امید به زندگی ادامه دهــد زیرا هنگامی که 
امید را از جامعه ای می گیریــم ؛ آن جامعه 
هیچ تلاش و کوششــی نمی کند. وی تاکید 
کرد: متاســفانه جریانات اخیر به شــدت 
سرمایه اجتماعی را کاهش داده و از اعتماد 
مردم به دولت و مجموعه حاکمیت کاسته 
است و دولت در این برهه باید به زحمت کار 
شاقّ و سختی را انجام دهد که بتواند دوباره 

اعتمادسازی را انجام دهد.

نگاه ویژه به صیانت و حفظ خاک در برنامه هفتم توسعه

از سرگیری تجارت آزاد بین ایران و پاکستان

آگهی اختصاصی موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای 
فاقد سند رسمی برابر ماده ۳ وماده ۱۳ آیین نامه قانون تعیین تکلیف

 برابر آرا ءصادره هيئت موضوع قانون تعيين تکليف وضعيت ثبتی اراضی و ساختمان 
های فاقد ســند رسمی مســتقر در واحد ثبتی تصرفات مالکانه بلامعارض آقای  مهدی 
کريمی بشناســنامه 100کد ملی 4592036743 صادره از شــاهرود فرزندحســين 
متقاضی کلاسه  پرونده 140111441280000208در ششدانگ يک قطعه زمين که 
درآن احداث بنا شده است بمساحت 79.53متر مربع قسمتی از پلاک 3- اصلی واقع 
در اراضــی اوزينه بخش 3 حوزه ثبت ناحيه 2 گرگان طبق رای صادره حکايت تصرفات 
متقاضــی دارد.لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله پانزده روز آگهی 
می شود از اين رو اشخاصی که نسبت به رای صادره فوق الذکر اعتراض داشته باشند 
مــی توانند از تاريخ انتشــار اولين آگهی بمدت دو ماه اعتراض خود را با ذکر شــماره 
پرونده به اين اداره تســليم وپس از اخذ رســيد ظرف مدت يکماه از تاريخ تســليم 
اعتراض به مرجع ثبتی،دادخواســت خود را بــه مرجع ذيصلاح قضايی تقديم و گواهی 

تقديم دادخواست را به اين اداره ارائه نمايند .
تاريخ انتشار نوبت اول   1401/08/30  تاريخ انتشار نوبت دوم  1401/09/16

م.الف:13427
حجت الله تجری رئیس اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو گرگان



مدیر اکتشاف شرکت ملی نفت خبر داد

کشف مخازن جدید نفتی در جنوب غرب ایران

انرژی
روزنامه اقتصادی صبح ایران

صفحه 5
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وش   درآمد بیش از ۱۰۷ میلیارد دلاری عراق از فر
نفت در ۱۱ ماه

شــرکت بازاریابی نفت عراق اعلام کرد که درآمد عراق از صادرات نفت 
طی ۱۱ ماه سال ۲۰۲۲ به حدود ۱۰۷ میلیارد دلار رسید.

این شرکت در آماری اعلام کرد که درآمد نفتی عراق از صادرات آن طی 
۱۱ ماه، به ۱۰۷ میلیارد و ۸۷۷ میلیون و ۷۸۶ هزار و ۳۳۶ دلار رسید.

میانگین ماهانه درآمد نفتی عراق ۹ میلیــارد و ۸۰۷ میلیون و ۷۱ هزار 
و ۴۸۵ دلار بود.

درآمد نفتی عراق در ۱۱ ماه سال جاری در مقایسه با مدت مشابه سال 
گذشته شاهد رشد ۵۷ درصدی بوده است.

عراق در ۱۱ ماه ســال ۲۰۲۱، ۶۸ میلیارد و ۲۵۸ میلیون و ۸۶۱ هزار و 
۴۸۵ دلار درآمد کســب کرد و میانگین درآمد ماهانه اش ۶ میلیارد و 

۲۰۵ میلیون و ۳۵۱ هزار و ۴۴ دلار بود.
براســاس این آمار عراق در ماه مه بیشترین درآمد را کسب کرد و در ماه 

ژانویه کمترین درآمد را داشت.

راه اندازی کارخانه مشترک برای تعمیرات 
وگاه های قدیمی تاجیکستان نیر

وزیر انــرژی و ذخایــر آبی تاجیکســتان با اشــاره بــه توانایی بالای 
متخصصان ایرانی در تعمیر نیروگاه هــای حرارتی گفت: علاقه مندیم 
برای تعمیرات نیروگاه های قدیمی تاجیکســتان، بــا ایران همکاری 

داشته و یک کارخانه تعمیراتی مشترک راه اندازی کنیم.
 دلیر در جریان بازدید از شــرکت تعمیرات نیروگاهی ایران، با اشــاره 
به اینکه منبع اصلــی تولید برق ایــران نیروگاه های حرارتی اســت، 
گفت: وجود واحدهای مختلف حرارتی در ایران موجب شــده است تا 
متخصصان ایرانی توانایــی بالایی در تعمیــرات نیروگاه های حرارتی 
داشته باشند که همین امر می تواند در تعمیر واحدهای حرارتی کشور 

تاجیکستان نیز کمک کننده باشد.
طبق اعلام وزارت نیرو، با تاکید بر اینکه درصدد توســعه نیروگاه های 
حرارتی در تاجیکستان هســتیم، ادامه داد: در حال حاضر یک نیروگاه 
حرارتی ۴۵۰ مگاواتی در شــهر دوشــنبه و یک نیروگاه ۶۰۰ مگاواتی 
نیز در نزدیکی این شــهر قرار دارند که انتظار داریم ســرمایه گذاران و 

متخصصان ایرانی در پروژه های کشور ما حضور داشته باشند.
دلیر جمعه با اشــاره به توانمندی های شــرکت تعمیرات نیروگاهی 
ایران، گفت: بــا توجه بــه اینکــه اکثر امــور مربوط بــه تعمیرات 
نیروگاه های ایران توســط متخصصان این مجموعه انجام می شــود، 
از ایــن رو علاقه مندیــم بــرای تعمیــرات نیروگاه هــای قدیمی و 
ترانســفورماتورهای تاجیکســتان همکاری داشــته و یک کارخانه 

تعمیراتی مشترک راه اندازی کنیم.

وزیر انــرژی و ذخایــر آبی تاجیکســتان تاکیــد کرد: در حــوزه آب 
همکاری های خوبی میان ایران و تاجیکســتان وجود دارد که باید این 

اقدامات در حوزه برق و انرژی نیز توسعه یابد.
 

ساخت داخل ۵0 درصد واحدهای نیروگاهی در کشور
عبدالرســول پیشــاهنگ - مدیرعامل شــرکت برق حرارتــی نیز در 
جریان بازدید وزیر انرژی و ذخایر آبی تاجیکستان از شرکت تعمیرات 
نیروگاهی ایران با اشاره به توجه ویژه شــرکت برق حرارتی به ساخت 
داخل گفــت: ۵۰ درصد واحدهای نصب شــده نیروگاهی در کشــور 
ســاخت داخل هســتند و بیش از ۹۰ درصد قطعات مورد نیاز توسط 

متخصصان ایرانی تهیه می شود.
وی با بیان اینکه ۱۳۲ نیروگاه و ۶۴۰ واحــد نیروگاهی در ایران وجود 
دارد، اظهار داشت: ۹۰ هزار مگاوات ظرفیت نصب شده در ایران وجود 
دارد که از این میزان ۱۲ هزار مگاوات برق آبــی، ۵ هزار مگاوات تولید 
پراکنده، ۵ هزار مــگاوات انرژی های تجدید پذیــر و تولید خصوصی 

صنایع و ۷۲ هزار مگاوات هم ظرفیت حرارتی است.
وی افزود: ۶۷ درصــد از تولید برق حرارتی توســط بخش خصوصی و 

مابقی از سوی بخش دولتی است.
پیشاهنگ به مجموع اقدامات انجام شده در حوزه تعمیرات نیروگاهی 
از مهر تا اردیبهشت ۱۴۰۱ اشــاره کرد و گفت: در این بازه زمانی ۱۰۷ 

هزار مگاوات تعمیرات انجام شده است.
به گفته مدیرعامل شــرکت برق حرارتی تامین قطعه، سوخت، ساعت 
کارکرد و به روز رسانی از جمله پارامترهایی هستند که زمان تعمیرات 

نیروگاهی باید درنظر گرفته شوند.
وی در پایان با اشاره به اینکه ۴۰ شــرکت در زیرمجموعه شرکت مادر 
تخصصی برق حرارتی درحال فعالیت هستند، عنوان کرد: از این تعداد 
۱۸ شرکت مالک نیروگاه، ۲۰ شرکت بهره بردار و دو شرکت تعمیرات 

نیروگاهی و قطعات توربین شهریار هستند.

قرارداد تاریخی امارات و مالزی برای اکتشاف 
نفت شیل

امارات متحده عربی و مالزی قرارداد تاریخی را بین شــرکت ملی نفت 
ابوظبی )ADNOC( و شرکت ملی نفت و گاز مالزی )پتروناس( امضا 

کردند.
 امارات متحده عربی و مالزی قرارداد تاریخی را بین شــرکت ملی نفت 
ابوظبی )ADNOC( و شــرکت ملــی نفت و گاز مالــزی )پتروناس( 
امضا کردند. امضای این قرارداد شامگاه دوشــنبه در ابوظبی با حضور 
شــیخ محمد بن زاید آل نهیان، رئیس جمهور امارات و سلطان عبدالله 

رعیت الدین المصطفی بلح شاه، پادشاه مالزی برگزار شد.
به گزارش خبرگزاری امــارات )WAM(، این قرارداد مربوط به منطقه 
»شماره ۱« در ابوظبی است که حاوی »منابع غیرمتعارف« است. این 
توافق، اولین توافقی اســت که امتیاز نفت غیرمتعارف در خاورمیانه را 
اعطا می کند و اولین بار اســت که یک شــرکت مالزیایی در امتیازات 

اکتشاف نفت و گاز در ابوظبی سرمایه گذاری می کند.
بر اساس مفاد قرارداد شش ساله، پتروناس ۱۰۰ درصد از سهام حقوق 
عملیاتی در امتیاز برای اکتشاف و ارزیابی منابع غیرمتعارف در بلوک ۱، 
که مســاحتی بیش از ۲۰۰۰ کیلومتر مربع منطقه ضفرا در ابوظبی را 

پوشش می دهد، حفظ خواهد کرد.
 پس از یک مرحلــه ارزیابی موفقیت آمیز، طرفیــن می توانند قرارداد 
امتیاز تولید را منعقد کنند که از تاریــخ اعطای امتیاز به پتروناس برای 

مدت ۳۰ سال معتبر خواهد بود
بر اساس این قرارداد، پتروناس علاوه بر بهر ه مندی از داده ها و اطلاعات 
ارائه شده توسط پروژه، در طرح عظیم بررسی ژئوفیزیک سه بعدی که 

توسط ADNOC اجرا می شود، مشارکت مالی خواهد داشت.
منابع نفت غیر متعارف قابل اســتحصال در ابوظبی حدود ۲۲ میلیارد 

بشکه نفت خام سبک و شیرین تخمین زده می شود.

و نیر

خریدار   مدیر اکتشــاف شرکت ملی نفت 
ایران با اشاره به استفاده از روش های جدید 
اکتشــاف نفت توسط شــرکت های دانش 
بنیان گفت: با این روش ها، در جنوب غربی 
کشــور مخازن نفتی جدیدی کشــف شده 

است.
 »مهدی فکور« در نشســت خبری با اشاره 
به اینکه در یک سال گذشــته اقداماتی در 
اکتشاف نفت و گاز انجام شده است، افزود: 
بر اساس مطالعات سازمان های بین المللی، 
در آینده ۳ کشــور ایران، روســیه و عراق 
بیشــترین اکتشــافات را خواهند داشت 
و ســایر کشــورهای منطقه اکتشافاتشان 
به پایان می رســد کــه هــم در بعُد جذب 
سرمایه گذاری خارجی و هم استمرار تولید 

نفت و گاز رتبه های بالایی خواهند داشت.
وی ادامــه داد: جایگاه ایــران در منطقه با 
توجــه به اینکــه حوزه های رســوبی ما در 
جنوب زاگــرس هســتند، ایــران و عراق 
بالاترین پتانســیل کشــف نفــت و گاز را 
خواهند داشــت و حجــم هیدروکربوری 
که برای ایران در نظــر گرفته اند، معادل ۱۶ 
میلیارد بشکه اســت که هم از بعد پیشرفت 
کشــور و جذب ســرمایه گذاری خارجی 

اهمیت دارد.
فکور با اشــاره بــه اینکه هر کشــوری که 
از نعمــت انــرژی برخوردار اســت اقتصاد 
شکوفاتری خواهد داشت، گفت: این نکته را 
برای همه ســرمایه گذاران خارجی دارد که 
ایران در نفت و گاز حــرف اول را خواهد زد 

و برای سودآوری باید وارد بازار ایران شوند.

بررسی 10 درصد از مساحت ایران
 به روش مغناطیس سنجی هوایی

وی تاکید کرد: یکــی از کارهای مهمی که 
بی نظیر بــوده، مغناطیس ســنجی هوایی 
توســط هواپیما بوده و تا اعماق ۷ هزار متر 
زیر زمین بررســی و تغییرات رســوبی زیر 
زمین شناســایی می شــود. برای اولین بار 
این کار در ایران توسط هواپیماهای سبک 

انجام شده است.
مدیر اکتشاف شرکت ملی نفت ایران با بیان 
اینکه قطعات هواپیما جدا شده و تجهیزات 
مورد نیاز بر روی آن نصب شــد و ســپس 
این هواپیمــا مونتاژ و مورد تایید ســازمان 
هواپیمایی برای پرواز رســید، افزود: برای 
برداشت اطلاعات هیچ گونه پارازیتی نباید 
ایجاد شــود؛ بنابراین هواپیمــا به گونه ای 
طراحی شــده که کمترین صدا را داشــته 

باشد.
وی ادامه داد: هواپیما باید در ارتفاع ۶۰۰ تا 
۶۵۰ متر سطح زمین حرکت کند و خلبان 

ماهری می طلبــد و در کوه هــای زاگرس 
برداشت اطلاعات مشــکل است؛ زیرا زاویه 

صعود باید تعریف شده باشد.
فکور با تاکید بر اینکــه ۱۷۵ هزار کیلومتر 
از خاک ایران با این هواپیما بررسی خواهد 
شــد، گفت: یک دهم مســاحت ایران قرار 
است به این صورت موردمطالعه قرار گیرد. 
کاهش زمان پروژه های اکتشافی نفت و گاز 
در کشوری گفت: این روش زمان پروژه های 
اکتشــافی را به حداقل کاهش خواهد داد.

مدیر اکتشــاف افزود: بــا وزارت آموزش و 
پــرورش تفاهم نامه ای بــرای همکاری در 
المپیاد زمین شناســی امضا شده و ۱۵ نفر 
از همکاران در مدیریت اکتشــافات دانش 
آموزان را آموزش دادند که توانســتند مقام 

سوم جهانی را به دست آورند.
وی با اشــاره به اینکه اکنون با ۴ کشور برای 
مطالعات اکتشافی وارد همکاری شده ایم، 
ادامه داد: به طور مثال با کشور تاجیکستان 

وارد مذاکره شده ایم.

وجود 14 بلوک اکتشافی نفت و گاز 
در ایران

فکور با تاکید بر اینکه ۱۴ بلوک اکتشافی در 
ایران تعریف شده، گفت: با وجود مجوزهای 
لازم اما به دلیل تحریــم هیچ بلوکی واگذار 

نشده و سرمایه گذاری صورت نگرفته است.
وی تاکید کرد: یکــی از بلوک های دریایی 
ما توســط متخصصان ایرانی، طراحی شده 
و در آســتانه عقد قــرارداد اســت و حجم 
این بلــوک ۳۰ تی ســی اف )تریلیون فوت 
مکعب( و معادل مخزن خانگیران اســت و 

در خلیــج فارس جهش بزرگــی در صنایع 
ایجاد خواهد کرد.مدیر اکتشــاف شرکت 
ملی نفت ایران گفت: با یک کشــور آسیایی 
و ۵ کشور اروپایی وارد همکاری شدیم و در 
برخی پروژه های تحقیقاتی با این کشورها 
کار می کنیم.وی با اشــاره بــه اینکه اولین 
پروژه که بکر اســت و طراحی آن توســط 
یک شــرکت دانش بنیان انجام شده، پروژه 
ژئوشیمیایی سطحی اســت، افزود: در این 
روش باکتری های خاصی که در نفت وجود 

دارد مورد بررسی قرار می گیرد.
فکور با بیان اینکه راستی آزمایی این پروژه 
با لرزه نگاری انجام می شــود، ادامه داد: در 
شمال کشور مخازن گازی شناسایی خواهد 
شــد و در جنوب غربی نیز مخــازن نفتی 

کشف شده است.

افزایش دقت فعالیت های اکتشافی 
با روش های دانش بنیان

وی تاکید کرد: روش دومی که انجام شــده 
روش ژئوبوتانی اســت که بر اساس گیاهان 
روی زمیــن و باکتــری موجــود در آن، 
شناســایی گاز بوتان در زیر زمین را امکان 
پذیر می کنــد و حفاری های اکتشــافی با 
دقت بالاتــری انجام خواهد شــد و با اولین 
حفاری به مخزن برسیم.فکور گفت: اکنون 
دســتگاه ها در کشــور موجود است و یکی 
شــرکت دانش بنیــان ایرانی بــا همکاری 
یکی از دانشگاه های کشــور تا انتهای سال 
۱۴۰۲ اولین چاه اکتشافی با استفاده از این 

اطلاعات حفاری شود.
وی ادامــه داد: در ارتباط با شــرکت های 

دانش بنیان که رهبر انقلاب بــر آن تاکید 
دارد، همایشــی برنامه ریــزی شــده و از 
شــرکت های دانش بنیان که با پارو فناوری 
نفــت و معاونت علمی ریاســت جمهوری، 
شــرکت های دانش بنیــان اکتشــافی را 
شناسایی کرده و انجمن شرکت های دانش 

بنیان اکتشافی را تاسیس کنیم.

کشف مخازن نفت و گاز در جنوب و 
شمال کشور با تله های ترکیبی

مدیر اکتشــاف شــرکت ملی نفت ایران با 
شــاره به اینکه تا کنون اکتشــافات بالغ بر 
۹۵ درصد از منابع کشــف شــده تله های 
طاقدیســی اســت و تله های چینه ای در 
ایران تجربه نشــده و یا بســیار اندک بوده 
است، گفت: با اقدامات انجام شده در دشت 
آبادان و همچنین شــمال شــرق کشور به 
موفقیت هایی در تله های چینه ای و ترکیبی 
رسیده ایم و با حفاری هایی که انجام خواهد 

شد، مخازن جدیدی کشف می شود.
وی به توجه به نیروی انسانی در این شرکت 
اشــاره کرد و افــزود: ارائه خدمــات ویژه 
پزشکی به نیروهای انســانی و خانواده آنها 
انجام شده اســت. همچنین طرح طبقاتی 
مشاغل را در مدیریت اکتشاف به طور کامل 

اجرا کردیم.
فکور با اشــاره به اینکه در ســال گذشــته 
۸ هزار میلیارد تومــان و ۳۶۰ میلیون یورو 
مناقصه انجام شــده، گفــت: قراردادهای 
جاری در سال گذشته ۲ هزار و ۷۷۳ میلیارد 
تومــان و ۲۱۵ میلیون یورو بــوده و حجم 
مناقصات و قراردادهــای جاری در مجموع 

معادل ۱۰ هــزار و ۷۰۰ میلیــارد تومان و 
۵۷۵ میلیون یورو بوده است که عدد بسیار 
بالایی اســت.مدیر اکتشاف شــرکت ملی 
نفت ایــران افزود: برای اولین بار اکتشــاف 
در بودجه بنــدی حفاری دومیــن بودجه 
را بعــد از مناطق نفتخیز جنــوب گرفتیم 
که ۲ هــزار و ۴۴۰ میلیارد تومــان بوده که 
۱۵ درصد افزایش داشــته است.وی تاکید 
کرد: تخصیص بودجه سرمایه این اکتشاف 
۳۳ درصد نســبت به دوره مشابه سال قبل 
افزایش داشــتیم و جذب بودجــه نیز ۳۱ 
درصد بیشتر بوده اســت که نشان می دهد 

حجم عملیات بودجه بالا رفته است.
فکور با اشاره به اینکه در برنامه هفتم و برای 
۵ سال ۱.۵ میلیارد دلار سرمایه نیاز است، 

گفت: ۳۶ دکل حفاری فعال خواهد بود.
مدیر اکتشــاف شــرکت ملی نفت ایران با 
اشــاره به اینکه در بعد اکتشــاف در خلیج 
فارس از کشــورهای منطقه عقب هستیم، 
افزود: لرزه نگاری دو بعُدی در خلیج فارس 

به یک هزار و ۵۰۰ کیلومتر می رسد.
این مقام مســوول ادامه داد: تا پایان برنامه 
هفتم ۳ میلیارد بشــکه به ذخایر نفت و ۳۰ 
تریلیون متر مکعب به ذخایر کشــور اضافه 
خواهد شد که بخشــی از آن تا کنون کشف 
شده اســت .وی گفت: یک پروژه پژوهشی 
عملیاتی در دریــای عمان داریــم که ۶۳ 
درصد پیشــرفت دارد و ذخایری شناسایی 
شــده و در حال بــرآورد ذخایــر گازی آن 

هستیم.
فکور با تاکید بــر اینکه اولویت اکتشــاف 
مرزهای خشــکی و دریا و شناسایی ذخایر 
گازی است، افزود: در دولت قبل اکتشافات 
گازی انجام نشــد، اما در این دولت این مهم 

در دستور کار قرار دارد.
مدیر اکتشــاف شــرکت ملی نفــت ایران 
ادامه داد: در خوزســتان، ایلام و ... و در تمام 
مناطق مرزی که احتمال وجود ذخایر باشد 

فعال هستیم.
به گفتــه وی، با ۳ شــرکت ایرانــی برای 
برون ســپاری اکتشــاف در حــال مذاکره 
هســتیم و مقدمــات اداری آن در حــال 
انجام اســت. ارزش اقتصادی این ۳ بلوک 
۲.۵ میلیارد دلار اســت.فکور بــا تاکید بر 
اینکه بخشــی برای اکتشاف نفت و گازهای 
غیرمتعارف تعریف شــده، گفت: مخازنی 

شناسایی و حجم آن مشخص شده است.
مدیر اکتشــاف شــرکت ملی نفــت ایران 
بیان کرد: در خصــوص هیدرات های گازی 
روش هایی را شناســایی کرده ایــم و ایران 
جزو معدود کشــورهایی اســت که بر روی 

هیدرات های گازی کار کرده است.

یک عضو کمیســیون عمران مجلس شورای اسلامی 
تاکید کرد: با رعایت استانداردها در ساخت و ساز ها می 
توان جلوی هدر رفت انرژی را گرفته و یک گام موثر در 

زمینه بهینه سازی مصرف انرژی برداشت.
سید البرز حســینی با اشــاره به ناترازی گاز در سطح 
کشــور و راهکارهای مدیریت آن، بیــان کرد: بخش 
عظیمی از اقتصاد کشــور را حوزه انرژی تشــکیل می 
دهد. از یک بعد ما باید از منظر منابع درآمدی کشور به 
حوزه انرژی بنگریم. اینکه امروز گفته می شود نیروگاه 
های کشور راندمان مناســبی ندارد بدین معناست که 
ما از ظرفیت هــای دانش بنیان این حوزه به درســتی 
اســتفاده نمی کنیم. یا به تعبیری ما از ظرفیت منابع 

درآمدی گاز هــم در درون کشــور و هم در 
بیرون غافل شده ایم.

وی در ادامه اظهار کرد: در حوزه صادرات گاز 
تقریبا ظرفیت های خود را از دست داده ایم. 
با وجود اینکه جنگ اوکراین و روســیه می 
توانست یک فرصت خوبی برای صادرات گاز 
کشور و کسب درآمد باشد اما ما آن را از دست 

داده ایم. از نظر بنده در دیپلماســی این حوزه مقداری 
ضعیف عمل کرده ایم. توســعه این بخــش و بالا بردن 
راندمان این حوزه هم نیاز به دانش فنی داشــته و هم 

مستلزم تامین منابع مالی است.
نماینده مردم خدابنده در مجلس شــورای اســلامی 

تصریح کــرد: اکتشــاف میادیــن جدید و 
افزایش ظرفیت تولیــد گاز و کالیبره کردن 
تاسیســات فعلی مجموعه اقداماتی اســت 
که شــرکت ملی گاز باید بر روی آن متمرکز 
شــود. اینکه ناترازی در حــوزه گاز در درون 
کشور وجود دارد مشکل جدی کشور است. 
ما در قیاس یا دنیا چندیــن برابر گاز مصرف 
می کنیم. مشخص اســت که ما باید در حوزه فرهنگی 
برای صرفه جویی در مصرف گام برداریم. صدا و سیما 
به شــدت می تواند در این حوزه نقش داشــته باشد. 
آموزش و پرورش نیز بســتری برای ارائه آموزش های 

لازم است.

وی در ادامه تاکید کرد: مــا باید در این حوزه ها با مردم 
صحبت کنیم. در حوزه آب نیز اینگونه است. ما با هزینه 
بالایی آب را به روســتاها برده و کنتور نصب می کنیم 
اما برخی برای آبیاری باغچه ها از آب کنتور اســتفاده 
می کنند. در حوزه گاز نیز اینگونه اســت. این وضعیت 
سبب شده تا اولویت برای تامین گاز برای بخش خانگی 
باشد. بخشی از توان تولیدی ما نیز از چرخه خارج می 
شود. در نتیجه کارخانه ها به سمت استفاده از سوخت 
مازوت می روند که نتیجه آن آســیب به محیط زیست 
است. از سوی دیگر لازم است که در حوزه ساخت و ساز 
نیز اصول استاندارد برای جلوگیری از هدر رفت انرژی 

رعایت شود. بخش مهندسی ما باید هم گام باشد. 

انرژی

 با رعایت استانداردهای ساخت و ساز می توان در مصرف انرژی بهینه سازی کرد

 تهران-اسلام آباد به داوری بین المللی می روند؟

معادله آی پی؛ از وقت کشی تا تخفیف
خریدار   مدیر عامل اســبق شرکت ملی 
نفت ایران گفت: تحریم ها روی صادرات گاز 
تاثیر زیادی نداشته اما قطعا جابجایی وجوه 
را دچار اختلال می کند، در هر حال صادرات 
گاز به پاکســتان فعلا چندان جدی نیست. 
طرح موضوعــات مربوط به بحــث تحریم 
ایران در واقع یک بــازی برای امتیاز گرفتن 
و یا تخفیف اســت و یا اینکــه در نظر دارند 
در معاملات با دیگر کشــورها امتیازگیری 

کنند.
علــی کاردر  در ارزیابــی صــادرات گاز به 
پاکستان اظهار داشت: ابتدا اینکه صادرات 
مازاد گاز به تمام کشــورهای همسایه مثل 
افغانســتان، پاکســتان و آن ســوتر هند، 
کشــورهای حاشــیه خلیج فارس باید در 
اولویت قرار گیرد و از نظر اســتراتژی انرژی 
بسیار بااهمیت اســت. در مورد صادرات به 
پاکستان آنها علاقمند بودند که ما به عنوان 
کشــور مبدا پروژه احداث خط لوله در این 
کشور را فاینانس کنیم اما منابع مالی ما این 
اجازه را نمی داد، بنابراین عملا پروژه معلق 

ماند.
وی افــزود: پاکســتان به لحــاظ مالی در 
شــرایط خوبی نیســت و اکنون نیاز انرژی 

خود را بــا تخفیف هایی از دیگر کشــورها 
دریافت می کند امــا اگر نخواهــد گاز را از 
ایران دریافت و ترکمنســتان را جایگزین 
ما کند قطعا هزینه بیشــتری باید بپردازد، 
ضمن اینکه باید از افغاســتان عبور کند که 
قطعا علاوه بر هزینه هــای مالی هزینه های 
امنیتی هــم در پــی دارد. یا اینکــه باید از 
مرزهای ایران عبــور کند که ایــن امکان 
وجود ندارد، در حالی کــه اگر ۳۰۰ تا ۴۰۰ 
کیلومتر خــط احداث کنــد، می تواند گاز 
طبیعی ایــران را وارد شــهرهای پرمصرف 

خود کند.
مدیر عامل اسبق شرکت ملی نفت ایران در 
ادامه گفت: از ســوی دیگر هند نیز باتوجه 
به رشــد بــالای اقتصــادی مصرف کننده 
بزرگ انرژی اســت البته با این کشــور در 
مــورد پروژه هــای ال ان جــی مذاکراتی 
صورت گرفته امــا آنها هــم در فاینانس و 
قیمت گــذاری ســختگیری می کنند. در 
مورد هند بنا بود از مســیر خط لوله دریایی 
صادرات صورت گیرد که اجرا نشــد، دیگر 
اینکه قرار بود پروژه ال ان جی اجرا شود که 

این برنامه همچنان در پلن ها قرار دارد. 
وی با بیان اینکه اکنون پاکســتان گاز را به 

صورت ال ان جی از قطــر دریافت می کند، 
درباره تاثیــر تحریم ها بر تعلل اســلام آباد 
برای دریافت گاز ایــران بیان کرد: تحریم ها 
روی صــادرات گاز تاثیــر زیادی نداشــته 
اما قطعــا جابجایی وجــوه را دچار اختلال 
می کند، در هر حال صادرات گاز به پاکستان 
فعلا چندان جدی نیست. طرح موضوعات 
مربوط به بحث تحریم ایــران در واقع یک 
بازی برای امتیاز گرفتن و یا تخفیف اســت 
و یا اینکه در نظر دارنــد در معاملات با دیگر 

کشورها امتیازگیری کنند.
کاردر دربــاره نقش روســیه در پروژه های 
صادرات گاز ایران خاطرنشــان کرد: آنچه 
مسلم اســت ما و روسیه دو کشــور رقیب 
گازی هســتیم، رقبــا ســعی می کنند که 
هر کدام بازار خود را حفــظ کنند و از ورود 
دیگری جلوگیــری کنند. در مــورد بازار 
اروپا درســت اســت که روســیه موانعی 
ایجاد کرد امــا واقعیت اینکــه فاصله ایران 
تا اروپا طولانی اســت و ضمن اینکه میزان 
گازی که ما امکان صادرات به اتحادیه اروپا 
را داشته ایم بســیار کم بوده است، بنابراین 
ما ابتــدا باید همســایگان را در اولویت قرار 
دهیــم، باضافه اینکــه اروپا در مکانیســم 

طبیعی به ســمت کاهش مصــرف انرژی 
میل دارد یعنی منحنی های مصرف نشــان 
می دهد به سمت انرژی های جایگزین مثل 
تجدیدپذیرها و حتی اتمی حرکت می کند 
و در زمینه مصرف نفت و گاز روند کاهشــی 
را طی می کنــد، برعکس هند و پاکســتان 
مصرف کنندگان جدی آتی هستند. بعبارت 
دیگر صادرات به اروپا هزینــه بالایی دارد، 
منطقی نیســت که روی این مسیر تمرکز 
کنیم، باید اولویت را روی آســیا بخصوص 
شــرق مثــل چیــن، ژاپــن و کره جنوبی 

بگذاریم. 
وی دربــاره اینکه قــراردا ما با پاکســتان 
TAKE OR PAY اســت و مــا امــکان 
به داوری رفتــن را داریم، گفــت: به لحاظ 
سیاســی منطــق نــدارد که ما به ســمت 

دادگاه و KLAIM کردن برویم، نباید این 
قراردادها را بســوزانیم باید اجازه دهیم که 
پایدار بمانند، به دادگاه رفتن باعث می شود 
همواره در محافل بین المللی دعوا داشــته 
باشــیم و عموما برای موارد نــادر طرفین 
بــه داوری می رونــد، در داوری هم معمولا 
به پیوند دو کشــور توصیه می شــود یعنی 
تاکید داوری ها عموما بر و رونق و توســعه 
تجاری اســت.مدیر عامل اســبق شرکت 
ملی نفت ایران درباره همکاری با روســیه 
برای صادرات گاز به پاکســتان نیز تصریح 
کرد: ما می توانیم گاز را از روسیه وارد کنیم 
و در جایی که کمبود داریــم گاز را بالانس 
کنیم، از نظر تامین گاز منشا مطمئن بوجود 
می آورد و این روند خللی در تجارت گازی ما 

ایجاد نخواهد کرد.
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مدیرکل آبخیزداری سازمان منابع طبیعی :
۶۰ میلیون نفر از جمعیت ایران در مناطق 

سیل خیز سکونت دارند
 مدیــرکل آبخیــزداری و حفاظت خاک ســازمان منابــع طبیعی و 
آبخیزداری گفت: ۶۰ میلیون نفر از جمعیت شهرها و روستاهای کشور 
در مناطق سیل خیز ســکونت دارند که باید در این زمینه چاره اندیشی 

شود.
هوشــنگ جزی در حاشــیه نشســت مدیریت منابــع آب و اهداف 
راهبردی آبخیزداری خراســان شــمالی در گفت و گو با خبرنگار ایرنا 
اظهار داشت: ساکنان در ۴۵۰ شهر و هشت هزار و ۶۵۰ روستا و آبادی 

کشور در معرض خطر سیل قرار دارند.
به گفته وی؛ خسارت هر ســیل در کشــور حدود ۴۴۰ میلیارد تومان 

برآورد شده است.
مدیرکل آبخیــزداری و حفاظــت خاک ســازمان منابــع طبیعی و 
آبخیزداری افزود: ســازمان منابــع طبیعی و آخیزداری کشــور برای 
جلوگیری از خســارت ســیلاب در این مناطق اقدام هــا و برنامه های 
پیشگیرانه مناسبی را در ســطح حوزه های آبخیز کشور در دستور کار 

خود قرار داده است.
وی خاطرنشان کرد: ارزیابی سیلاب های اخیر کشور مشخص می کند 
که در مناطقی که فعالیت های آبخیزداری و آبخوانداری انجام شــده 
سیلاب با خسارت کمتری همراه بوده اســت که می طلبد که اعتبارات 
مناســب در مدیریت بحران اســتان ها برای پیشــگیری از سیلاب و 

اقدامات علمی آبخیزداری تخصیص شود.
جزی با بیان اینکه برداشــت بی رویه از منابع زیرزمینی خطر فرونشت 
زمین را بیش از گذشته کرده است گفت: نسبت برداشت آب زیر زمینی 
به آب قابل برنامه ریزی در برخی از مناطق کشور به ۱۷۶ برابر می رسد 

و این رقم قابل تامل است.
وی درباره فرسایش خاک در بالادست ســدها نیز افزود: سالانه بیش از 
۳۵۰ میلیون مترمکعب خاک همراه سیلاب ها شسته شده و در مخزن 

سدها رسوب گذاری می شود.
مدیرکل آبخیــزداری و حفاظــت خاک ســازمان منابــع طبیعی و 
آبخیزداری اظهار داشــت: میزان خاکی که هر ســاله وارد مخزن های 
سدهای کشــور می شــود، معادل ۶ برابر حجم سد شــیرین دره در 

شهرستان مانه و سملقان خراسان شمالی است.
وی یادآور شد: ورود رســوب و خاک به مخزن سدها سبب کاهش عمر 
مفید این ســازه ها می شود و این در حالی اســت که هزینه های بسیار 

زیادی برای ساخت آن صرف می شود.
جزی در ادامه عنوان کرد: میزان فرسایش خاک در ایران سالانه ۱۶.۴ 
تن در هر هکتار اســت در حالی که شــاخص جهانی آن ۲.۵ تن در هر 

هکتار است.
وی عنوان کرد: ۱۲۵ میلیون هکتــار از عرصه منابع طبیعی در معرض 
فرســایش آبی قرار دارد و این گستره در کشور بســیار بالا است و می 

طلبد در این زمینه چاره اندیشی شود.

مدیرکل آبخیــزداری و حفاظــت خاک ســازمان منابــع طبیعی و 
آبخیزداری کشور افزود: فرسایش و از بین رفتن خاک موضوعی مهمتر 
از، از بین رفتن منابع آبی است اما در کشور کمتر به صیانت و حمایت از 

خاک توجه شده است.

رئیس ستاد اقامه نماز کشور خواستار شد
ویج فرهنگ نماز  ارائه راهکار مناسب جهت تر

در جامعه برای کاهش آسیب ها
رئیس ستاد اقامه نماز کشور در جلسه شــورای سیاستگذاری بیست 
و نهمین اجلاس سراســری نماز خواســتار ارائه راهکار مناسب جهت 
ترویج فرهنــگ نمــاز در جامعه بــرای تأثیر در کاهش آســیب های 

اجتماعی شد.
جلسه شــورای سیاستگذاری بیســت و نهمین اجلاس سراسری نماز 
با حضور حجت الاســلام قرائتی، ســید احمد زرهانی قائم مقام ستاد 
اقامه نماز، شورای معاونین ســتاد اقامه نماز، استاندار تهران، معاونین 
وزیر کشــور، رئیس نهاد رهبری و معاون فرهنگی دانشگاه فرهنگیان، 
معاون پرورشی وزارت آموزش و پرورش، مشاور وزیر ارشاد و جمعی از 

نمایندگان دستگاه های همکار برگزار شد.
حجت الاســلام قرائتی در این جلســه گفت: با توجه به بیان ۸۸ مرتبه 
کلمه نماز در قرآن، متأســفانه به نماز رســیدگی نشــده است. عدم 
دسترسی راحت به مساجد و تعطیلی نماز جماعت صبح مساجد و عدم 
اســتفاده از اذان حلقومی موجب کم توجهی به این فریضه الهی شده 
است. دین در قلب ما نفوذ نکرده است و ترویج آن با مشکل مواجه شده 
است.وی با تاکید بر اینکه خداوند همیشه ناظر بر اعمال انسان هاست، 
گفت: کار را برای خدا بایــد انجام دهید، عملی که برای خدا باشــد در 

آخرت پاداش دارد.
رئیس ستاد اقامه نماز کشــور در پایان خواســتار ارائه راهکار مناسب 
جهت ترویج فرهنــگ نمــاز در جامعــه در جهت تأثیــر در کاهش 

آسیب های اجتماعی شد.
ســید احمد زرهانی قائم مقام ســتاد اقامه نماز در ادامه جلسه ضمن 
تشکر و قدردانی از پای کار بودن وزارتخانه ها و دستگاه های اجرایی در 
برگزاری اجلاس، گفت: از سال ۱۳۷۰ اجلاس سراسری نماز در کشور 
برگزار می شــود که این رخداد عظیم فرهنگی با میزبانی وزارت کشور 

در سال جاری برگزار می گردد.
زرهانی افزود: وزارت آموزش و پرورش و دانشــگاه فرهنگیان دو رکن 
اصلی اجلاس هستند و بیست و نهمین اجلاس نماز در راستای ترغیب 

نسل نو به اقامه نماز برگزار خواهد شد.
وی با تاکید بر همفکری و همکاری همه دســتگاه های اجرایی، گفت: 
اقامه نماز، قدرت معنوی جهــت تغییر رفتارهــا را دارد و باید تلاش 
کنیم پیوند مدارس و دانش آموز با مســاجد و ائمه جماعات ارتقا پیدا 

کند.
قائم مقام ستاد اقامه نماز در بخش دیگری از سخنان خود گفت: اجلاس 
سراســری نماز با پیام مقام معظــم رهبری آغاز می شــود و مجموعه 
پیام های معظم له در بیســت و هشت اجلاس گذشــته دایره المعارف 

نماز است.
وی با اشــاره بــه برگزاری اجــلاس در تاریخ ششــم بهمن، بــر ارائه 
پیشنهادات و رهنمودهای دســتگاه های همکار و استفاده از ظرفیت 

وزارتخانه های مطبوع و مراکز آموزش عالی تاکید کرد.
سید احمد زرهانی یادآور شد: با اطلاع رسانی مناسب این رخداد بزرگ 
فرهنگی، جهت آگاهی بخشی این مراسم و مشــارکت اهل علم و اهل 

قلم جهت ارائه مقالات علمی قدم بردارید.
در پایان جلســه حاضرین با ارائه نکته نظرات خود در راستای همکاری 

در برگزاری اجلاس سراسری نماز، به بحث و تبادل نظر پرداختند.

شهر

خریدار  ســخنگوی قــوه قضاییه گفت: 
موضوع حجاب فراقوه ای است و لازم است 
در این زمینه هر ســه قوه جلسات تخصصی 
تشــکیل دهند و تصمیمات کارشناســانه 
بگیرنــد، ضمــن اینکــه کارگروههــای 
تخصصی در این رابطه تشــکیل شده است 
و کارشناســان دســتگاه قضائی نیز حضور 
دارنــد و بــه دنبــال بررســی راهکارهای 
عفاف و حجاب هســتیم. مسعود ستایشی 
در چهاردهمیــن نشســت خبــری ضمن 
گرامیداشت ایام شــهادت حضرت فاطمه 
زهرا ســلام الله علیها با اشاره به روز دانشجو 
افــزود: روز دانشــجو مبارک اســت؛ این 
روز یادآور اســتکبار ســتیزی و ایستادگی 
دانشــجویان در برابر آمریــکای جهانخوار 
اســت؛ آمریکایی که خوی تجاوز طلبی این 
رژیم مظهر دسیسه چینی و خدعه و نیرنگ 

علیه ملت ها و به ویژه ملت ایران است.
وی اظهــار کرد: دانشــجویان بــه عنوان 
رزمندگان خط مقــدم جبهه مقابله با طمع 
ورزی هــای آمریکا، بارها نشــان دادند که 
تلاش های آمریــکا برای تبدیل دانشــگاه 
به پاتوق سیاســی برای دشمنان محکوم به 
شکســت و اضمحلال است.سخنگوی قوه 
قضاییه ادامه داد: راه انــدازی مکرر کودتا، 
اغتشاشات و آشــوب ها برای وابسته کردن 
دولت ها به ایــن دولت خصم، جاسوســی 
و ترغیب به عــدم رعایت انصــاف و اخلاق 
در لوای دروغیــن حقوق بشــر و آزادی و 
دموکراســی، روش آمریــکای جهان خوار 
است.ستایشی اظهارداشــت: دانشجویان 
آزاده و باشــرف ایران هرســاله در این روز 
قیام می کنند و مهمترین درس دانشجویان 
ایرانی مقابله علمی و عملی با دسیسه های 
آمریکا علیه ملت ایران بوده اســت و اکنون 
که آنها برای بازگشــتن به ایران اســلامی 
دسیســه می کنند با ســد مقاوم و آهنین 

همچون دانشجویان برخورد کرده اند.

آزادی 1200 نفر از بازداشت شدگان 
اغتشاشات اخیر

ســخنگوی قوه قضاییــه از آزادی یکهزار و 
۲۰۰ نفر از بازداشت شــدگان اغتشاشات 
اخیــر خبــر داد و گفت: طبــق تاکیدهای 
ریاســت قوه قضاییه این آزادی ها به معنای 
چشــم پوشــی کامل از اقدامــات برخی 
آشــوب طلبان نبوده و به معنای این نیست 

که رسیدگی به این پرونده ها گذرا باشد.
ستایشــی تصریح کرد: همــه دادگاهها با 
جدیت در حــال پیگیری اســت که اطلاع 
رســانی درباره این دادگاه ها به مرور انجام 
خواهد شد.ســخنگوی قوه قضاییه ضمن 
ابراز تأســف از فوت و از دســت رفتن ۲۰۰ 
نفر از شــهروندان که به خاطــر تحرکات و 
تحریکات بیگانگان و ایادی رســانه ای آنها 
از بین رفتند، گفت: قوه قضاییه به شــدت 
حســاس بــوده و مطمئن باشــید از خون 
این افراد نخواهد گذشــت و کسانی که در 
این جریانات صدمه دیده انــد، قوه قضاییه 
مورد به مورد مطالبــه خواهد کرد و گریبان 

مسببان آشوب ها را هرگز رها نخواهد کرد.

ادعاهای بدون پشتوانه در فضای 
عمومی به هیچ وجه قابل پذیرش نیست

ستایشی با اشــاره به برخی دروغ پردازی ها 
و شایعه ســازی ها گفت: افــراد باید درباره 
ادعاهای خود ســند ارائه دهند و ادعاهای 
بدون پشــتوانه در فضای عمومــی به هیچ 
وجه قابل پذیرش نیست و هر ادعایی باید با 

مدارک مستند و مستدل همراه باشد.
سخنگوی قوه قضاییه با اشاره به حضور تیم 
ملی ایران در جام جهانی تصریح کرد: تلاش 
دشــمن در تحریم ورزش خاصــه فوتبال 
یا تصاحب فرزنــدان عزیز این مــرز و بوم 
نافرجام و ناکام ماند. همــه قلب های ملت 
ایران همواره برای ایــران یکپارچه و متحد 

می تپد.
ســخنگوی قوه قضاییه در پاسخ به سوالی 
درباره اتباع خارجی گفت: تعدادی از اتباع 
در اغتشاشات اخیر دســتگیر شدند و اتهام 
این افراد اجتماع و تبانی علیه امنیت داخلی 
بوده است و با تحقیقات و موشکافی هایی که 
در این راستا انجام شــد، برخی از این افراد 
در مرحله دادسرا آزاد شدند و پرونده برخی 
دیگر از آنها در جریان رســیدگی قرار دارد و 

تحقیقات برای این موضوع ادامه دارد.
وی اظهارداشــت: معاونت امور بین الملل 
قــوه قضاییــه بــا نمایندگی هــای ایــن 
بازداشت شدگان در تماس هستند و دقیقا 
ابعاد و مسائل را در حدودی که قانون اجازه 
می دهد بــا آنها مطــرح کردنــد و پرونده 
این افــراد بــه زودی اگر منجر بــه صدور 
کیفرخواســت شــود در دادگاه رسیدگی 

خواهد شد.

حجاب مسأله ای فراقوه ای است
ســخنگوی قوه قضاییه در پاسخ به سوالی 
درباره مسأله حجاب گفت: موضوع حجاب 
فراقــوه ای، فرهنگــی، متعلق بــه ملت و 

پذیرفته شده از سوی آحاد جامعه در طول 
تاریخ بوده اســت.وی ادامه داد: درباره این 
موضوع هر ســه قوه باید جلسات تخصصی 
تشــکیل بدهند و تصمیمات کارشناسانه 
بگیرند. اینگونه نیســت که یک قوه بخواهد 

در مورد حجاب اظهارنظری کند.
به گفتــه او، در ایــن زمینــه کارگروه های 
تخصصی تشکیل شده است و کارشناسان 
قوه قضاییه هم در ایــن کارگروه ها حضور 
دارند و به دنبال بررســی راهکارهای عفاف 

و حجاب هستیم.

 صدور هفت حکم بدوی محاربه
 و افساد فی الارض در پی اغتشاشات 

اخیر
ســخنگوی قوه قضاییه در پاسخ به سوالی 
درباره صدور احــکام محاربه و افســاد فی 
الارض در پی اغتشاشات و ناآرامی های اخیر 
گفت: تاکنون برای هفت نفــر حکم بدوی 
محاربه و افساد فی الارض صادر شده است 
و اگر به این آرای صادر شــده اعتراض شود، 
حسب مورد قابلیت فرجام خواهی در دیوان 
عالی کشور دارد.وی ادامه داد: برخی از این 
پرونده ها فرجام خواهــی و تصمیم اتخاذ و 
پرونده اعاده شده است و برخی دیگر نیز در 

جریان رسیدگی و فرجام خواهی قرار دارد.

نظارت قضایی بر افرادی که با قرار 
وثیقه آزاد شدند

ســخنگوی قوه قضاییه در پاسخ به سوالی 
درباره آزادی برخی از افراد در ایام برگزاری 
بازی های ایران در جام جهانی گفت: برخی 
افرادی که بازداشــت شــده بودند در شب 
قبل یا روز بازی ســوم ایران در جام جهانی 
بــا تدابیر، تمهیــدات و نظارتی کــه انجام 
شــد، آزاد شــدند.وی ادامه داد: اتهام این 
افراد فعالیت تبلیغــی علیه نظام جمهوری 
اسلامی و اجتماع و تبانی علیه امنیت کشور 
بود اما بــه دلیل مطالب ابراز شــده و تدابیر 
اتخاذ شــده منجر به صدور قرار و وثیقه شد 
و با نگرش رأفت اســلامی و ایجــاد روحیه 
همدلی آزاد شدند.ستایشــی تصریح کرد: 
نظارت قضایی خاص برای افراد احضار شده 
و آنان که احضار شدند و مراجعه نکردند در 
نظر گرفته شده است و کسانی که اظهارات 
غیرمســتند و بی مدرک و محرک و مشوق 
افکار عمومی برای شرکت در آشوب داشتند 
بدانند که تحت نظــارت قضایی قرار دارند و 
اگر اقدامی انجام دهند مجــدد فراخوانده 

خواهند شد و باید پاسخگو باشند.

قوه قضاییه میان معترض و اغتشاشگر 
تفاوت قائل است

ســخنگوی قوه قضاییــه در پاســخ به این 
ســوال که افرادی کــه در زندان هســتند 
معترض هستند یا آشوبگر گفت: بارها اعلام 
کردیم که این دو با هم فــرق می کنند و در 

طبقه بندی ها اینها را تفکیک کردیم.
ستایشــی تصریح کرد: از میان معترضان، 
فردی را بازداشــت نکرده ایــم و هیچ گونه 
حکم بازداشــتی برای این افراد صادر نشده 
اســت.وی ادامــه داد: برخی از ایــن افراد 
تحت قرارهــای تأمینی آزاد شــدند و فقط 
و فقط اغتشاشــگران که به ناموس و جان و 
مال مردم متعرض شده و اقدام علیه امنیت 
ملی انجام دادند در شــمول افرادی هستند 
که قرار قانونی شــدید برای آنها صادر شده 

است.
ستایشی اظهارداشت: کسانی که این کارها 
را انجام می دهنــد، دارای صلاحیت طرح 
ادعا و اظهار نظر نیســتند. ایــن افراد حق 
ندارند در مورد روندهــای قانونی اظهار نظر 
کنند؛ جای تعجب نیســت که رسانه های 
تروریست پرور که میدان دار قتل و تعرض 
هستند برای حمایت از افراد فریب خورده و 

وابسته پیشقدم می شوند.
وی اضافه کرد: کســانی که امنیت مردم را 
به مخاطره می اندازند و به جان و مال مردم 
تعرض می کنند با تمســک به سلاح سرد و 

گرم، اغتشــاش را ترویج می کنند از پیاده 
نظام خود حمایت می کنند و ما باید دشمن 

شناسی خود را قوی کنیم.
سخنگوی قوه قضاییه ادامه داد: کسانی که 
دست به تحریق و تخریب می زند و هزاران 
میلیــارد ضرر بــه اموال عمومــی می زند، 
معترض هستند؟ اگر اینها معترض هستند 

پس تروریست چه کسی است؟

حکم اعدام برای ۵ نفر در پرونده 
شهادت شهید عجمیان

ستایشی در پاسخ به ســوالی درباره پرونده 
شــهادت شــهید عجمیان گفــت: در این 
پرونده برای ۱۶ متهم قرار جلب دادرســی 
صادر شــد که ســه نفر از این افراد کمتر از 
۱۸ سال سن داشــتند.وی با اشاره اتهامات 
این افراد گفت: برای پنج نفر از این متهمان 
اتهام افســاد فی الارض از طریــق ارتکاب 
جرایم علیه امنیت ملی، حمله به ماموران، 
جنایتی که منجر به اخلال شــدید در نظم 
و امنیــت عمومــی و منتهی به شــهادت 
بســیجی حافظ امنیت شــهید عجمیان 
شد، حکم اعدام صادر شده است.ستایشی 
ادامه داد: ۱۱ متهــم دیگر ایــن پرونده از 
جمله سه متهم زیر ۱۸ ســال نیز با توجه به 
نقش آفرینی و میــزان تاثیر اقدامات آنها در 
شــهادت شــهید عجمیان به حبس های 

طولانی مدت محکوم شدند.
وی تاکیــد کرد: احــکام غیرقطعی مربوط 
به دادگاه بدوی اســت و در صورت اعتراض 
طبق قانــون در دیوان عالی کشــور فرجام 

خواهی می شود.
ستایشی با بیان اینکه تعدادی از اغتشاشگر 
در آرامستان بهشت سکینه به بهانه شرکت 
در مراســم چهلــم یکــی از جانباختگان 
اغتشاشــات اخیر، این حادثه را رقم زدند، 
گفــت: این افــراد بــا ایجاد یــک زنجیره 
انســانی و مبادرت به ریختن سنگ، چوب 
و نخاله ســاختمانی، اقدام به بستن آزادراه 
کــرج – قزوین می کننــد و نهایتــا عبور و 
مرور خودروها را مختــل و اموال عمومی و 
خصوصی را تخریب کرده و ماموران را مورد 

ضرب و جرح قرار می دهند.
ســخنگوی قوه قضاییه تاکید کرد: در روز 
۱۲ آبان و در جریان این حادثه شــنیدم که 
اغتشاشاگران برادرمان روح الله عجمیان را 
مورد تعرض و ضرب وشتم قرار داده و نهایتا 
وی را به درجه شــهادت نائــل می کنند که 

نحوه شهادت وی بسیار دلخراش بود.
وی افزود: به محــض وقوع ایــن حادثه، با 
نظــارت رئیس کل دادگســتری اســتان 
البرز و دادســتان مرکز استان پرونده ای در 
دادســرای جنایی و جرائم خــاص در کرج 
تشــکیل شــد. همچنین بازپرس ویژه در 
این زمینه تعیین شد و دستورات ویژه لازم 
جهت شناسایی و بازداشت متهم و متهمان 

صادر شد.
ستایشــی اضافه کرد: بنا بر پیگیری هایی 
که رئیس قوه قضاییه شــخصا در مورد این 
پرونده داشــت و تماس هایی کــه با رئیس 
کل دادگســتری اســتان البرز بر قرار کرد، 
فرایند شناسایی و دستگیری تمام متهمان 
دخیل در این جنایت و با استفاده از ظرفیت 
ضابطان صورت پذیرفت و تحقیقات لازم و 

محاکمه سریع در دستور کار قرار گرفت.
وی افــزود: در این پرونده تاکید شــده بود 
که احکام این پرونــده باید قاطع و بازدارنده 
باشد. پیرو دستوری که رئیس دستگاه قضا 
صادر کرد، متهمان، به تدریج شناســایی و 

بازداشت شدند.
ســخنگوی قوه قضاییه با بیان اینکه جایی 
برای به اصطلاح بــزن و درویی وجود ندارد، 
افزود: از این رو متهمان باید بیایند و پاســخ 
اعمال خــود را بدهنــد. بلافاصلــه بعد از 
دســتگیری متهمان اصلی در ۲۱ آبان ماه، 
کیفرخواســت متهمان ایــن پرونده صادر 
شــد. در این پرونده در مجمــوع برای ۱۶ 
نفر از متهمــان قرار جلب دادرســی صادر 
شده اســت و در تاریخ ۹ آذر ماه سال جاری  

کمتر از یک ماه از شــهادت شهید عجمیان  
جلســات دادگاه صالحه برای رسیدگی به 

اتهام این ۱۶ نفر برگزار شد.
وی افزود: همچنین باتوجه به شرایط برخی 
ازمتهمان، همزمان جلسات دادگاه کیفری 
یک اســتان که ویژه رســیدگی به جرایم 
اطفال هســت با حضور متهمــان، وکلای 
آن ها، مــددکاران ســازمان بهزیســتی و 

والدینشان برگزار شد.
ستایشــی تاکید کــرد: پــس از برگزاری 
جلســات دادگاه، ختم رســیدگی از ناحیه 
مرجع رسیدگی کننده صادر و اعلام شد. در 
تاریخ ۱۴ آذر، یعنی در حدود یک ماه بعد از 

جنایت، احکام اولیه این پرونده صادر شد.

توضیح در مورد بولتن های نسبت 
داده شده به خبرگزاری فارس

ســخنگوی قوه قضاییه در پاسخ به سئوالی 
درباره اقدامات دســتگاه قضایی در رابطه 
با موضوع بولتن های نســبت داده شــده به 
خبرگزاری فارس، گفت: ایــن اتفاق جای 
تأسف دارد و ســایر مبادی باید توجه کنند 

و درس بگیرند.
ستایشــی اظهارداشــت: تاکنون از سوی 
دســتگاه قضایی و ضابطــان و تاجایی که 
اطلاع دارم چیــزی که بتوان ایــن عنوان 
بولتن ها را ارتبــاط به خبرگــزاری فارس 
داد و وظایف و مســئولیت این خبرگزاری 

ملاحظه و دریافت نشده است.
وی ادامه داد: یکــی از افراد شــاخص این 
خبرگــزاری بدون صحت ســنجی و بدون 
اســتعلام از مبــادی اطلاعاتــی را مــورد 
جمــع آوری قرار داده اســت و فــردی که 
مرتکب این اقدام شده به موجب قرار صادره 

بازداشت است و تحقیقات ادامه دارد.
ســخنگوی قوه قضاییــه تاکید کــرد: این 
اقدام به مجموعه ارزشی و خدمتگزار سپاه 
پاسداران انقلاب اســلامی ارتباطی ندارد و 

مورد قبول و پذیرش نیست.

آخرین وضعیت پرونده شهادت 
فخری زاده

ســخنگوی قوه قضاییه در پاسخ به سوالی 
درباره آخرین وضعیت پرونده ترور شــهید 
فخری زاده گفــت: این پرونــده ۱۵ متهم 
دارد و ۹ نفــر از آنها به اتهام مشــارکت در 
افســاد فی الارض از طریق ترور دانشــمند 
هســته ای و مشــارکت در همکاری های 
اطلاعاتی و جاسوسی رژیم صهیونسیتی در 
دادگاه عمومی و انقلاب اسلامی در جریان 
رســیدگی قــرار دارد و به محــض حصول 

نتیجه اطلاع رسانی خواهد شد.

صدور حکم برای پرونده طبری
ســخنگوی قوه قضاییه در پاسخ به سوالی 
درباره آخرین وضعیــت پرونده اکبر طبری 
گفــت: برای ایــن پرونده در شــعبه پنجم 
دادگاه کیفری یک تهران حکم صادر شــده 
است و براساس حکم دادگاه، کلیه اموال که 
مورد بحث بزه پولشویی بوده است، ضبط و 
یک چهارم اموال هم با نظر کارشــناس به 
قیمت روز برابر قانــون حاکم در زمان وقوع 
جرم به عنوان جزای نقــدی در نظر گرفته 

شده است.

صدور حکم اعدام برای سرکرده 
گروهک تروریستی حرکه النضال

ســخنگوی قوه قضاییه در پاسخ به سوالی 
درباره آخرین وضعیــت پرونده حبیب الله 
چعب ســرکرده گروهک تروریستی حرکه 
النضال گفت: اتهام این فرد هم افســاد فی 
الارض است و حکم اعدام برای او صادر شده 

است.
وی یادآور شــد: ایــن فرد ســرکردگی و 
هدایت گروهک تروریستی حرکت النضال 
را برعهده داشــته و اقدامــات مذبوحانه ای 
صورت داده و اقدامات تروریســتی آنها در 
خوزستان فراموش نشدنی است و برای این 
اقدامات شان من جمله ترورشان در رژه ۳۱ 

شهریورماه ســال ۹۷ در اهواز که منجر به 
شهادت ۲۵ شهید بزرگوار و ۶۲ زخمی شد 
و اقدام به انفجار بانک ســامان در سال ۸۴ 
منجر به شهادت ۸ شهید و ۲۶ زخمی شده 

است که چعب به اعدام محکوم شده است.
ستایشــی در پاســخ بــه ســوالی درباره 
آخرین وضعیت پرونده ســرکرده گروهک 
تروریستی تندر )شارمهد( گفت: اتهام این 
فرد نیز افســاد فی الارض از طریق طراحی 
و انجام اقدامات تروریســتی از جمله بمب 
گذاری ها در حسینه شیراز در ۲۴ فروردین 
۱۳۸۷ که منجر به شــهادت ۱۴ شــهید و 
۳۰۰نفر زخمی شــد و از وقایــع فراموش 
نشــدنی اســت وهمچنین بمب گذاری در 
سدی در شیراز و آتش زدن برخی از اماکن 
در آن مناطق اســت که بــزودی کیفر وی 
اعلام خواهد شد ، پرونده نیز در شرف اتمام 

و به زودی تعیین تکلیف خواهد شد.
وی اضافه کرد: تا کنون هفت جلسه پرونده 
ســرکرده گروهک تروریستی تندر گذشته 
این اســت و جلســات دیگر نیز بــه زودی 

تشکیل و تعیین تکلیف خواهد شد.

آخرین وضعیت پرونده شهادت 
شهید سلیمانی

ســخنگوی قوه قضاییه در پاسخ به سوالی 
مبنی بر اینکه ســال گذشــته نخســتین 
جلسه دادگاه رســیدگی به خسارت ناشی 
از شــهادت سپهبد شهید قاســم سلیمانی 
در شعبه ۵۵ دادگاه عمومی و حقوقی تهران 
برگزار شــد اما تاکنون رأیــی در این رابطه 
صادر نشده است و اینکه چه زمانی رأی این 
دادگاه صادر خواهد شد، گفت: شهادت این 
شــهید عزیز در ۲ محور حقوقــی و کیفری 

مورد بررسی قرار گرفت.
وی درباره جنبه کیفــری این پرونده افزود: 
با توجه به اینکه شرایط آن حوزه ارتباطات 
بین الملی نیــز دارد در دادســرای ناحیه 
عمومی انقلاب تهران ویــژه امور بین الملل 
رسیدگی می شــود، پرونده مورد رسیدگی 
واقع شــده اســت و قرار نهایی بــرای این 

پرونده در شرف صدور است.
ستایشی ادامه داد: نســبت به اینکه وزارت 
خارجــه در این زمینه چــه اقداماتی انجام 
داده اســت باید از ظرفیت های کنوانسیون 
۱۹۷۳ برابــر مصوبه شــورای عالی امنیت 
ملی برخودار شــویم و وزارت امور خارجه 
نیز نهایت تلاششــان را برای بهره مندی از 
این ظرفیت داشــتند و با حافظ منافع ایران 
در سوئیس مکاتباتی را انجام دادند که این 
اقدامــات در جهت نهایی شــدن موضوع و 

رسیدن به هدف موثر است.
وی افــزود: در رابطه با شــعبه ۵۵ اقدامات 
درحــال رســیدگی اســت و بــا توجه به 
حساســیت های موجود این اقدام با دقت و 
ســرعت و نظارت رئیس کل دادگســتری 
استان تهران در حال انجام است و به محض 
وصول نتیجه، موارد به ســمع و نظر مردم 

خواهد رسید.

ورود بیش از 2 میلیون پرونده 
به شوراهای حل اختلاف

سخنگوی قوه قضاییه درپاســخ به سوالی 
درباره مقایســه آمار پرونده هــای وارده به 
دســتگاه قضایی از شــورا حــل اختلاف و 
تشــخیص ادارات کار به قوه قضاییه امسال 
نسبت به مدت مشابه ســال گذشته گفت: 
تصمیمــات متخذه در این نهادهای شــبه 
قضایی می تواند در دیوان عدالت اداری می 

تواند مورد اعتراض واقع شود.
ستایشی ادامه داد: میزان پرونده های وارده 
شــوراهای حل اختلاف در ۶ ماهه نخست 
امســال ۲ میلیون ۴۳۶ هــزارو ۴۸۷ فقره 
است که از این میزان، آنچه برآمد گزارشی 
که ارائه کردند، حدود ۲ میلیون ۳۷۱ هزار 
فقره وارده شهری بوده است و میزان وارده 
روســتاها ۶۵ هزار و ۴۰۰ فقره بوده است. از 
این میزان وارده حقوقــی ۱ میلیون و ۷۰۱ 
هزار و ۲۰ فقــره بوده اســت و از این میزان 
۷۳۵ هــزار و ۴۶۷ فقــره به پرونــده های 

کیفری تعلق پیدا می کند.
وی اضافه کــرد: ۹۸.۸ درصد حجم پرونده 
های وارده های ۱۴۰۱ مختومه شده است، 
در ۶ ماهه نخست ۱۴۰۰ از میزان ۲ میلیون 
و ۲۳۰ هزار و ۳۶ فقــره پرونده وارده حدود 
۹۹.۹ درصد مختومه شــده اند، این نشانه 
فعالیت موثــر و خاضعانه و خاشــعانه نهاد 

خوب و موثر در تشکیلات قضایی است.
ســخنگوی دســتگاه قضا تاکید کرد: اگر 
نگاهی به سرانه وارده به شعب اجرای احکام 
و میزان پرونده های مختومه در این شــعب 
داشته باشیم، در بازه های زمانی مورد بحث 
جملگی دلالت بر فعالیت موثر این مجموعه 
اســت، اما یک نکته جالب میــزان پرونده 
هایی اســت که منجــر به صلح و ســازش 
می شــود، در ۶ ماهــه اول ۱۴۰۱ از میزان 
۱ میلیون و ۶۲۹ هــزارو ۷۵۲ فقره پرونده 
قابل سازش، ۴۲.۳۱درصد منتهی به صلح 

و سازش شده است.



مدیرشــرکت  اصفهان-مریم مومنی  
مخابرات منطقه اصفهان گفت:در حال حاضر 
بالغ بر 36 هزار مشترک فیبر نوری به اینترنت 
متصل هستند.همچنین طی 5 سال گذشته 5 
هزار کیلومتر شبکه فیبر نوری وجود داشت اما 
طی چند سال اخیر 6 هزار کیلومتر دیگر به این 

شبکه افزوده شده است.
اســماعیل قربانی در نشســت خبــری با 
خبرنگاران اظهار داشــت: در ســال ۸۸ در 
اســتان اصفهــان دومیلیــون و چهارصد 
مشترک تلفن ثابت داشتیم و در حال حاضر 
بیش از 3 میلیون خط تلفن ثابت در اســتان 

اصفهان وجود دارد.
وی در خصــوص فیبر نوری در اســتان گفت: 
اســتان اصفهان در حوزه اینترنت پر سرعت 
ثابت و مبتنی بر فیبر نوری به یکی از استان های 
پیشرو در کشور تبدیل شده است، و  طی پنج 
تا ده سال آینده همه مشترکین تلفن ثابت به 

سرویس فیبر نوری مجهز خواهند شد.
قربانی بــا بیــان افزایش ۲ برابری شــبکه 
فیبرنوری دراســتان، گفت: در حال حاضر 
60 درصد مردم از شبکه فیبر نوری استفاده 
می کنند و این مطالبه جدی مردم در آینده 

خواهد بود.طی پنج سال گذشته توسعه فیبر 
نوری دراصفهان آغاز شده و براساس تکالیف 
دولت تا سه ســال آینده ۲0 میلیون خانواده 

تحت پوشش قرار می گیرند.
قربانــی در ادامــه گفت:میانگین ســرمایه 
گذاری برای پرت پرســرعت برای یک واحد 
مسکونی بین  3 و نیم تا 5 میلیون تومان است 
که به واســطه پراکندگی و تراکم جمعیت 

متفاوت می باشد.
وی درارتبــاط با افزایش تعرفــه تلفن ثابت 
گفت: بــرای نگهــداری خط مشــترکین  
تلفن های ثابت در اصفهــان ماهانه ۱5 هزار 
تومان ، دیگر شهر های اســتان اصفهان ۱0 
هزار تومان می پردازند و روســتاها معاف از 
این پرداختی هســتند که از ابتدای شهریور 

ماه سال جاری اعمال شده است.
مدیر شرکت مخابرات منطقه اصفهان  با بیان اینکه 
حداقل هزینه تمام شــده نصب و نگهداری خط 
تلفن ثابت دراستان اصفهان ماهانه 35 هزارتومان 
اســت، گفت: در حــال حاضر با تجمیع ســایر 
هزینه های پرداختی از سوی مشترکین حدود ۱9 

هزار و پانصد تومان آن تأمین می شود .
وی در ادامه افزود: هفت میلیــون و 500 هزار 

نفر مشــترک تلفن همراه و دو میلیون و 500 
هزار نفر مشترک تلفن ثابت در استان اصفهان 
هســتند که بالغ بر 95 درصد جمعیت استان 

تحت پوشش تلفن همراه است.
قربانی با اشاره به در دستور العملی که از سوی 
ستاد تنظیم بازار با موافقت کمیسیون تنظیم 
مقررات و شورای رقابت ابلاغ شد، بیان کرد: 
مشــترکین تلفن ثابت از ابتدای شهریور ماه 
۱۴0۱ با پرداخت ۱5 هزار تومان در اصفهان، 
از3333 دقیقه مکالمه شهری یا ۴۴۴ دقیقه 
مکالمه بین شهری و یا ۲3۸ دقیقه مکالمه با 

تلفن همراه، بهره مند خواهند شد.
وی افزود: سایر شهرســتان های استان می 
توانند بــا پرداخت ۱0 هــزار تومان از۲666 
دقیقه مکالمه شهری یا 355 دقیقه مکالمه 
بین شــهری و یا ۱90 دقیقه مکالمه با تلفن 

همراه بهره مند شوند.
قربانی ضمن اشاره به هزینه های بالای نصب 
و راه اندازی هر خط تلفــن بیان کرد: با توجه 
به تورم موجود برای راه اندازی هر خط تلفن 
ثابت حدود 5 میلیون تومان هزینه می شود 
در صورتیکه مشترکین فقط با پرداخت ۲۱۸ 

هزار تومان دارای خط ثابت می شوند.

وی در ادامه به طرح ابر و باد اشاره کرد و گفت: 
شــرکت مخابرات در راســتای پاسخگویی 
به نیازمشــترکین در بخش هــای مختلف 
و معرفــی ســرویس های متنــوع و جذاب 
برای مشــتریان فاقد اینترنت پرســرعت یا 
افرادی که مایل به ارتقای ســرعت سرویس 
برای انجــام فعالیت ها با حجــم ترافیک بالا 

هستند،این طرح را ارائه کرده است.
قربانی گفت:مزایای این کمپین، شــامل ارائه 
 FTTHمودم رایگان برای یکی از سرویس های
،ارائه سرویس های با حجم ترافیک بالا ،سرعت 
و کیفیت بسیار بالای سرویس های ارایه شده و 

امکان انتخاب بستر مورد نیاز از طرف مشتری 
با توجه به نیازهای آنان از بین تکنولوژی های 
FTTH/ VDSL  اســت. تنوع در نوع پرداخت، 
ارائه سرویس های اختصاصی برای هرکدام از 
بســتر های FTTH,VDSL ، سرعت سرویس 
حداکثر تا 300 مگابیت نیز از دیگرمزایای طرح 

ابر و باداست.
قربانی به مهمترین اقدامات شرکت مخابرات 
اشاره کرد و افزود:توسعه شبکه همراه اول و 
شبکه های فیبر نوری مهمترین اقدامات ما 
هســتند که بزودی خبرهای خوبی در این 

زمینه به گوش همشهریان خواهد رسید.

اهواز-  محمــد مجدم  آیین نکوداشــت خدمات 
داوطلبانــه در هلال احمر خوزســتان همزمــان با روز 

جهانی داوطلب برگزار شد
 وحید شعبانی در آیین نکوداشــت خدمات داوطلبانه 
که به مناســبت روز جهانی داوطلب و با حضور جمعی 
از نماینــدگان اعضای داوطلــب و خیرین حامی هلال 
احمر خوزســتان در سالن شــهید رجایی اهواز برگزار 
شد،بیان کرد: داوطلبان تبلور آرمان زیبای نوعدوستی 
و تلاش آمیخته با مهر،عطوفت و ایثار انسان هایی از خود 
گذشته و بشردوست هستند که یکی از وظایفشان ایجاد 
حلقه اتصال بین توان توانمندان و نیاز نیازمندان است.

داوطلبان عزیز در یکصد سال گذشته خدمات متعدد، 
متنوع و عام المنفعه  بســیاری در راستای تسکین آلام 
نیازمندان، محرومان، مصیبت دیدگان و اقشار ضعیف 

جامعه ارائه داده اند.
او با اشاره به اینکه افتخار هلال احمر به ماهیت داوطلبی 
آن است، افزود: خوشــبختانه فضای داوطلبی خوبی در 
سطح استان حاکم شده که مرهون خدمات موثر عزیزان 
داوطلبان اســت زیرا داوطلبان در هلال احمر متولیان 

اصلی کار هستند.

مدیرعامل جمعیت هلال احمر اســتان خوزستان در 
ادامه با اشاره به همراهی بی نظیر داوطلبان در ایام سیل 
و کرونا اظهار کرد: مدیران و صاحبان واقعی این مجموعه 
همین عزیزان داوطلبان هســتند و ما نیز باید به سمت 

تسهلیگری کارها حرکت کنیم.
شعبانی تصریح کرد: جامعه بزرگ داوطلبی هلال احمر 
خوزســتان برخوردار از طیف های مختلف است که در 

همه شرایط می توانند گره گشای مشکلات مردم باشند. 
تلاش مجموعــه مدیریتی نیز بر حمایت همیشــگی و 

همراهی خواهد بود.
جامعه ایمانی باید روز جهانی داوطلب را بیش از جوامع 

دیگر تکریم کند
حجت الاسلام والمســلمین محمد انصاری بیان کرد: 
جامعه ایمانی باید روز جهانی داوطلب را بیش از جوامع 

دیگر تکریــم کند زیرا نظام اســلامی منشــا خدمات 
داوطلبانه و مردمی است.

او افزود: پس از انقلاب شــکوهمند اسلامی، حس نوع 
دوســتی و هم دردی در جامعه گسترده شــد و امروز 
شــاهد اوج آن هســتیم همچنان که در ایام سیل 9۸ و 
همه گیری بیماری کرونا، ۴60 میلیارد ریال به آســیب 

دیدگان کمک رسانی شد
انصاری تصریح کرد: در گام دوم انقلاب یکی از شــئونی 
که اشاره شده همین مسئله کمک کردن و دست گیری 
از محرومان اســت که داوطلبان ما در هــلال احمر به 

بهترین شکل بروز داده شده است.
معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری خوزستان، 
عنوان کرد: فعالیت داوطلبانه افراد و کمک به همنوعان 
یک نوع ایثارگری است زیرا همواره در حوادث و سوانح از 

جان خود می گذرند تا جان دیگری را نجات دهند.
آقا رضا فتوحی گفت: فعالیت های موثر داوطلبان هلال 
احمر بر پایه سرمایه اجتماعی نهفته است زیرا افراد دانا 
و توانمنــد در آن فعالیت می کننــد. امیدواریم عزیزان 
داوطلب همواره زیر ســایه خداوند متعــال در صحت و 

سلامت باشند تا با قوت به هموطنان امدادرسانی کنند.

بوشهر -رضا حیدری دانــش آموزان بوشهر حامی 
آب می شوند ابوالحسن عالی در جشنواره نخستین واژه 
»آب« ویژه مدارس شــهر جدید عالیشهر )شهرستان 
بوشهر( که با نواختن زنگ آب همراه شــد، اظهار کرد: 
دانش آموزان به عنوان آینده ایران ســازان عزیز باید با 
صرفه جویی در مصرف آب بــرای حفاظت از ذخائر آبی 

تلاش کنند.
وی بیان کرد: انســان برای زنده ماندن در تمام ساعات 
شــبانه روز به آب نیاز دارد و این مهــم بخوبی نمایانگر 

اهمیت آب برای دانش آموزان است.
عالی ادامه داد: با توجه به کمــی آب باید دانش آموزان با 
ترویج فرهنگ مصرف بهینه برای پایداری بیشتری آن 

تلاش کنند.

وی گفت: برای نمونه هنگامی که آب ایک لوله به دلیل 
شکستگی هدر می رود دانش آموزان باید به بیان اهمیت 
و حساسیت این موضوع اشاره داشته باشند تا در سریع 

ترین زمان ممکن از هدررفت آب جلوگیری کنند.
عالی با تاکید بر ضرورت مراقبت همــگان از آب اظهار 
کرد: در هنگام اتفاقات مربوط به شبکه آب دانش آموزان 
باید خانــواده ها را از خدمات ســامانه تلفنی ۱۲۲ برای 

ترمیم شبکه و جلوگیری از هدررفت آب آگاه کنند.
وی افزود: خداوند در مقابل هر نعمتی که به انسان ها داده 
انتظار شکرگذاری دارد از همین رو دانش آموزان نیز باید 
برای این نعمت ارزشــمند همواره شکرگذار این نعمت 

باشند.
عالی تاکید کرد: یکی از راه های این شکرگذاری مصرف 

بهینــه و پرهیز از اصراف آب اســت کــه تمامی دانش 
آموزان باید به این مهم توجه ویژه داشته باشند.

وی در بخش دیگری از صحبت هــای خود از همکاری 
شــورای شــهر، شــهرداری، شــرکت عمران و پایگاه 
های مقاومت عالیشــهر و همچنین آموزش و پرورش 
شهرستان بوشهر برای مشارکت در برگزاری جشنواره 

نخستین واژه »آب« قدردانی کرد.
امام جمعه شهر جدید عالیشــهر نیز گفت: آب یکی از 
معجزات خداوند است و هر موجود زنده ای، زندگی خود 

را مدیون آب است.
حجت الاسلام محمد حمیدی نژاد اظهار کرد: بین ۴5 تا ۷5 
درصد بدن انسان از آب تشکیل شده و به هر میزان که سن 

انسان کمتر باشد آب بیشتری در بدنش وجود دارد.

وی ادامه داد: براساس بررسی های صورت گرفته توسط 
یک پژوهشــگر، دانش آموزان بایــد بدانند که چنانچه 
مخالف دستورات الهی عمل کنند فیزیک بدن آنها دچار 

مشکل و به بیماری های مختلفی مبتلا می شوند.
حمیدی نژاد اظهار کرد: براساس این پژوهش همچنین 
آب به ادبیات نامناســب و غیراخلاقی حساس بوده و از 

لحاظ ساختاری، تغییر وضعیت و رنگ خواهد داد.
وی یادآور شــد: هــدر دادن آب حرام و بــه منزله گناه 
کبیره بوده و حتی برای وضو و غســل نیز مصرف میزان 
مشخصی از آب تعیین شده که باید همگان باید به رعایت 

آن توجه کافی داشته باشند.
در این آیین دانش آموزان با دریافت کارت آب به عنوان 

حامیان آب در استان بوشهر معرفی شدند

خوزستان
همزمان با روز جهانی داوطلب؛

نکوداشت خدمات داوطلبانه در هلال احمر خوزستان  برگزارشد

معاون دانشگاه علوم پزشکی استان:
جشنواره نخستین واژه »آب« در مدارس استان بوشهر آغاز شد

مدیــر عملیات مجتمع  اصفهان-مریم مومنی
فولاد سبا از ثبت پنجمین رکورد تولید در این مجتمع 
خبــر داد و گفت: کارکنان پرتــلاش و بلندهمت این 
مجتمع در تاریخ ۱0 آذرماه ۱۴0۱ با تولید 53۸0 تن 
کلاف گرم موفق به ثبت رکــورد تولید روزانه دیگری 

شدند.
بهمن خلیلی مدیر عملیات مجتمع فولاد سبا ضمن 
اعلام خبر پنجمین رکورد تولید در این مجتمع گفت: 
کارکنان پرتلاش و بلندهمت این مجتمع در تاریخ ۱0 
آذرماه ۱۴0۱ با تولیــد 53۸0 تن کلاف گرم موفق به 
ثبت رکورد تولید روزانه دیگری شــدند. این در حالی 
است که در این مجتمع از ابتدای سال جاری تا کنون 3 
رکورد ماهانه تولید کلاف گرم نیز به ثبت رسیده است.

وی ادامــه داد: این رکورد در حالی به ثبت رســید که 
رکورد قبلی 5336 تن در تاریخ 6 مهرماه سال جاری 

محقق شده بود.
خلیلی با اشــاره به اینکه در افزون بر این رکورد کمّی، 
از نظر کیفیت هم کلاف های تولیدی بالای 99 درصد 
است، خاطرنشان کرد: افزایش کیفی سطح محصول 

ارزش این رکورد را دوچندان ساخته است.

مدیر عملیات مجتمع فولاد سبا تصریح کرد: در سال 
»تولید، دانش بنیان؛ اشــتغال آفرین« برای چندمین 
بار اســت که رکوردهای روزانه و ماهانه در واحدهای 
مختلف تولید ســبا شکســته می شــود و این مهم 
نشــان دهنده همدلی تمامی کارکنان در بخش های 
تولیدی و پشــتیبانی در همه ســطوح شرکت فولاد 
مبارکه است. با توجه به پیوســتگی خطوط تولید در 
ســبا، هماهنگی بین خطوط و کنتــرل فرایند تولید 

نقش بسزایی در افزایش کمّی و کیفی تولید دارد.

اهواز -محمد مجدم همایــش منطقه ای بنیاد 
حفظ آثار و نشــر ارزش های دفاع مقــدس با حضور 
استان های خوزستان، کهگیلویه و بویراحمد، بوشهر و 
هرمزگان با حضور رئیس سازمان بازرسی بنیاد حفظ 

آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس در اهواز برگزار شد.
همایش منطقه ای بنیاد حفظ آثار و نشــر ارزش های 
دفاع مقدس با حضور استان های منطقه شش کشور 
)خوزستان، کهگیلویه و بویراحمد، بوشهر و هرمزگان( 
با حضور سردار »سیدحسین ستوده« رئیس سازمان 
بازرسی بنیاد حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس 

امروز در اهواز برگزار شد.
سردار »عبدالرضا مرادحاجتی« مدیرکل حفظ آثار و 
نشر ارزش های دفاع مقدس خوزستان در ابتدای این 
همایش، ضمن عرض خیرمقدم به مدعوین، گزارشی 
از آخرین فعالیت های اداره کل حفظ آثار و نشر ارزش 
های دفاع مقدس خوزستان را به سمع و نظر حاضرین 

رساند.
سردار ســتوده نیز همگرایی و استفاده بهینه از ظرفیت 
های استانی را بهترین راهبرد برای پیشرفت امور حوزه 
دفاع مقدس دانست و اظهار داشت: باید از تجربیات مفید 

همدیگر بهره ببریم تا دچار آزمون و خطا نشویم.

وی افزود: در خصوص ساخت مراکز فرهنگی و موزه ها 
باید همه جوانب لحاظ شود تا مخاطبین با همه سلیقه 
ها بتوانند از این فضاهای معنوی و ارزشی بهره لازم را 

ببرند.
رئیس سازمان بازرســی بنیاد حفظ آثار و نشر ارزش 
های دفاع مقــدس گفت: در خصــوص هزینه ها نیز 
باید همه جوانب و حساســیت ها لحاظ شود چون کار 
در حوزه شــهدا و رزمندگان باید با توجه به ماهیت و 
ذات مقدس آن به گونه ای باشد که با کمترین هزینه 

بتوانیم بیشترین بهره را ببریم.

اصفهان خوزستان

وزانه تولید کلاف گرم ثبت پنجمین رکورد ر
 در مجتمع فولاد سبا

برگزاری همایش منطقه ای بنیاد حفظ آثار و نشر ارزش های 
دفاع مقدس در خوزستان

مدیرمخابرات منطقه استان خبرداد؛

36 هزارمشترک شبکه فیبر نوری در اصفهان
فراخوان دعوت از شرکت های فعال دانش بنیان برای 

و حضور در جشنواره پژوهش و فناوری وزارت نیر

فراخــوان دعوت از شــرکت های  گرگان  -مهنــاز محمدزمانی 
فعال دانش بنیان برای حضور در جشــنواره پژوهــش و فناوری وزارت 
نیروپژوهشگاه نیرو از واحدهای فناور و شرکت های دانش بنیان فعال در 
حوزه های آب و برق، جهت حضور در جشنواره پژوهش و فناوری وزارت 
نیرو و نمایشــگاه جانبی آن که طی روزهای ۲۷ تا ۲9 آذرماه ۱۴0۱ در 
پژوهشگاه نیرو برگزار می شــود، فراخوان داد. علاقه مندان برای حضور 
www.nri. در این رویداد با مراجعه به ســایت پژوهشگاه نیرو به نشانی
ac.ir ، نسبت به دریافت فرم درخواســت اقدام نموده و فرم تکمیل شده 
و مدارک و مستندات درخواســتی را تا تاریخ ۱6 آذرماه ۱۴0۱ به آدرس 
info@eptp.ir ارسال کنند. همچنین جهت کسب اطلاعات بیشتر 

با شماره  های ۸۸590۴9۲ و 09033۷۲۲56۸ تماس حاصل فرمایند

معاون فنی اداره کل منابع طبیعی استان :
 ایلام یکی از اصلی ترین و مهمترین قطب های 

تولید نهال کشور است
ایلام  -حسن بیگی  معاون فنــی اداره کل منابع طبیعی ایلام گفت: 

استان یکی از اصلی ترین و مهمترین قطب های تولید نهال کشور است.
حجت الله فتحی در بازدید کارشناسان گروه جنگلداری شمال و کمیته 
فنی معاونت جنگل ســازمان منابع طبیعی و آبخیزداری کشور از پارک 
های جنگلی، جنگل کاری های حاشیه راه ها و نهالستان های گرمسیری 
و سردسیری ایلام اظهار داشــت: با اجرای طرح جنگل کاری در حاشیه 
برخی از جاده های استان سوانح رانندگی که قبلًا به دلیل خستگی راننده 

ها صورت می گرفت، با فضا سازی مناسب کاهش یافته است.
وی افزود: به حداقل رســیدن تجاوز به حریم راه، کاهش آلودگی صوتی 

و افزایش ضریب ایمنی جاده ها را از دیگر اهداف اجرای این طرح است.
معاون فنی اداره کل منابع طبیعی ایلام گفت: جنگل کاری حاشیه جاده 
ها علاوه بر ارزش های زیســت محیطی باعث کاهش گرد و غبار، تلطیف 
هوا و تولید اکسیژن شــده و در هر متر عرض نوار سبز ایجاد شده حدود 
۱6 درصد دسی بل آلودگی صوتی کاهش می یابد که خود بیانگر ضرورت 

اجرای این طرح است.
فتحی عنوان کرد: ایلام یکی از اصلــی ترین و مهمترین قطب های تولید 
نهال از لحاظ کمی و کیفی کشور می باشــد و نهال های تولیدی استان، 

متناسب با هر اقلیم و شرایط جغرافیایی مناطق کاشت می شوند.

مدیرکل ورزش وجوانان استان :
ح ورزشی لرستان  ۵۰ میلیارد تومان به ۲طر

اختصاص یافت

خرم آباد -طولابی   مدیــرکل ورزش وجوانان لرســتان گفت: 50 
میلیارد تومان اعتبار برای تکمیل ورزشگاه ۱5هزار نفری خرم آباد و پنج 

هزار نفری ولایت بروجرد اختصاص یافت.
 ســید »آرش قیاســیان« اظهار داشــت: این اعتبار که با پیگیری های 
استاندار لرستان محقق شده موجب بهره برداری بخشی از این پروژه های 

مهم استان تا پایان سال خواهد شد.
وی با تاکیــد بر لزوم تســریع در تکمیل و بهره برداری پروژه ورزشــگاه 
۱5هزار نفری خرم آباد تا پایان امسال افزود: تکمیل این طرح باعث ایجاد 
بارقه های امید در ورزش استان شده همچنین امکان میزبانی های لیگ 

برتر را نیز به لرستان می دهد.
ورزشــگاه ۱5 هزار نفری خرم آباد در زمینی به مســاحت ۲0 هکتار در 
دست احداث است و تمامی فضاهایی که یک ورزشگاه ۱5 هزار نفری باید 

داشته باشد در این طرح اعمال شده است.
کلنگ احداث فاز اول ورزشــگاه ولایت بروجرد شــامل زمین فوتبال و 
جایگاه تماشــگران از سال ۱39۱ بر زمین زده شــده و اکنون ۸0 درصد 

پیشرفت فیزیکی دارد.
اســتادیوم ورزشــی ولایت بروجرد شــامل یک زمین فوتبال و پیست 
دوومیدانی اســتاندارد، جایگاه تماشــاگران، پارکینگ و چندین سالن 
کوچک و بزرگ ورزشی اســت و تاکنون بیش از ۸0 میلیارد تومان برای 

این پروژه هزینه شده که برای تکمیل آن ۱50 میلیارد تومان نیاز است.

شرکت گاز استان اردبیل: 
وندان در مصرف گاز صرفه جویی کنند شهر

اردبیل -افســون جبارزاده   شرکت گاز اســتان اردبیل در 
پی شــروع موج ســرما و یخبنــدان و افزایش میزان اســتفاده از 
شــهروندان درخواســت کرد تا اقدامــات لازم را در صرفه جویی 

مصرف گاز انجام دهند.
 برودت هوا و بارش برف که از اواخر هفته گذشــته در استان اردبیل آغاز 
شده، تشدید شده و میزان مصرف گاز بویژه توسط مشترکان خانگی را بالا 
برده و موجب افت فشــار گاز در برخی محلات شهرستان های سردسیر 

استان شده است.
شرکت گاز استان اردبیل در اطلاعیه ای با اشــاره به احتمال افت فشار و 
قطعی گاز با ادامه روند مصرف کنونی اعلام کرد: شــهروندان لازم است 
برای جلوگیری از افت فشــار و قطعی گاز، در مصــرف خود صرفه جویی 

کنند.
این شرکت به اهالی استان توصیه کرده اســت با خاموش کردن وسایل 
گرمایشــی اضافی امکان بهره منــدی از این نعمت الهــی را برای تمام 

هموطنان در سراسر کشور فراهم کنند.
این شرکت در اطلاعیه خود افزوده است: هر اندازه مشترکین حضور فعال 
در مصرف بهینه سوخت داشته باشند به همان اندازه صنایع وابسته به گاز 
از جمله نیروگاه ها و جایگاه های CNG با محدودیت و قطعی گاز مواجه 

نخواهند شد.

شهر سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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پرداخت وام کمک ودیعه مسکن در بانک سینا 
سرعت گرفت

به منظور حمایت از مستأجران و اقشــار کم درآمد جامعه، پرداخت وام 
کمک ودیعه مسکن در بانک سینا سرعت گرفت.

به گزارش روابط عمومی بانک ســینا، پرداخت وام کمک ودیعه مسکن 
به منظور کمک به اقشار آســیب پذیر و حمایت از مستاجران کم درآمد 
در جهت انجام مســئولیت های اجتماعی صورت می گیرد که از تیرماه 
۱۴۰۱ در بانک ســینا به اجرا درآمده و در این بازه زمانی تا پایان آبانماه 
تعداد شش هزار و ۳۷۶ فقره وام کمک ودیعه مسکن به مبلغ سه هزار و 

۵۶۳ میلیارد ریال پرداخت شده است.
سقف تسهیلات کمک ودیعه مسکن در تهران یک میلیارد ریال، مراکز 
اســتان ها ۷۰۰ میلیون ریال و سایر نقاط شــهری ۴۰۰ میلیون ریال 

است با دوره بازپرداخت ۵ ساله است.
متقاضیان باید بــرای ثبت نام و دریافت کمک ودیعه مســکن از طریق 

سامانه وزارت راه و شهرسازی اقدام کنند.

ونمایی از یاقوت البرز با حضور مدیرعامل ر
مدیرعامل بیمه البرز به مناســبت روز بیمه از نرم افزار کاربردی  یاقوت 

البرز رونمایی کرد.
به گزارش روابط عمومی بیمه البرز، محسن پورکیانی در آیین رونمایی 
از نرم افزار کاربردی  یاقوت البرز اعلام کرد که ۱۳ آذر، روز بیمه یادآور 
تمام بزرگوارانی است که در سال ۱۳۱۴ با ســرمایه ای کم و در کوچه 
پس کوچه های منطقه لالــه زار تهران، صنعت بیمه کشــور را بنیان 
نهادند تا این صنعت هم اکنون یه یک صنعتــی قوی و درختی تنومند 
تبدیل شود.وی با بیان این نکته که صنعت بیمه روز به روز در حال رشد 
و توسعه اســت، تاکید کرد که با وجود تمامی پیشرفت ها، این صنعت 
نیاز به به روزشدن و پیشــرفت بیشــتر دارد تا بتواند خود را به شرایط 

کشورهای توسعه یافته نزدیک کند.
پورکیانی با اشــاره به این که کشــورهایی که نتوانند خود را با شرایط 
روز و فناوری های نوین، منطبــق کنند به تدریج از صحنه رقابت حذف 
خواهند شــد، گفت: گستره تحول دیجیتال، کل ســازمان را در بر می 
گیرد و در آینده ای نزدیک، شرکت های بیمه چاره ای جز ارائه خدمات 
به مشــتریان در بســتر تحول دیجیتال نخواهند داشــت.مدیرعامل 
شــرکت بیمه البرز اعلام کرد که تحول دیجیتال، اســتفاده تزیینی و 
مدگرایانه از فناوری های نوین نظیر اینترنت اشــیا، بــلاک چین و ... 

نیست.
وی با بیان این نکته که شــرکت های بیمه در پی ســاده ســازی ارائه 
خدمات و ایجاد تمایز با دیگر شــرکت ها هســتند، ایجاد این تمایز را 
بسیار سخت خواند و اظهار داشــت: یکی از راه های برقراری ارتباط با 
مشــتری، ایجاد بستری بدون واسطه و تســهیل ارتباط آنان با شرکت 
است که در این زمینه ســه نرم افزار شــامل موبایل اپلیکیشن یاقوت، 
باشگاه مشتریان و نرم افزار ســپید از سوی بیمه البرز آماده سازی شده 
است که امیدواریم با راه اندازی این نرم افزارها، بتوانیم خدمات بهتری 

را به مشتریان ارائه کنیم.
پورکیانی از کاهش ســهم درمان در پورتفوی بیمه البرز از ۳۳ درصد به 
۲۵ درصد خبر داد و اضافه کرد: برنامه شرکت این است که تا پایان سال 

این سهم را حفظ و حتی بیش از این کاهش دهد.
وی در عین حال به رشد ۳۵ درصد تولید حق بیمه در شرکت بیمه البرز 
در ۸ ماهه ابتدای سال جاری اشاره کرد.حامد عابدینی، معاون نوآوری 
و برنامه ریزی مدیرعامل بیمه البرز هم در سخنانی با اشاره به این نکته 
که در شرایط کنونی امکان صدور برخط بیمه نامه آتش سوزی از طریق 
یاقوت البرز فراهم شــده و پس از آن نیز بیمه نامه های حوادث و عمر به 
صورت آنلاین از این طریق صادر خواهند شد، خاطرنشان کرد: تمدید 
بیمه نامه نیز از طریق این اپلیکیشــن امکان پذیر اســت ضمن این که 
استفاده از امضای دیجیتال هم از دیگر خدمات این اپلیکیشن است که 

در سامانه های شرکت، پیاده سازی شده است.

وی مشــاهده پرونده های خســارتی را از دیگر خدمات این اپلیکیشن 
خواند و گفت: اعلام خســارت درمان نیز که پیش از این راه اندازی شده 
بود هم اکنون کامل تر شــده اســت ضمن این که اعلام خسارت رشته 
های غیردرمان نیز از دیگر خدمات جدید است و بیمه گزار می تواند در 
هر نقطه از کشور با کمترین داده مورد نیاز، اعلام خسارت کند تا پس از 

آن، خسارت ارزیابی و پرونده خسارتی تشکیل شود.
عابدینی با تاکید بر این نکته که با اپلیکیشــن یاقوت، بیمه البرز از ابتدا 
تا انتهای کار در کنار مشــتریان خواهد بود، اضافه کرد: رویت سوابق، 
خســارت ها و حق بیمه های پرداختی، مشــاهده اصالت بیمه نامه و 
همچنین پرداخت اقساط بیمه نامه نیز از طریق یاقوت امکان پذیر شده 
است.وی در پاسخ به ســوالی درباره خدمات مشاوره بیمه ای و درمانی 
این اپلیکیشین هم گفت: در این نسخه، بحث مشاوره بیمه ای هم دیده 
شده اســت که در فاز نخســت به صورت آفلاین خواهد بود و سوالات 
مشتریان ارسال و از سوی امور مشــتریان شرکت، دریافت شده و به آن 
پاسخ داده خواهد شد.به گفته عابدینی، این مشاوره در فازهای بعدی به 
صورت آنلاین انجام خواهد شــد ضمن این که هم اکنون امکان گفت و 
گوی آنلاین از طریق سایت شرکت هم فراهم شده است.وی همچنین 
اعلام کرد که ویزیت آنلاین نیز در نســخه اول یاقوت دیده شــده است 
و در بخــش منهای بیمه، دریافــت خدمات غیربیمه ای و اســتفاده از 

خدمات مشاوره ای پزشکی برای مشتریان امکان پذیر شده است.
عابدینی با اشاره به این نکته که تاکنون ۴۰۰ هزار بار اپلکیشین یاقوت 
از سوی کاربران نصب و راه اندازی شده است، تاکید کرد: تقویم بیمه هم 
از دیگر امکانات یاقوت است تا کاربران بتوانند رخدادهای بیمه ای خود 

را ثبت کنند و سیستم برای آنان الارم صادر کند.
وی با اشاره به امکان دانلود یاقوت البرز از طریق سایت این شرکت بیمه 
و همچنین اپ های کافه باز و مایکت، خاطرنشان کرد: باشگاه مشتریان 
بیمه البرز هم با هدف ایجاد یک فضای تعاملی و دوستانه با مشتریان راه 
اندازی شده است که کســب امتیاز از محل فعالیت های بیمه ای و بهره 

مندی از جوایز ارزشمند از جمله مزایای عضویت در این باشگاه است.
معاون مدیرعامل بیمه البرز، سامانه ســپید را دیگر خدمت جدید این 
شــرکت خواند و گفت: این سامانه در فاز نخســت برای مشتریان بیمه 
البرز راه اندازی شــده ولی ممکن اســت در فازهای بعدی برای سایر 
شرکت های بیمه نیز راه اندازی شود.وی با اشاره به این نکته که در این 
سامانه به ســازمان هایی همچون تامین اجتماعی و خدمات درمانی و 
۱۵۰۰ داروخانه و ۲۵۰۰ آزمایشــگاه متصل شده ایم تا مشتریان برای 
دریافت هزینه های خود دیگر نیازی به مراجعه به شــرکت نداشــته 
باشند.عابدینی اعلام کرد که این ســامانه به غیر از بیمه گزاران شرکت 
بیمه البرز برای نمایندگان و ســایر اقشــار طرف قرارداد شرکت ها هم 

توسعه خواهد یافت.

ون مرزی اتکایی  فعالیت تکافل گری بر
ایران معین کلید خورد

توافقات اولیه در جهت عملیــات تکافل گری 
برون مرزی بیمه اتکایــی ایران معین و تبدیل 
این شرکت به هاب عملیات تکافل در ایران طی 

تعامل با شرکای خارجی، صورت گرفت.
 به گزارش روابط عمومی بیمــه اتکایی ایران 
معین؛ ضمن ایــن توافق کــه در دیدار رئیس 
مرکز بانکداری و اقتصاد اســلامی الهدی دبی 
)CIBE( و مدیر عامــل بیمه اتکایی ایران معین حاصل شــد، طرفین 
در خصوص راه حل های توســعه تکافل و تکافل اتکایــی تبادل نظر و 

هم اندیشی کردند.
در نشســت مذکور مجتبی حیدری، مدیر عامل و مدیران ارشــد بیمه 
اتکایی ایران معین با ارائــه توضیحاتی رئیس این مرکــز را در جریان 

ظرفیت های تکافل و تکافل اتکایی موجود در ایران قرار دادند.
در این رابطــه محمد زبیر پس از شــنیدن نقطه نظرات مطرح شــده، 
راهکارهایی را در راستای پیاده ســازی و اجرای تکافل و تکافل اتکایی، 
ایجاد و تفکیک فعالیت تکافل از بیمه های متداول، توســعه محصولات 
جدید، حسابرسی منطبق با شــریعت و به کارگیری فناوری اطلاعات 

ارائه داد.

دو عضو خانواده بیمه تجارت نو برگزیده صنعت 
بیمه کشور شدند

در بیســت و نهمین همایش ملــی و دهمین 
همایش بین المللی بیمه و توســعه از مدیران و 

کارمندان نمونه صنعت بیمه تجلیل شد.
به گــزارش روابــط عمومی بیمــه تجارت نو؛ 
در این مراســم که با حضور رئیــس کل بیمه 
مرکــزی ، دبیرکل ســندیکای بیمــه گران، 
رئیس پژوهشــکده بیمه و جمعــی از مدیران 
ارشد صنعت بیمه کشور برگزار شد از فرزانه ســلیمانی مدیر ریسک و 
اکچوئری به عنوان مدیر شایسته صنعت بیمه و آسیه بختیار کارشناس 
کسب و کارهای نوین بیمه تجارت نو به عنوان کارمند شایسته صنعت 

بیمه تقدیر شد.

در بیست و نهمین همایش بیمه و توسعه انجام شد
تجلیل ازجواد سهامیان مقدم، عضو هیأت مدیره 

بیمه تعاون به عنوان پیشکسوت صنعت بیمه
۱۳ آذر ۱۴۰۱ بهانه ای شد تا از جواد سهامیان 

مقدم، پیشکسوت صنعت بیمه، تقدیر شود.
به گــزارش روابــط عمومــی بیمــه تعاون، 
سیزدهمین روز از آذرماه ۱۴۰۱ در برج میلاد، 
بیســت و نهمین همایش بیمه و توسعه برگزار 
شــد و در خلال این برگزاری، رئیس کل بیمه 
مرکزی از زحمات جواد سهامیان مقدم، عضو 
هیأت مدیره بیمه تعاون به عنوان پیشکســوت تلاشــگر صنعت بیمه 

تقدیر کرد.
سهامیان مقدم، متولد ســال ۱۳۲۷ بوده و در طول دوران خدمت خود 
در صنعت بیمــه، عضویت در هیأت مدیره و مدیرعاملی شــرکت های 
بیمه ای »ایران و انگلیس«، »اتکایی امین«، »توسعه«، »کارآفرین« و 
»ایران« را تجربه کرده و از اردیبهشت ۱۳۹۷ نیز به عنوان رئیس هیأت 
مدیره بیمه تعاون، تجارب خود را با این شــرکت به اشــتراک گذاشته 

است.
گفتنی اســت معصوم ضمیری مدیر عامل بیمه پاســارگاد، لطف الله 
نکوئی مدیر عامل آسماری و حســین کریم خان زند مدیر عامل بیمه 
نوین از دیگر پیشکســوتانی بودند که در این مراســم مورد تقدیر قرار 

گرفتند.

افزایش سرمایه ۱۹۶۱ میلیارد ریالی بیمه سرمد 
به تصویب سهامداران رسید

مجمع عمومی فوق العاده بیمه سرمد با حضور 
۷۸.۳۸ درصد سهامداران تشکیل شد.

بــه گــزارش روابط عمومــی بیمه ســرمد، 
مجمع عمومــی فوق العاده این شــرکت برای 
تصمیم گیری درباره افزایش سرمایه با حضور 
بیش از ۷۸.۳۸ درصد از صاحبان سهام، ساعت 

۱۴روز ۱۴آذر ۱۴۰۱برگزار شد.
در این مجمع که به ریاســت امیرمهدی امینیان برگزار شد، با توجه به 
مجوز ســازمان بورس و اوراق بهادار و بیمه مرکزی جمهوری اسلامی 
ایران، افزایش سرمایه شرکت از مبلغ ۴.۸۰۰.۰۰۰.۰۰۰.۰۰۰ ریال به 
۶.۷۶۱.۵۵۳.۰۶۲.۰۰۰ ریال، از محــل مازاد تجدید ارزیابی دارایی ها، 

به تصویب اکثریت سهامداران حاضر رسید.
افزایش ســرمایه ۱.۹۶۱.۵۵۳.۰۶۲.۰۰۰ ریالی بیمه ســرمد با هدف 
اصلاح ساختار مالی شرکت به تایید ســهامداران رسید تا بیمه سرمد 

سرمایه خود را به ۶.۷۶۱.۵۵۳.۰۶۲.۰۰۰ ریال افزایش دهد.
همچنین با تصویب ســهامداران مقرر شــد بیمه ســرمد، مقدمات و 
تشریفات افزایش سرمایه را از محل آورده نقدی سهامداران، تا مبلغ ۱۰ 

هزار میلیارد ریال در سال ۱۴۰۲ در دستور کار خود قرار دهد.  

آغاز ثبت نام بازنشستگان کشوری برای بیمه 
تکمیلی عمر و حادثه بیمه ملت

 ثبت نــام بازنشســتگان کشــوری جهــت 
بهره منــدی از بیمــه تکمیلی عمــر و حادثه 
بیمه ملت از سیزدهم آذرماه آغاز شده و تا ۲۵ 

همین ماه ادامه خواهد داشت.
به گزارش روابط عمومی بیمه ملت، این شرکت 
با همکاری صندوق بازنشستگی کشوری، طرح 
بیمه تکمیلی عمر و حادثه صبا را برای افزایش 
پوشش بیمه های عمر و حادثه بازنشســتگان و وظیفه بگیران طراحی 

کرده است.
در این طــرح، بازنشســتگان و وظیفه بگیران تحت پوشــش صندوق 
بازنشســتگی کشــوری که خالص حقوق دریافتی آن هــا بیش از ۱۵ 
میلیون ریال باشد، می توانند با پرداخت حق بیمه ۲۲ تا ۵۵ هزار تومان 

در هر یک طرح های طلایی، نقره ای و برنزی این طرح ثبت نام کنند.
ثبت نام بیمه تکمیلی عمــر و حادثه صبا، در روزهــای ۱۳ تا ۲۵ آذر از 
طریق درگاه خدمات الکترونیک صندوق بازنشســتگی کشــوری به 

نشانی  sabasrm.ir  انجام خواهد شد.
یکی از موارد مورد توجه در این طرح، پوشش رایگان بیمه آتش سوزی 
ساختمان و تاسیسات، اثاثیه و دکوراسیون بیمه شده اصلی است که با 
پوشش های سیل و زلزله به شــرکت کنندگان در این طرح ارائه خواهد 
شد.هم چنین بازنشســتگان بدون لحاظ سقف ســنی می توانند خود 
و افراد تحت تکفل خــود را نیز در این طرح بیمه کنند.بازنشســتگان 
محترم می توانند برای کسب اطلاعات بیشتر از طرح بیمه عمر و حادثه 

صبای بیمه ملت، به نشانی: sabasrm.ir  مراجعه کنند.

 روزنامه سراسری صبح ایران
  اقتصادی،  سیاسی، اجتماعی

صاحب امتیاز و مدیر مسئول: امیر موسی کاظمی
چاپ: کارگر

نشانی: تهران، خیابان جمالزاده جنوبی
 پلاک ۱۴۶، واحد ۶
 تلفن و  نمابر: ۶۶۴۵۹۷۶۲
سازمان شهرستان ها:  ۶۶۴۶۱۷۷۰
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kharidaar.ir@gmail.com

در نشست الزامات و آثار مالیات بر سود سپرده های بانکی مطرح شد

مالیات بر سود سپرده های بانکی باید به صورت 
تدریجی اعمال شود

خریدار   دومین نشســت از همایــش »نظام 
مالیاتی؛ عادلانه و هوشمند« با موضوع »الزامات و 
آثار مالیات بر سود سپرده های بانکی« برگزار شد 
که لزوم وضع مالیات بر سود ســپرده مورد اتفاق 

نظر همه اعضای نشست قرار گرفت.
 نشســت »الزامــات و آثــار مالیــات بر ســود 
ســپرده های بانکی « توسط اندیشــکده اقتصاد 
مقاومتــی و بــا حضــور جمعــی از اســاتید و 
صاحب نظران و فعالان این حوزه با میزبانی مرکز 

پژوهش های مجلس شورای اسلامی برگزار شد.
این نشست، دومین نشســت تخصصی از نهمین 
همایش سالانه اقتصاد مقاومتی با موضوع »نظام 
مالیاتی؛ عادلانه و هوشمند« بود که افتتاحیه آن 
در تاریخ بیست و سوم آبان با میزبانی سازمان امور 
مالیاتی و با سخنرانی ریاســت سازمان و اعضای 
کمیته علمی همایش برگزار شــد. اختتامیه این 
همایش نیز در ابتدای اســفندماه ســال جاری 
برگزار خواهد شد.همچنین در قالب این همایش 
طرح های سیاستی با تمرکز بر حل مسائل اصلی 
نظام مالیاتی کشــور دریافت، بررســی و توسط 
اندیشــکده اقتصاد مقاومتی و نهادهای مربوطه 
پیگیری می شــود.در این نشســت بــر تبعیض 
مالیاتی نســبت به درآمد حاصل از تولید و درآمد 
سود ســپرده های بانکی تاکید شــد، همچنین 
اشــاره شــد که وجود شــرایطی مانند نرخ بهره 
حقیقی منفی، صرفا متوجه ســود ســپرده های 
بانکی نبوده و تولید نیز متأثر از آن اســت. علاوه 
بر آن تولید متحمل ریســک های فراوانی نیز می 

شود ولی ریسک سود سپرده تقریبا صفر است.

6۷ کشور دنیا از سود سپرده های بانکی 
مالیات مجزا اخذ می کنند

»جعفر مهدی زاده«، مدیــرکل اقتصادی بانک 
مرکزی در این نشســت ضمن اشــاره به اهمیت 
اتــکاء درآمدهــای دولت بــه مالیــات به جای 
درآمدهــای نفتی گفت: مــا در بانــک مرکزی 
همواره تاکید داشــتیم که دولــت بودجه خود 
را از طریــق درآمدهای مالیاتی تامیــن کند و به 

درآمدهای ناپایدار وابسته نباشد.
وی اظهار داشــت: یکی از پایه هــای مالیاتی که 
در ایــن زمینه اهمیت دارد، پایه مالیات بر ســود 
ســپرده های بانکی اســت که در دیگر کشورها 
نیز ســابقه دارد. بر اساس بررســی ما کشورهای 
مختلف بر حســب شــرایط اقتصــادی و نظام 
مالیاتی، اخذ مالیات از ســود سپرده های بانکی را 
در دستورکار قرار داده اند و در واقع ۶۷ کشور این 

پایه مالیاتی را اخذ می کنند.
مهدی زاده درخصــوص مزایای اخــذ این پایه 
مالیاتــی گفــت: افزایــش درآمدهــای دولت، 
بهبود عدالت مالیاتی و ســوق دادن سرمایه های 
شرکت ها به سمت سرمایه گذاری منابع به جای 
ســپرده گذاری، از جمله اهدافی اســت که برای 
این پایه مالیاتی در نظر گرفته شده است. به طور 
خاص مقایسه سود حاصل از سپرده گذاری بانکی 
با سود حاصل از فعالیت های تولیدی مطرح است 
که عدم دریافت مالیــات از اولی با عدالت مالیاتی 

همخوانی ندارد.

چالش های مهم اعمال مالیات بر سود 
سپرده های بانکی

مدیرکل اقتصــادی بانک مرکزی ضمن اشــاره 
به چالش های اخذ مالیات بر ســود ســپرده های 
بانکی افزود: یک مســئله در زمینــه اخذ مالیات 
از ســود ســپرده های بانکی، منفی بــودن نرخ 
سود حقیقی اســت که انگیزه ســپرده گذاری را 
کم می کند و بــه تعبیری به عنــوان یک مالیات 
مضاعف محسوب می شود. نکته مهم دیگر اینکه 
وجــود جایگزین هایی همچــون صندوق های 
درآمد ثابت، موجب میشــود وضع مالیات بر سود 
ســپرده اشــخاص حقوقی صرفا منابع آن ها را از 
ســپرده گذاری مســتقیم در بانک ها به ســمت 
این صندوق ها یــا ابزارهای مشــابه ببرند و عملا 

درآمدهای دولت افزایش پیدا نکند.
وی افزود: مسئله مهم دیگر که در زمینه مالیات بر 

سود سپرده های بانکی حائز اهمیت است، رقابت 
بانک ها برای پرداخت سود بیشتر به سپرده ها به 

منظور جذی سپرده های بیشتر است.
 بنابراین ممکن اســت وضع این مالیات به جای 
اصابت بــه دریافت کننــدگان ســود از بانک ها، 
به بخش تولیــد به عنوان تســهیلات گیرندگان 
یا به خــود بانک ها اصابت کند کــه خلاف هدف 
سیاستگذار است و ممکن است مسائلی همچون 
افزایش نوسانات در سایر بازارها از جمله ارز و سکه 
و همچنین اضافه برداشت بانک ها را درپی داشته 

باشد.

تغییر ترکیب سپرده های بانکی نتیجه 
وضع مالیات بر سود سپرده شرکت ها

مدیرکل اقتصادی بانک مرکزی آثــار مالیات بر 
ســود ســپرده های بانکی را متفاوت از پایه هایی 
همچون مالیات بر خودروهــای لوکس یا مالیات 
بر خانه های خالی دانســت و افزود: باید از اثرات 
منفی احتمالی این پایه مالیاتی جلوگیری شود. 
در حال حاضر شــرکت ها این امکان را دارند که 
تســهیلات ارزان قیمت بگیرند و همــان منابع 
مالی را در بانک سپرده گذاری کنند و سود کلان 
دریافت کنند. چنین مشکلی باید در جای دیگری 
حل شود و وضع مالیات بر سود سپرده های بانکی 

نمیتواند این مشکل را رفع کند.
مهدی زاده ادامه داد: اکنون شرکت ها مشکلات 
انگیزشی زیادی برای سرمایه گذاری دارند و وضع 
مالیات بر سود ســپرده ها نمی تواند انگیزه کافی 
برای سرمایه گذاری ایجاد کند. یکی از مسائل در 
این زمینه بالا بودن نرخ ســود در بازارهای رقیب 
تولید است که موجب میشــود اگر بر سود سپرده 
بانکی هم مالیات وضع شــود، این ســرمایه ها به 
جای بخش تولید به بازارهای موازی ســوق پیدا 
کند.وی در پایــان گفت: وضع مالیات بر ســود 
ســپرده های بانکی موجب خــروج نقدینگی از 
بانک ها نمی شــود، اما ترکیب سرمایه ها را تغییر 
می دهد و ســیالیت نقدینگی را افزایش می دهد 
که در شرایط فعلی اقتصاد کشور مطلوب نیست. 
در مجموع ما در بانک مرکــزی از وضع مالیات بر 
سود ســپرده های بانکی اســتقبال میکنیم ولی 
شرایط فعلی اقتصاد کشور را مناسب اجرای این 

قانون آن هم به شکل دفعی نمیدانیم.

تضعیف بخش تولید نتیجه مالیات نگرفتن 
از سود سپرده های بانکی

در این نشســت »محمدرضا یــزدی زاده«، عضو 
ســابق شــورای راهبردی نظام مالیاتی کشــور 
گفت: یکی از بزرگترین مشــکلات ما در خصوص 
نرخ مالیات سود ســپرده فهم نادرست آن است؛ 
هنوز برخی تصور می کنند این سیاســت مشابه 
افزایش نرخ ســود اوراق یک سیاســت انقباضی 
اســت. درحالیکه یکــی از اثرات این سیاســت 
کاهــش ســرمایه های بلندمدت بانکهاســت و 
بنابراین وضع مالیات بر ســود سپرده ها، برخلاف 
افزایش نرخ ســود بانکی، یک سیاست انقباضی 
محســوب نمی شــود.وی افزود: فهم نادرســت 
دیگر درخصوص این پایه مالیاتی این اســت که 
گفته می شــود چون نــرخ بهــره حقیقی منفی 
است، بنابراین نباید از سود سپرده ها مالیات اخذ 
شود. ســودی که بانک ها به سپرده گذاران توزیع 
می کنند هیچ تفاوتی با دیگــر پایه های درآمدی 
اشــخاص ندارد و بالا بودن تورم یــه هیچ عنوان 
نباید دلیلی بر عــدم دریافت مالیات باشــد. اگر 
تورم بالا در این خصوص مانع اخذ مالیات اســت، 
درخصوص اخذ مالیات از شــرکت های تولیدی 

نیز به طریق اولا نباید مالیات اخذ شود.
یزدی زاده اعلام کرد: به هرحال سود سپرده های 
بانکی به دلیل ریسک بســیار پایین و عدم کارایی 
برای اقتصاد کشــور، اولین منبع درآمدی است 
که باید مشمول مالیات باشــد. بنابراین عدم اخذ 
مالیات از سود ســپرده های بانکی به دلیل منفی 
بودن نــرخ بهره حقیقی و بالا بــودن تورم توجیه 
ندارد و بــه تضعیف تولید و تقویــت فعالیت های 

غیرتولیدی منجر می شود.

معامله دو سر برد بانک ها و شرکت ها
 به ضرر اقتصاد کشور

یــزدی زاده با طرح این پرســش کــه اگر منفی 
بودن نرخ بهــره مانع از ســپرده گذاری در بانک 
می شــود، چــرا شــرکت ها در شــرایط فعلی 
بخش زیــادی از منابع مالی شــان را در بانک ها 
ســپرده گذاری کرده اند، گفت: دلیل این مسئله 
این است که شــرکت ها پول خودشان را در بانک 
سپرده نگذاشــته اند، بلکه تمام سپرده ها از محل 
دریافت وام سپرده گذاری شــده است. این رابطه 
بین شرکت ها و بانک به ســود هردو طرف است؛ 
شرکت ها سود ســپرده گرفته اند و تسهیلات نیز 
دریافت کرده اند و هزینه های تامیــن مالی را به 
عنوان هزینه های قابل قبول مالیاتی به دولت ارائه 
کرده اند؛ بانک ها نیز قدرت خلق پولشان افزایش 
یافته و تسهیلات بیشــتری داده اند اما بازنده این 
بازی دو سر برد بین شــرکت ها و بانک ها، اقتصاد 
کشور اســت که در آن هزینه تامین مالی افزایش 

می یابد و بخش تولید تضعیف می شود.
عضو ســابق شــورای راهبردی نظــام مالیاتی 
کشــور، عدم نفع دولت از هزینه های قابل قبول 
مالیاتی اشــخاص حقوقی را تا ۴۰ هــزار میلیارد 
تومان عنوان کرد و افزود: وقتی شــرکت ها از این 
محل معاف از مالیات هســتند، دســت کم باید 
ســود حاصل از ســپرده گذاری آن ها در بانک ها 
مشمول مالیات شود. هرچند مسیر بهتر آن است 
که شرکت ها مجاز نباشــند برای اخذ تسهیلات 
مابعشان را نزد بانک مســدود کنند و به جای آن 
تنها بتوانند اوراق دولتــی را خریداری و آن را نزد 

بانک به وثیقه بگذارند.

مزایای متعدد وضع مالیات بر سود سپرده 
اشخاص حقوقی

یزدی زاده ضمن اشاره به اهمیت وضع مالیات بر 
سود سپرده های بانکی اشــخاص حقوقی گفت: 
درخصوص اشــخاص حقیقــی میتــوان از ابزار 
معافیت مالیاتی تا ســقف محدودی استفاده کرد 
که افراد کم بضاعت که از این مســیر امرار معاش 
میکنند متضرر نشوند. ولی نباید اینطور باشد که 
قانون برای استثناءها نوشته شود. در حال حاضر 
شرکت های حقوقی ســهمی بالا در سپرده های 
بانکی دارنــد و معافیت آن هــا از مالیات توجیه 

اقتصادی ندارد.
وی تاکید کرد: معافیت مالیاتی سود سپرده های 
بانکی اشــخاص حقوقــی، فقط و فقــط تقویت 
رباخواری، تقویت فــرار مالیاتی و تقویت تحمیل 
هزینه به دولت بــه عنوان هزینه قابــل قبول در 
حســاب های مالیاتی و تقویت قــدرت خلق پول 
بانک هاســت و در شــرایط فعلی اقتصاد کشور، 
دولت باید اصلاحات را از این ناحیه شــروع کند 
که با کمترین فشــار بر اقشــار کم درآمد، منابع 
زیادی نصیب دولت می کند. اگر دولت این منابع 
را از شــرکت های بزرگ دریافت نکند، یا مجبور 
است چاپ پول کند یا اصلاحاتی را در دستورکار 
قرار میدهد که وضعیت را برای بخش بیشــتری 
از مردم ســخت می کند. بنابراین وضع مالیات بر 
سپرده اشــخاص حقوقی که از نظر تعداد تنها ۵ 
درصد سپرده ها را شامل می شود، بهترین گزینه 

در شرایط فعلی برای تامین بودجه دولت است.
حســنی افزود: وضع مالیات بر سود سپرده های 
اشخاص حقوقی نیز در ســال جاری اجرایی شد 
ولی نکته آن این بود که با نرخی بالا و بدون رعایت 
اصل تدریجی بودن، در قانون بودجه آورده شــد 
که یــک قانون یکســاله و موقتی اســت. این دو 
مسئله نقطه ضعف اجرای آن بود و همین مسئله 
موجب شــده اســت که به احتمال زیاد در قانون 
بودجــه ۱۴۰۲، چنین بندی آورده نشــود. یک 
مشــکل اجرایی در این زمینه انتقال سپرده های 
شرکت ها از بانک به صندوق های درآمد ثابت بود 
و عملا اجــرای قانون را با مشــکل مواجه کرد. به 
طور کلی یک حکم مالیاتی بــه اهمیت این پایه 
مالیاتی نباید در قانون یکساله بودجه آورده شود و 
چنین کاری فاقد توجیه است و به بی ثباتی دامن 

می زند.
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